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Poročilo sekretarja

Danes, 'ko podajam o poročilo o delu naše 
osnovne organizacije Zveze kom unistov od 
zadn je  le tne  konference, 'ki je  b ila  v feb ruarju  
lanskega leta, je  prav, da se spom nim o in opo
zorim o n a  vrsto  dogodkov, k i so  se odvijali 
v  gospodarnosti našega podjetja , v  gospodar
stvu  in politik i naše države in  v  m ednarodni 
politiki.

N a nekatere  od teh  dogodkov nism o bili p ri
pravljeni, bili p a  smo ob danem  tren u tk u  pro
ti lastn i volji z njim i soočeni, bili so pred  nas 
postavljeni kot dejstva, d:a im ajo  takojšen  
vpliv  na naše življenje te r  jih  m aram o za 
vsako ceno prem agati. Clarni naše osnovne or
ganizacije so bili z glavnim i problem i tekoče 
seznanjeni in nan je  opozorjeni.

O gospodarnosti našega pod je tja  sm o se se
znanjali še pred  zaključkom  poslovne
ga leta din ofo njem  te r  ob široki obravnavi 
sanacijskega program a podjetja, ‘ki je  bil 
predm et razprav  po osnovnih organizacijah, 
sindikalnih  in sam oupravnih  organih. V erje t
no  so bile te  obravnave poglavitnega pom ena 
pri delu, zato nan je  opozarjam o v  uvodu po
ročila. Nlič m anj važni niso ibdii sestanki od
delkov osnovne organizacije v  zadnjih  dneh 
po dogodkih v  ČSSR.

IZ VSEBINE

Odgovornost — O dkritje  spom enika v 
Dachauu — Sklepi upravnega odbora — 
Nova av tobusna postaja — Telesna vzgo
ja  — važen činitelj p ri krepitv i moči — 
K ljub težavam  napredek  — K ultu rna 

kronika — Športne vesti
Panorama

Podpiramo prizadevanja IK CK ZKJ
Z letne konference ZKS železarne Ravne

Za letošnjo  redno letno konferenco osnovne 
organizacije ZK železarne Ravne, ki je  bila 
to k ra t v dvorani »Titovega doma«, je  značilno 
zlasti naslednje: konferenca je  bila solidno 
priprav ljena, poročilo .sekretariata skrbno  se
stavljeno, sp reje ti so bili pom em bni sklepi. Na 
žalost p a  je  bilo število sodelujočih v  razpravi 
p rem ajhno  in  .tudi udeležba bi b ila  lahko bolj
ša. N ehote sem  vzrok slabe udeležbe povezal 
z razgovorom  skupine delegatov pod balko
nom, ki so obujali spom ine n a  »vihar n ad  Rav
nam i« le ta  1952, ki se je  razbesnel ravno  v  tej 
dvorani. Seveda to  n im a nobene zveze in  bo
doči sek re ta ria t bo, če bo sm atra l za potrebno, 
ugotovil p rav i vzrok slabe udeležbe na tako 
pom em bnem  zboru.

M arsikdo je  tud i opazil, d a  za razliko od 
podobnih konferenc v p re jšn jih  letih  tok ra t 
ni bilo razen  p redstavnika časopisa »Komu
nist« in našega »Fužinarja« nobenega drugega 
nov inarja  ali celo rep o rte rja  RTV; razen se
k re ta r ja  občinskega kom iteja ZK R avne in 
člana izvršnega sveta SRS inž. Zupana p a  tudi 
nobenega drugega gosta izven železarne, k a r 
žal ne m eče najlepše luči n a  sicer skrbno  p ri
prav ljeno  konferenco.

Organizacijski del

K akor je  znano, so b ili še p red  zadnjo letno 
konferenco osnovani v  železarni š tirje  oddel
ki osnovne organizacije ZK s svojim i sekre
tariati. S ekretariati so šteli po  5 članov, sekre
ta rji p a  so bili: za jek larno  — O to Hafner, za 
TPO — Koloman Vrečič, za SMO — Justin  
Medved, za SEVO — inž. Ferdo Medi.

V petek  in ponedeljek so bili organizirani 
sestanki oddelkov, na ka terih  so bili izvoljeni 
novi sek retarji, nam estniki in  sekretariati. 
Novi sek re tarji oddelkov so: za jek larno  —

Ko so pred  tedn i znan i političn i dogodki 
v »družini« vzhodnih socialističnih dežel 
močno začudili ne  sam o m iro ljubn i svet, 
am pak tud i tiste, ki z enako m etodo in  ena
kim i s red stv i »osvobajajo ogrožene« n a ro 
de in  dežele, smo takoj odločno te r  b rez
kom prom isno obsodili rav n an je  pe tih  d r
žav, članic varšavskega sporazum a. L judje  
so se ob tem  pogosto obračali na  p red stav 
n ike občinskih družbenopolitičn ih  o rg an i
zacij z različnim i vprašan ji. M oram  takoj 
reči, da  dilem  p ri ljudeh  n i bilo, ho teli so

Jože Matitz, za TPO — inž. F ranc Lončar, za 
SMO — Ivan Pepevnik in  za SEVO — Tone 
Polanc. Vsi sek re taria ti štejejo  po 5 članov. 
S ekretaria t osnovne organizacije ZK železar
ne šte je  skupno 15 članov in predlagam o kon
ferenci, d a  ostane število sek re taria ta  nespre
menjeno.

K akor vam  je  znano, je  tov. inž. Ivan Zu
pan bil do  odhoda v  L jubljano  sek re tar 
osnovne organizacije. Zaradi odhoda sek re tar
ja  na novo dolžnost v  Izvršni svet SRS (za 
k a r m u tud i v im enu članov ZK čestitamo), 
je  bil postavljen  za v. d. sek re tarja  F ilip 
Rožanc.

Nadom estne volitve za sek re tarja  sm o že
leli izvesti že v  mesecu ju n iju  in  avgustu, 
vendar sm o jih  preložili n a  septem ber zaradi

(N adaljevanje na 3. strani)

v občini
predvsem  več vedeti o vsem, o m oreb itn ih  
naših  u k rep ih  itd.

N ekaj časa p red  tem  smo bili nam reč v 
občini začeli s p rip rav am i za izvajan je  ob
ram bn ih  p rip ra v  za vse prebivalce, te r  p ri 
občinski konferenci Socialistične zveze 
im enovali koord inacijsk i odbor za vp raša
n je  ob ram bne vzgoje z nalogo, da u sk la ja  
in  pospešuje obrambnovzgojina prizadeva
n ja  v občini. V ta  nam en si je  odbor izdelal 
p rogram  te r  naložil naloge organizacijam  

(Nadaljevanje na 2. strani)

Obrambna vzgoja
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Analiza osebnih dohodkov za AVGUST 1968
D elovna enota

Izplačani
OD

OD po enotah  
in  ceniku del

D odatek 
za sta lnost

D odatek za 
let. dopust 
in  ostalo

OD po 
uspehu  DE

Poprečni OD 

avgust 67 avgust 68

1 2 3 4 5 6 7 8

Topilnica 246.967,89 186.115,37 13.472,49 18.305,90 26.746,63 964,34 999,87
L ivarna 425.049,46 358.899,80 24.279,67 26.183,18 15.686,81 838,19 942,46
V alja rna 297.792,57 222.153,40 14.772,34 18.298,65 42.568,18 887,16 963,73
K ovačnica 223.466,54 180.027,46 12.898,84 16.252,05 14.288,19 926,30 988,79
T erm ična obdelava 65.765,70 54.343,60 3.069,55 4.218,23 4.134,32 903,83 939,51
M ehanska obdelava 540.668,70 437.356,07 28.980,11 39.148,04 35.184,48 908,49 924,22
V zm etarna 33.531,84 67.430,18 4.137,35 6.159,94 5.804,37 879,76 938,56
Jek lov lek 47.000,14 36.255,25 1.730,88 2.414,15 6.599,86 800,00 854,55
E nergetsk i obra t 98.127,12 76.385,29 5.102,79 5.233,23 11.405,81 845,63 943,53
S tro jn i rem ont 226.343,19 185.716,49 10.717,26 14.544,59 15.364,85 873,57 971,43
E lek tro rem on t 123.386,85 89.333,68 5.608,32 9.638,34 18.806,51 853,47 971,55
G radben i rem ont 55.352,52 47.991,54 3.506,22 3.854,76 — 923,33 907,42
P rom et 99.497,96 81.336,82 5.435,43 5.252,26 7.473,45 848,27 938,66
OTKR 218.115,26 167.109,27 11.724,30 21.069,98 18.211,71 864,38 936,12
U prava 355.884,87 264.397,09 21.447,22 36.253,74 33.786,82 848,95 921,98
IVD skupina 17.562,56 15.507,70 945,62 1.109,24 — 583,37 763,59

PO D JE T JE 3,124.513,17 2,470.359,01 167.828,39 227.936,28 256.055,99 882,51 944,25

Obrambna vzgoja v občini
(N adaljevanje s 1. strani)

in  društvom , ki so sicer že doslej sk rbela  
za obram bno  vzgojo, pa p ri tem  niso do
volj v z tra ja la  ali celo niso s tv a r i resno 
vzela. Odločili sm o se  tudi, da  seznanim o 
občinsko skupščino  z m ateria ln im  in  de
n a rn im  položajem  vseh  organizacij in  d ru 
štev , k i bodo izvaja la  naš program . To so 
poleg špo rtn ih  in  fizk u ltu rn ih  organizacij 
še DU, RK, rad ioam aterske  organizacije, 
taborn ik i, gasilci itd.

Z lasti povečana politična ak tiv n o st v ob
čini, in tenzivnost in  š tev ilnost razp rav  v 
ZK so p r i lju d eh  vzbu ja li občutek n ekakš
n e  neposredne in  tak o jšn je  n evarnosti za 
naše  sam oupravne pridobitve. Pod vtisom  
pospešenega izva jan ja  nalog, ki smo jih  do
slej včasih  neodgovorno odlašali, so b ili 
lju d je  zaskrb ljen i. Č eprav  je  občutek  ne
posredne n ev a rn o sti za osebno in  državno 
v a rn o st v tak ih  nekoliko  izjem nih  p rim e
rih  razum ljiv , so n ek a te re  s tv a ri le dobile 
p reve like  razsežnosti. M orebitn i vzrok  je  
tu d i določena in tenzivnost v to lm ačenju  
dogodkov —  ne m islim  to liko  n a  vsebino. 
V tak ih  iz jem nih  p rim erih  so pač žal do
s tik ra t tu d i sk ra jnosti. N e k a jk ra t v tem  ča
su sem  b il nam reč  vprašan , če je  posk rb 
ljeno za v a rn o st obm očja, n a  ka te rem  ži
vimo, kdo je  tisti, k a te rem u  se bo treb a  
postav iti v b ran , so govorice o vohun ih  in  
ne  vem  čem vse resn ične itd. N ekateri so 
tu d i kom bin irali, zavest in  občutek odgo
vornosti te r  p ripadnosti pa je  p r i ljudeh  
rasla.

L jud je  so danes p rizad e ti tudi, če niso 
sam i neposredno  ogroženi. Povečana je 
m ednarodna delavska  zavest. L jud i p ri nas 
sk rb i usoda d rug ih  narodov, usoda sociali
zm a v svetu  in  m ir. Želim o m irno u s tv a r
ja ti, g leda ti v  prihodnost. N ihče nam  zato 
ne  m ore zam eriti, če v želji po absolutnem  
m iru  včasih  nekoliko pozabim o na  lastno  
varnost. V sak dogodek v svetu  pa nas zato 
m očno vznem iri. L ahko rečem o, da  so do
godki n a  Češkoslovaškem  sovpadli v naša

prizadevan ja  za u resn ič itev  koncepta vse
ljudske  obram be, v k a te ri bo im el slehern i 
d ržav ljan  svojo nalogo. Vsi se  bomo b ra 
nili, vsi bom o ovira  m oreb itnem u sovraž
niku. To je  naša n a jveč ja  obram bna moč. 
Sodobni, dobro  oboroženi, osposobljeni a r
madi, k ak ršn a  je  naša, je  po trebno  srčno, 
osposobljeno in  k ljubovalno  ljudstvo . To 
so naši lju d je  in  to je  naš koncept obram 
be. Da pa bi b ila  v m oreb itn i vo jn i tak a  
obram ba mogoča, si že vseskozi p rizadeva
mo osposobiti lju d i za n jihovo funkcijo . Ni 
le puška  orožje, tem več je  najpom em bnej
še orožje zavest in  m orala  ljudi. S leherne
ga želim o zato seznan iti z nalogo v m ore
b itn i vojni, d a ti m u osnovno znan je  iz p r 
ve pomoči, sam opom oči, povedati, kako  se 
vesti v  p rim eru  uporabe  atom skega orožja, 
kem ičnih  in  bak terio lošk ih  sredstev  in  po
dobno.

Z vsem  bom o začeli še  to  jesen, tem e in  
p red av a te lji so p rip rav ljen i, želim o zato 
udeležbo.

Razložili bom o koncept v se ljudske  ob
ram be, p resk rbo  p reb iv a ls tv a  v  p rim eru  
vojne, povedali, kaj je  tisto, k a r  je  za p re 
skrbo  na jp rim erne jše . K akšno zalogo živil 
si u s tv a riti —  to počno v večini dežel sve
ta. M anj bo zato mogoča po trošn iška m r
zlica, te r  n ak u p  p re tira n ih  količin nek a te 
rih  živil a li začim b. P re sk rb a  m ora b iti 
zato sm otrna, n ihče nam reč  n im a denarja , 
da bi ga vložil v 50 ali 100 kg soli, 200 ali 
celo več kg m oke itd., pozablja pa m orebiti 
na d ru g a  pom em bna in  p rim ern e jša  živila.

M ilan Zafošnik

O BČINSK A KONFERENCA ZKS

V soboto, 28. septem bra 1968, je b ila  v 
dom u železarjev  na R avnah 5. redna seja  
občinske konference ZK S R avne na K oro
škem . P o leg  u vodn ega poročila sekretarja  
in predsednikov kom isij občinske k on fe
rence je k onferenca izvo lila  n ovega  sekre

tarja občinskega kom iteja, d elegata  za 
IX . kongres ZKJ, predlagala sekretarja za 
m edobčinski svet ZK S za koroško regijo  in  
z eno predlagano sprem em bo potrdila  kan
didate za bodoči sestav  organov ZK S in  
ZKJ.

Zaradi prevzem a nove službene dolžno
sti je b il razrešen dolžnosti dosedanji se 
kretar kom iteja občinske konference ZKS  
R avne na K oroškem . Za n ovega sekretarja  
je b il izvo ljen  tov. Ivan Žagar, zaposlen  
kot predavatelj na rudarski industrijsk i 
šo li v M ežici. Za delegata  na IX. kongresu  
ZKJ je konferenca izvolila  d irektorja že
lezarne R avne tovariša G regorja K lan čn i
ka, za sekretarja bodočega m edobčinskega  
sveta  ZK S R avne na K oroškem  pa je bil 
predlagan član izvršnega sveta  inž. Franc 
R azdevšek.

V eč bom o o konferenci poročali v  n a
sled n ji š tev ilk i K oroškega fužinarja.

-et

Z A  D O B R O  V O L J O

M ed cv ičk arji
— Si zdrav?
— M islim, da ne. P r i analizi k rv i niso 

našli v n je j nič alkohola.

Zapuščina

— U m rl je  Janez  K ljuka  in  zapustil vse 
svoje im etje  sirotišnici.

— Lepo od njega. In  koliko je  bilo?
— D evet otrok.

Sodobna

— Je  to tvoj avto?
— Ne, še p e t le t je  od banke.

R ckrutska

M atic je  b il p ri naboru  začasno odklo
njen. Radovednežem , ki so ga spraševali po 
vzroku, je  odgovoril:

— Saj veste, da sem bil vedno za razoro
žitev.
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Podpiramo prizadevanja IK CK ZKJ
(N adaljevanje s  1. s tran i)

dopustov. M andatna doba članov sek re taria ta  
osnovne organizacije, sek retaria tov  oddelkov 
in  sekre tarjem  teče že 21. mesec, po 24 mese
cih  pa m oram o itak  izvoliti novi sestav, zato 
sm o se odločili, da to  opravim o skupaj.

M orda bi kdo pripom nil, d a  v  te j situaciji 
n i p rim em o m enjati funkcionarje, vendar m i
slim , d a  tud i tukaj v e lja  T itov izrek: »Delaj
mo tako, kot d a  bo dolgo m ir, p rip rav lja jm o  
p a  se, kot d a  bo ju tr i vojna.«

K ra tek  pregled poročil oddelkov osnovne 
organizacije ZK nam  d a je  o njihovem  delu 
naslednjo sliko:

Oddelek jek larne je  im el 9 sej sek re taria ta  
in 7 sestankov s člana, oddelek TPO 8 sej se
k re ta ria ta  in 10 sestankov s  člani, oddelek 
SMO 6 sej sek re taria ta  in  9 sestankov s člani 
in oddelek SEVO 15 sestankov sek re taria ta  
in  10 sestankov s člani.

T reba je  poudariti, d a  so v  gornjih  števil
kah  upoštevani tudi skupni sestanki vseh čla
nov Z K Železarne.

Poleg tega je  nekaj članov prišlo  od d ru 
god, nekaj jih  je  odšlo, k a r  je  upoštevano 
sam o v  skupnem  številu.

Na sestankih  sek re taria ta  osnovne organiza
cije, sestankih  sek retaria tov  oddelkov in  član
stva  so b ile  poleg že om enjene široke obrav
nave sanacijskega program a in s ta n ja  v  ČSSR 
obravnavane v  glavnem  še naslednje tem e:

— razprave o zasnovi in teg racije  sloven
skih železarn,

— gospodarska s ituac ija  v  pod je tju  dn po 
posam eznih sklopih,

— vp rašan je  delitve osebnega dohodka,
— valitve v  sam oupravne organe, samo

upravn i m ehanizem  in  organizacije dela,
— situac ija  na Bližnjem  vzhodu in  akcija  

pomoči Z AR,
— prob lem atika proizvodnje (več sestan

kov),
— reorganizacija ZK v  naši občini,
— m ladinsko vp rašan je  n a  sestanku  z m la

dinskim  kom itejem , sodelovanje IC z ZK že
lezarne,

— počastitev p roslave 30-letnice delovanja 
tov. T ita  na čelu ZKJ,

— vprašan je p lačevan ja višine p a rtijsk e  čla
narine,

— pogovori s člani CK ZKS,
— gospodarska s ituac ija  slovenske m etalu r

ške industrije,
— vprašan je  skrajšanega delovnega časa in
— vprašan je  ustanovitve m edobčinskega ozi

rom a obm očnega kom iteja.
S ek re ta ria t je  sm atral, d a  je  p rav ilno  n a 

grajevan je  eno izm ed bistvenih vprašan j pri 
reševanju  ozirom a sanaciji gospodarnosti v 
našem  pod je tju  in  je  zaradi tega osnoval ob
časno kom isijo za OD pri sekretariatu .

O rezu lta tih  d e la  kom isije je  poročal tudi 
» Inform ativni fuždnar«, predlog, ki ga je  iz
delala kom isija, p a  je  bil obravnavan n a  se
k reta ria tu , upravnem  odboru in  uprav i pod
je tja . R ezultati tega Skupnega nastopa so 
vidni v sprem enjenem  načinu delitve osebnih 
dohodkov. T ežnja pa naj še ostane, d a  se d e 
litev OD tudi v  bodoče izpopolnjuje v skladu 
z reševanjem  gospodarnosti podjetja.

Gospodarski del

Delovna skupnost naše  železarne je  potem, 
ko je  gospodarska refo rm a začela učinkovati 
z vsemi svojim i dejavniki, p rišla  v  precejšnje 
težave. Te so p rišle  na površje  predvsem  v  
drugem  polle tju  lanskega le ta, zadržale p a  so 
svoj vpliv  tudi v  letošnjem  letu . Problem i, 
v  ka tere  je  zašlo naše pod je tje  in  z n jim  vsa 
jugoslovanska črna m etalurgija, izvirajo:

Oblika dela  se k re ta rja  inž. Zupana in  po
zneje tudi v. d. se k re ta r ja  je  bila nova toliko, 
d a  je  bil prenos nalog od sek re tarja  na član
stvo izvajan  v  glavnem  neposredno z organi
zacijo k ratk ih  in form ativnih  sestankov sekre
tarjev , d a  bi b ila  tako  ažurnost obveščanja 
učinkovita.

O m enjeni sestanki so im eli tud i konsultacaj- 
ski značaj, d a  bi se  na ta način lahko nato 
nastopalo dalje  p red  forum i v  im enu politič
nega partijskega vodstva.

Sestankov s  sek re tarji je bilo skupno 18 d n 
sestankov sek re taria ta  osnovne organizacije 14. 
Poleg tega je  bilo več razširjen ih  sestankov 
s člani ODS, UO podj., sind. organizacije, z 
vodstvenim  kadrom  železarne in  drugim i.

Z udeležbo na sestankih  sek re taria ta  in  se
k re ta rjev  te r  tu d i p ri razširjen ih  se jah  smo 
lahko zadovoljni. Ne m orem o p a  se pohvaliti, 
da je  b ila  udeležba na sestankih  oddelkov za
dovoljiva. To p a  pomeni, d a  bo potrebno or
ganizacijski obliki našega bodočega dela  po
svetiti več pozornosti.

G ibanje članstva je  bilo naslednje:

— iz sistem ske neusklajenosti,
— iz no tran je neprilagojenosti gospodarski 

reform i.
V preteklem  letu se je  pokazalo, d a  je  libe

ralizacija  zunanjetrgovinskega poslovanja, ki 
naj bi p risilila  delovne organizacije na iz
boljšanje poslovnosti, b ila preširoko zasnova
na. V rsta industrijsk ih  vej, predvsem  pa že
lezarne, so ob rela tivno  nizki zaščiti p red  zu
nanjim i konkurenti prišle v težaven položaj. 
Le s h itro  preorien tacijo  z dom ačega na ino
zemsko tržišče je naša delovna skupnost v ne
zm anjšanem  številu zadržala zaposlitev in 
višino poprečnih osebnih dohodkov. V3 vseh 
izdelkov je  bila lansko leto izvožena. S tem  
je  bila preprečena redukcija zaposlenih, za
d ržana in  okrep ljena delovna kondicija, še 
vedno pa ne dosežena proizvodna sposobnost 
in  produktivnost inozem skih konkurentov, k ar 
nam  nalaga gospodarska reform a.

V letošnjem  le tu  so bile n a  zahtevo delav
cev črne m etalurg ije  dosežene sprem em be zu

nanjetrgovinskega poslovanja, povečane carine 
in uvedeni carinski kontingenti, k a r  p a  v  I. 
polletju, predvsem  p a  v  1. če trtle tju  še ni dalo 
zadosti učinka. Šele sred i le ta  je  sledilo občut
no povečano povpraševanje dom ačih potroš
nikov po izdelkih 114. panoge. V tem  in  v na
šem zasidran ju  na zunanjih  tržiščih je  tud i 
razlog, d a  smo v prvih  šestih  m esecih letos 
še vedno 32 °/0 našega gotovega b laga plasi
ra li inozem skim  kupcem, a  od tega prek  90 %  
na konvertib ilna področja.

H itra  preorien tacija  na zahtevna tržišča za
hodnoevropskih gospodarskih grupacij je  do
kaz delovne sposobnosti, odstopanje od skle
njen ih  dobavnih rokov predvsem  za dom ače 
potrošnike p a  odkriva slabosti organizacije, 
nezadostno obvladanje tehnološkega postopka 
in nedoslednosti p ri izvrševanju delovnih dol
žnosti. Nobena sistem ska sprem em ba nas ne 
bo m ogla oprostiti našega prispevka gospodar
ski reform i, ki je  v  večji tin ekonom ičnejši pro
izvodnji te r  povečani produktivnosti dela. Le 
delno se lahko izgovarjam o, kako je  visok iz
voz v 1. po lle tju  letošnjega le ta  povzročil, da 
je  železarna prvič po osvoboditvi v periodič
nem  izračunu izkazala poslovno izgubo. Po
znano je, da cela v rs ta  podobnih avstrijsk ih  
železarn z ne dosti drugačnim i pogoji, a  ob 
znatno večji produktivnosti deda tudi do  80 %  
svojih izdelkov p la sira  dzven svojih  m eja; zato 
je  prav , d a  sm o predvsem  kom unisti sam okri
tični in  ugotovimo, d a  je  nizko doseženi doho
dek v glavnem  rezu lta t p renizke proizvodnje 
in previsokih proizvodnih stroškov.

K om unisti so se že v  1. .polletju zavedali 
svojih dolžnosti te r  v  osnovnih oddelkih in  sa 
m oupravnih  organih  zastopali stališče za iz
boljšanje delovne in  tehnološke discipline in 
večje gospodarnosti našega podjetja . Poleg 
ugotav ljan ja lastn ih  slabosti p a  ndso mogli m i
mo dejstva, da brem ena gospodarske reform e 
niso enakom erno razdeljena, d a  dohodkovni si
stem  ne d a je  zagotovila načelu »vsakom ur po 
učinku njegovega dela«. Z zadovoljstvom  so 
zato kom unisti železarne Ravne spreje li sm er
nice skupne sa je  predsedstva in  izvršnega ko
m ite ja  centralnega kom iteja ZK J o najvažnej
ših nalogah Zveze kom unistov p ri razv ijan ju  
družbenoekonom skih in  političnih  odnosov, ki 
je  b ila  9. ju n ija  letos. P ri obravnavanju  teh  
sm ernic v tovarniškem  kom iteju  in  oddelkih 
so bila konsta tirana prav ilnost analize o s ta 
n ju  razvo ja gospodarske in  družbene reform e 
pri nas in  napotila za bodoče delo. V sm erni
cah, k a r  v  celoti velja  za našo delovno skup
nost, je  rečeno, d a  naj »delovne organizacije 
poleg že sp reje tih  uvaja jo  še nove in  učinko
vitejše ukrepe, ki bodo zagotovili pospešeno

Priprava na diskusijo

Sklop Sprejetih 
novih članov

Izkjučenih
članov

Trenutno 
stanje članov

jek larne 3 3 88
TPO in IC 6 — 9 1 — 63
SMO 3 1 56
SEVO 4 1 70
Skupno 25 6 276
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izpolnjevanje k ljučn ih  nalog gospodarske in  
družbene reform e:
— poživitev proizvodnje,
— povečanje izvoza,
— razv ijan je  in  š ir jen je  no tran jega tržišča,
— m očnejše preusm erjan je  in  m odernizacijo 

gospodarstva,
— povečanje njegove učinkovitosti,
— povečanje zaposlenosti in
— naraščan je živ ljenjske ravni«.

N a podlagi teh sm ernic in  po  lastn i in ic ia ti
vi so ob sodelovanju kom unistov po daljši ob
ravnav i m ed delovno skupnostjo  sam oupravni 
organi spreje li 24. točk vsebujoči sanacijski 
nač rt nase železarne, 'katerega rea lizacija  naj 
bi v  2. po lle tju  letošnjega le ta  pom enila po
k r itje  poslovne izgube-iz 1. po lletja , k i je  po 
p lačani realizaciji znašala 5,354.897 din, po
novno v rn itev  akum ulativnosti naše delovne 
organizacije im k a r  je  posebno važno, p rilago
d itev  organizacije, delovne sposobnosti in  p r i
zadevnosti zahtevam  gospodarske reform e.

K ljub  rtemu d a  je  m in il le  poldrugi mesec, 
odlkar je  delavski svet ob ob ravnavan ju  perio
dičnega obračuna 1. p o lle tja  in  gospodarskega 
položaja naše železarne sp re je l sanacijsk i n a 
črt, so rezu lta ti že vidni. M edtem  ko je  po 
prečna m esečna rea lizacija  v 1. po lle tju  znaša
la  20 m ilijonov din, je  ta  v  dveh m esecih 2. 
po lle tja  po rastla  na 21,6 m ilijona d in  a li za 
8 %. Povečala se je  tudi produktivnost, ne si
cer v  tak i m eri k o t realizacija. U poštevati je 
nam reč treba, d a  sm o v 1. po lle tju  poprečno 
im eli 3182 zaposlenih delavcev, v  p rv ih  dveh 
m esecih 2. p o lle tja  p a  se je  to  poprečje dvig
nilo  na 3275 ali za 3,2%. P roduktivnost, m er
jen a  po vrednosti prodanega b laga n a  zaposle
nega, se je  v 2. po lle tju  p ro ti 1. po lle tju  dvig
n ila  za 4,6 %.

To še niso rezultati, k o t jih  od n as  zahteva 
sanacijsk i načrt. Tega sm o se vnaprej zaveda
li, d a  n e  ibo možno preko noči odpraviti vseh 
n o tran jih  slabosti in  tu d i n e  v  p rvem  mesecu 
doseči ravn i s sanacijsk im  načrtom  predvide
n ih  proizvodno .poslovnih rezultatov. Zado
voljni p a  sm o lahko  z izoblikovano m iselnost
jo  in  splošno prizadevnostjo  vodstvenih, s tro 
kovnih  in  d rug ih  delavcev za izvedbo sanac ij
skega načrta. Predvsem  nam  kom unistom  mo
ra  b iti jasno, k a j vse od nas sanacijsk i načrt 
p ričaku je in  dejstvo, d a  je  ta  skladno prilago
jen  sm ernicam  predsedstva in  izvršnega kom i
te ja  CK ZKJ.

Dosežki proizvodnje in  [prodanega b laga so 
le del dokaza o resnosti izvrševanja sanac ij
skega načrta . Ta se m an ifestira  tud i v  red n e j-  
šem  snem anju  in  obračunavanju  proizvodnje, 
v  tekočem fak tu riran ju , učinkovitejši kontroli, 
pospešenem  delu  p ri uvedbi georga, ni p a  dal 
še zadostnih rezu ltatov  p r i zniževanju neuspe
le  proizvodnje, ki je  n a jv eč ja  slabost naše pro
izvodnje, leglo previsokih  proizvodnih s tro 
škov, p rekoračevan ja  dobavnih rokov, preniz
ke produktivnosti in ekonom ičnosti poslovanja. 
Selekcija zaposlenih in  p rem estitev  na delov
no področje, ki jim  po  sposobnosti ustreza, k a r  
p redp isu je  20. točka, je  važen pogoj, d a  bd sa
nacijsk i n a č r t tu d i v  d rug ih  postavkah  uspel. 
Tudi 14. točka, k i zahteva ob jek tiv iran je  k r i
te rijev  te r  dosledno obračunavanje kvalite tn ih  
in  kvan tite tn ih  dosežkov po  norm ah  in  p re
m ijah, je  važna sestav ina sanacijskega načrta, 
prilago jena sm ernicam  IK  CK ZKJ. N a žalost 
m oram o p r i tem  ugotoviti, d a  n a  ta k a  področ
ja, k je r  sm o bolj neposredno prizadeti, neradi 
h itro  in  učinkovito posegamo. Od fam iliarn ih  
do d rug ih  razlogov se po jav lja jo  ov ire  za 
učinkovitejše izvrševanje vseh drug ih  zahtev 
sanacijskega načrta. K om unisti se  m orajo 
zavedati, d a  je  izvrševanje sanacijskega n a 
č rta  odvisno od no tran jega zadovoljstva, no
tran je  zadovoljstvo pa od enakom ernosti obre
m enitve vseh zaposlenih to  od sorazm ernih  
m esečnih prejem kov.

M ed delovno skupnostjo  se  je  vodila široka 
razp rava  o našem  delitvenem  sistem u. Podrob
na analiza p a  je  končno le  pokazala, da sistem  
oblikovanja to  delitve  osebnega dohodka sam  
n im a večjih  slabosti to  d a  nesorazm erja pov
zročajo bolj m erila in  norm ativ i, zato je  treb a  
■tem prednostno posvetiti pozornost. S sanacij
skim  načrtom  je  b ila  v  .delitvenem sistem u 
uvedena novost, k i je  v  tem , d a  proizvodnim  
in  drug im  m anualnim  delavcem  zagotavlja 
vrednost obračunske enote vsaj 1,50 din, orga
n izato rje  proizvodnje p a  še bolj .postavlja v 
odvisnost od dosežene produktivnosti dela  ce

lo tne delovne skupnosti. Poseg je  bil izvršen 
tud i na področje m eril norm ativov  prem ijskih  
krite rijev . Ti bodo skladno- z zahtevam i sana
cijskega načrta  postopom a zaostreni .ter bo s 
tem  stopn jevana odgovornost strokovnih  in  
vodstvenih delavcev.

Razum ljivo je, d a  'taki in  podobni posegi ne 
povzročajo posebnega odobravanja tistih , ki so 
neposredno prizadeti. Ob prisotnosti razum a 
.pa smo z doseženim i prem iki n a  tem  področju 
le lahko  zadovoljni. O bjektivnost sicer vedno 
ni prisotna, 'kar mam dokazuje tudi zahtevnost 
določenega sestava delavne skupnosti p ri izde
lav i predloga za odpravo neskladnosti v višini 
eno t n a  delovnih m estih  s sto lno ceno. K ljub 
tem u  d a  je  kom isija za osebne dohodke pri 
delavskem  svetu  p o d je tja  ugotovila, da n i več 
ko t 10 %  tak ih  delovnih mest, za k a te ra  se 
lahko trd i, d a  zaradi sprem em be obsega in  za
htevnosti d e la  in  iz  kak ršn ih  ko li d rug ih  raz
logov niso več usk la jena s podobnim i drugim i 
.delovnimi m esti, se celo člani kom isije, ki so 
p rincip  sprejeli, tega niso držali in  s p re tira n i
m i predlogi povzročili nepotrebno, nejevoljo 
m ed strokovnim i in  d rugim i delavci.

K om unisti se m aram o zavedati delikatnosti 
in  nu jnosti p rav ilne  in  p rav ične delitve  in od
nosov osebnih dohodkov. V naši železarni n i
koli niso prevladovale uravnilovske težnje. 
Vedno je  b ila  zastopana lin ija  presodnih raz
ponov, k i p a  m orajo sk ladno s  strokovnostjo 
in  količino izvršenega dela p riti na površje v 
celotnem  sestavu delovne skupnosti. Razponi 
pa ne m orejo in  ne sm ejo b iti toki, d a  jem lje
jo  voljo in  zadovoljstvo tistim , ki m orajo s 
svojim i rokam i .izvrševati proizvodnjo. P rav  od 
te h  zadnjih, p a  tud i če govorim o o organih 
sam ouprave, glas ni ta k o  močan, da bi p revpil 
zahteve drugih. V 1. po lle tju  letos sm o imeli 
v  .naši železarni p ri poprečnih mesečnih p re
jem kih  nasledn ja  razm erja :

Če za p rejem ke m anualn ih  delavcev vzam e
mo indeks 100, so im eli

— delovodje 149,
— obratovodje 210,
— vodje sklopov obratov 257,
— člani kolegija 307.

N eprav ilna bi b ila  trd itev , d a  so bili tak i 
razponi p rav ilen  odraz poslovnih rezu ltatov  1. 
polletja . V .tem je  tu d i razlog, d a  m orajo  ko
m unisti presodno in  .pošteno sodelovati p ri iz
delavi predlogov za povišan je eno t delavcev s 
stalno oceno, p a  tudi p ri objekrtiviziranju k ri
te rijev  in  .meril p rem ijskega sistem a in  norm i
ra n ja  del. V 1. po lle tju  dosežene poprečne 
osebne dohodke z dodatkom  za 'letni dopust 
v red  952 d,in m oram o z  izvrševanjem  sanac ij
skega načrta  poviševati. Ob tem  naj bi se  le ob 
v išjih  gospodarskih dosežkih zadržali doseda
n ji  razponi. To m ora b iti .načelo, k i ga m ora
m o p ri naši delitveni politik i zastopati kom u
nisti. To ne sm e pom eniti zm anjševanja po
m ena vloge voden ja delovnih in  .tehnoloških 
procesov. V naši delovni Skupnosti ‘so- bili ved
no  jasno razm ejen i odnosi med sam oupravlja
n jem  in  vodenjem , zato bom o kom unisti s sa 
nacijskim  načrtom  še bolj podpirali in krepili 
odgovornost tis tih  delovnih  'ljudi — strokov
n jakov, k i jim  je  vodenje tehnoloških proce
sov zaupano.

Iz povedanega sledi, .da m oram o za reševa
n je  in  dosego zdrave poslovnosti n aše  delovne 
organizacije izv ršiti n ajveč sam i. Skladno z 
om enjenim i sm ernicam i, k i zah tevajo  sistem 
ske sprem em be zm anjšan ja obrem enitve go
spodarstva, odpravo fiskaln ih  dajatev, osredo
točenje sredstev  za  določene po trebe razvojne 
po litike in  zah teve po konkretn ih  korakih , ki 
naj delovnim  organizacijam  z  gospodarsko 
perspektivo zagotovijo d en a r iz skladov Skup
n ih  rezerv, je  naša delovna organizacija v ob
lik i posebnega p ism a predstavnišk im  in držav- 
noupravnim  organom, asociacijam , sind ikal
n im  organom  in bankam  posredovala zahteve, 
sestav ljene iz  u tem eljen ih  14. točk. Te .predvi
devajo  znižanje .družbenih dajatev , povečanje 
tra jn ih  obratn ih  sredstev, o la jšan je k red itn ih  
pogojev, k a r  naj bi o lajšalo položaj naše de
lovne skupnosti .zlasti v  težkih p rehodnih  ob
dobjih  do  le ta  1971.

To pism o naših  družbenopolitičnih to  sam o
up ravn ih  organov Zveze kom unistov, sind ika
ta  in .delavskega sveta so z razum evanjem  ob
ravnavali republišk i organi, zbornica to  sindi
kat, im elo p a  je  svoj učinek  tud i p r i zveznih 
organih. Združenje jugoslovanskih železarn ga 
je  dodatno v  svojem  im enu posredovalo dalje;

sprožilo p a  je  splošno akcijo  tud i p ri drugih  
sorodnih podjetjih . N a te j osnovi je  b ilo  se
stavljeno, naslovljeno na izvršni svet skupšči
ne SRS, posebno pism o železarn Jesenic, Ra
ven to  š to r, s katerim  je  p rikazan  vzrok po
slovne izgube v  te j industrijsk i panogi in  izo
blikovana zah teva po znižanju .družbenih d a ja 
tev in posredovanju  .drugih olajšav, po trebnih  
za norm alno poslovanje slovenskega jek la r
stva. To je  b ila  tud i ena od važnih skupnih  
akcij, k i jo lahko  že sm atram o kot del inte
gracije železarn SRS.

Sm ernice IK  CK ZK J navajajo, »da se m ora 
sam oupravna s tru k tu ra  celotne družbe organi
zira ti in  usposobiti, teko  ida bo usm erja la  in 
nadzorovala tržne odnose te r  jih  usk la jevala 
z načeli socialistične družbe. V te m  pogledu je 
velikega pom ena razv ijan je  in tegracijsk ih  
procesov v neposredni proizvodnji k ako r tudi 
na drug ih  področjih družbenega dela«.

P rizadevnost p r i in teg riran ju  slovenskega 
jek larstva , ki so jo kom unisti preko svojega 
kom iteja izvajali, je  .dokaz prisotnosti kom u
nistov železarne Ravne v  integracijsk ih  proce
sih. P ri združevanju železarn Jesenic, Raven 
in  Š tor v  in teg rirano  trdnejšo , m ed seboj po
vezano organizacijo, so naši upravni, samo
upravni in  družbenopolitični p redstavniki bili 
nosilci pobude, k i jo  m oram o zadržati tudi v  
bodoče. K om unisti železarne R avne p a  sm o p ri 
tem  enotni, d a  je  združitev teh  treh  železarn 
treba  tem eljito  p rip rav iti in  d a  šele .potem, ko 
bodo delavski sveti po trd ili .program speciali
zacije proizvodnje In n a  n jem  sloneči in teg ra l
ni investicijski program , izdelan delitveni m e
hanizem  in  sistem  m edsebojnega financiran ja  
te r  izdelan osnutek  s ta tu ta , lahko razpredem o 
širšo .politično ak tivnost in  p rip rav e  za izved
bo referendum a. N epravilna p a  bi b ila  vsaka 
misel, d a  .nas laihiko in teg racija  osvobodi od
p rav ljan ja  n o tran jih  slabosti. Rešitev teh  ni 
sam o ožji in te res naše delovne organizacije, 
tem več je  to  .tudi naš prispevek  solidarnosti 
p ri razvoju to  k rep itv i našega sam oupravnega 
sistem a hum ane izgradnje socializma.

Naša železarna .ni sam o važen člen celotnega 
jugoslovanskega industrijskega potenciala. Je  
tudi p roizvajalec izdelkov, k i neposredno vp li
vajo  n a  k rep itev  vseljudske obram bne sposob
nosti naše domovine, zato je  .tembolj dolžnost 
nas kom unistov, .da skrbim o za ra s t kvalite tne  
proizvodnje te r  s  tem  dajem o svoj prispevek 
rasti in razvoju  našega sam oupravnega, demo
kratičnega socialističnega sistema.

P rav  le tošn je le to  je  bil z  dogodki v 'kapita
lističnem  svetu  in  socialističnem  tabo ru  sam o
upravni sistem  .predmet zahteve, odobravanja 
in  napadov. G ospodarski dosežki, k i so pogoj 
splošni po trošn ji in  družbeni ravni, bodo m e
rilo  učinkovitosti našega sam oupravnega siste
ma. K er sm o v  n jem  spoznali veličino, ga mo
ram o čuvati in  k rep iti z  visokim i proizvodno 
poslovnimi dosežki.

Politični in zunanjepolitični del

D anašnja konferenca kom unistov železarne 
Ravne n e  m ore .mimo v iharn ih  zunanjepolitič
n ih  dogodkov, k i so avgusta razburka li vso 
svetovno javnost. P e t socialističnih dežel v a r
šavskega .pakta je  okupiralo ČSSR. S tank i je 
bilo po tep tano  osnovno načelo prav ice do last
ne poti v socializem, k i jo im a vsaka dežela. 
S torjena je  b ila  usodna napaka, socializem  pa 
grobo omadeževan.

V ojaška in te rvencija  pro ti ČSSR je zadala 
m očan udarec interesom  b o ja  delavskega in 
protiim perialističnega g iban ja v  svetu. To, k ar 
bi se lahko reševalo  s  političnim i sredstvi, se 
je  reševalo na vojaški način. V elika večina KP 
to  delavskih .partij se  je  odločno u p rla  tak i 
politiki.

Še .posebej ostro so obsodili akcijo  vojaškega 
vm ešavanja narodi Jugoslavije n a  čelu s tov. 
Titom. C entraln i kom ite ZK J je  spričo novo 
nastale  situac ije  v  tokovih reševanja m edna
rodnih problem ov in  zaradi odločnega reag i
ra n ja  naših narodov in tov. T ita  n a  10. seji 
23. avgusta 1968 sp reje l zgodovinsko pom em 
bno resolucijo.

Resolucija na podlagi .marksistične znanosti 
ana liz ira  blokovska p ro tislov ja in  ostro p ro te
s tira  p ro ti vojaški intervenciji v  b ratsk i ČSSR. 
V uvodu ugotavlja, .da so naši delovni ljud je  
na čelu z ZK ob dogodkih v  ČSSR ponovno 
poudarili, d a  bodo brezkom prom isno hran ili 
svojo neodvisnost to  prav ico  do  sam ostojnega 
izb iran ja  po ti za no tran ji socialistični razvoj.
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Pravico do takega razvoja pa im ajo tudi vse 
druge dežele. N aša initem acionalistična dol
žnost nam  nalaga skupno obram bo takega raz
voja, ki p ri nas dom a in  drugod v  svetu  razv i
ja  dem okratične, enakopravne in  hum ane od
nose m ed ljudm i.

Obsojamo am eriško agresijo  v  V ietnam u, iz
raelsko agresijo  pro ti arabsk im  državam  in 
razine in tervencije  ZDA v deželah Latinske 
Am erike. Zgodovinsko gledano p a  im a akcija  
proti CSSR toliko hu jše  posledice za napre
dek, m ir in svoibodo, k e r so se je  lotile sociali
stične države v  im enu zaščite socializma.

In tervencije  ni mogoče opravičiti s  stra tešk i
mi interesi, naj.manj p a  se jo  m ore opravičiti 
s  'kakršnim ikoli ideološkimi razlogi, saj je  v 
očitnem  naspro tju  z m arksističnim i idejam i. 
H krati lahko  ugotavljam o, d a  nobeno dejan je  
b irokratske sam ovolje doslej n i ostalo tako 
izolirano nasproti zgodovinskim interesom  de
lavskega razreda in  protiim perialističnih  sil.

Resolucija ugotavlja, d a  dogodki v CSSR jas
no kažejo socializem v  prelom nem  obdobju. Ti 
dogodki ne zadevajo sam o ČSSR, tem več tudi 
razvoj vseh progresivnih  sil v  svetu. O kupaci
ja  n i slučajna  napaka, tem več posledica 
vztra jnega prizadevanja, d a  hi nasp ro tja  te r  
konflikte znotraj socializm a razreševali z ved
no večjo uporabo sile  z nam enom , da bi ohra
nili zastarele odnose in  institucije, nam esto  da 
bi osvobajali delo in  človeka te r  nap re j razvi
ja li hum ane odnose m ed ljudm i. Socialistične 
ideje  so p rev ladale v  zavesti velike večine člo
veštva. Nezadržno napredujejo  in  se krepijo, 
čeprav b irokra tske sile  zavirajo  osvobajanje 
človeka in  človekove osebnosti.

K om unistična p a r ti ja  Češkoslovaške se ni 
slučajno lo tila  razreševan ja nakopičenih n a
sprotij in problem ov v  razvoju svoje države. 
Taki p rem iki so odsev nu jn ih  potreb razvoja 
družbe, k a jti nemogoče je  uresničevanje in te 
resov naroda in  socializm a v  okviru b iro k ra t
sko e tatističn ih  odnosov. P ri razb ijan ju  spon 
zastarelega sistem a je  vodstvo K P CSSR do
bilo vso podporo svojega članstva, delavskega 
razreda in  vsega češkoslovaškega ljudstva.

In tervencija  petih  d ržav  varšavskega spora
zum a po trju je , d a  blokovska po litika ne zago
ta v lja  pravičnega m iru  in  neodvisnosti. V ztra
jan je  delitve sveta po  dveh super silah  (SZ — 
ZDA) spodbuja k  u stv a rjan ju  n junih  in teres
nih sfer in  hk ra ti p o ra ja  p ritisk , d a  bi se m aj
hne d ržave opredelile za to  a li za ono velesilo. 
T ak  način blokovske po litike nu jno  vodi k  
vedno večjem u vojaškem u tekm ovanju  in  n e
varnosti za ohran itev  m iru  v  svetu. Resolucija 
CK ZK J ugotavlja, da so  si kom unisti v  Jugo
slav iji vselej prizadevali za te k o  družbeno 
ureditev , ki osvobaja človekovo osebnost z 
razv ijan jem  sam oupravne, neposredne dem o
k rac ije  in  človeških hum anih  odnosov m ed 
ljudm i. V tem  sm islu je  b ila  izvršena tud i re 
organizacija ZK J z nam enom , da bi se jugo
slovanski kom unisti čim  uspešneje up irali 
vplivom  zastarelih  idej in  podpirali razvoj sa
m oupravnih  družbenih  odnosov.

P olitiki sile blokovskega p ritisk a  jugoslo
vanski kom unisti postavljam o nasproti enako
p ravne odnose med narodi in  deželami te r  po
litiko neuvrščan ja v  bloke in m iroljubno so
žitje m ed državam i z različnim i družbenim i 
ureditvam i.

Resolucija priznava, da smo n a  dosedanji 
poti doživljali uspehe in neuspehe, vendar so 
naši uspehi tako veliki, d a  jih  m anjše nep ra
vilnosti ne m orejo  zasenčiti. Zveza kom uni
stov in  naša  d ružba  zagotavljata delavskem u 
razredu Jugoslavije in  našim  narodom , da jim  
nobena pot, ki ni pogojena z razvojem  sam o
u p rav ljan ja  in resnične dem okracije, ne more 
zagotoviti m ateria lne  blaginje, ku ltu rnega n a 
p redka  in  razvo ja družbenih  odnosov.

Spričo zaostrovanja m ednarodnih  odnosov 
in  v  položaju, v  katerem  smo, centraln i kom i
te  ZK J posebej poudarja :

1. ZK J n ikom ur ne p riznava pravice, da z 
uporabo vojaške sile a li n a  d rug  način  p ritisk a  
ali vm ešavanja zavira razvoj nerazvitih  dežel.

2. K ot nesprejem ljive odklan ja argum ente, 
ki opravičujejo  invazijo  v Češkoslovaški.

3. Zahtevam o, d a  se takoj konča okupacija 
in  dopusti nem otena dejavnost KP Češkoslo
vaške.

4. Resolucija cen tralnega kom iteja  ZK J na
v a ja  dolžnost v z tra jn e  borbe za najširše sode
lovanje z  vsemi socialističnim i in  dem okratič
nim i gibanji v boju za svobodo, m ir, družbeni 
napredek, za enakopravne odnose in  popolno

spoštovanje pravice do sam ostojnega razvoja 
sleherne dežele in  partije. Se posebej je  pou
darjeno dosledno spoštovanje beograjske in  
m oskovske deklaracije  v lad  in  p artij Jugosla
v ije  in  Sovjetske zveze.

5. ZK J n e  priznava nobenih odkritih  ali ti
hih sporazumov, ki sprem in jajo  m ale narode 
v objekt politike velikih. K ot sm o se uprli spo
razum u v Ja lti, tako se bomo uprli slehernem u 
dogovoru na račun  naših  narodov. Zgodovina 
nas uči, d a  je  po litika delitve interesov vele
sil ne sam o nesreča za narode, am pak  neneh
na grožnja za mir.

6. T rdno smo odločeni, d a  z vsemi silam i in  
sredstv i b ran im o svojo neodvisnost, revolucijo 
in  lastno  p o t socialističnega razvoja. Se bolj si 
bomo prizadevali za nada ljn jo  krep itev  obram 
bne sposobnosti in  varnosti države. Dolžnost in 
pravica vseh naših narodov je, d a  so ob ram i 
ljudske arm ade  p rip rav ljen i v  vseljudski 
obram bi do k ra ja  izpolniti svoje dolžnosti.

7. Končno resolucija centralnega kom iteja 
ZK J poziva vse kom uniste in delovne ljudi, da 
se postavijo po robu  vsemu, ‘k a r  bi hotelo ru 
šiti tem elje našega sistem a ali ovirati naš de
m okratični socialistični razvoj enakopravnih 
jugoslovanskih narodov.

Resolucija poziva n a  široko ‘politično m obi
lizacijo in na enotnost delavskega razreda, 
km etov in  inteligence za  uresničenje spreje te  
politike.

P rav  je, da zaradi velike pom em bnosti reso
lucije CK ZK J in zaradi že om enjenih dogod
kov v  ČSSR kom unisti železarne Ravne ugoto
vim o svoje bodoče naloge in  dolžnosti. P rav il
nost naše lastne  socialistične poti bomo zuna
njem u svetu  dokazali le na te  način, d a  se bo
mo še bolj angažirali p r i nalogah v  proizvod
nji in  v nadaljn jem  političnem  delu m ed našo 
delovno skupnostjo.

V skladu z že podvzetim i sanacijskim i ukre
pi naših sam oupravnih organov in vodstva po
d je tja  m oram o p rav  kom unisti b iti n a  čelu 
vseh prizadevanj za večjo in  boljšo produk
tivnost vse naše delovne skupnosti. Se bolj 
m aram o vsem  sodelavcem  tolm ačiti n aša  skup
na prizadevanja, 'ki so končno naša  in  d ružbe
na korist. Tu nas čaka še veliko  dela.

Zaupati in  pom agati m aram o vsem našim  
strokovnjakom  v  n jihovih  naporih  za večjo in  
boljšo produktivnost. P ri reševanju  razn ih  
problem ov in' težav m oram o b iti p reudarni, 
strpn i in  vztrajn i. Se posebno si m oram o p ri
zadevati za nadaljn ji razvoj sam ouprave v  po
djetju . S hum anim i odnosi m oram o poglobiti 
m edsebojno zaupanje in  sodelovanje z vsemi 
člani naše delovne skupnosti.

Kom unisti železarne Ravne m oram o disci
plin irano in  dosledno izvaja ti tis te  naloge re 
solucije, ki govorijo o naši skupni obram bni 
sposobnosti. U kreniti m oram o vse, k a r  prispe

Vonj

va k  naši s ta ln i p rip rav ljenosti in  nenehni 
budnosti, še posebej zato, k e r železarna Ravne 
proizvaja tu d i za po trebe JLA.

Samo naši skupni napori in sta lna  napred
na p rizadevan ja so jam stvo, d a  bo resolucija 
10. se je CK ZK J n a  gospodarskem  in  družbeno
političnem  področju obogatila našo družbeno 
stvarnost in  znova dokazala p rav ilno  neodvi
sno po t socialistične Jugoslavije.

In  v  teh  prizadevanjih  posam eznika in  nas 
vseh kom unistov železarne Ravne so glavne 
naloge našega bodočega dela.

Z a k l j u č e k
Poročilo bi bilo preobširno, če bi se v n jem  

spuščali v  posam ezne problem e te r  jih  na 
drobno obravnavali. Nam en je  le  te , d a  osvet
li načelna sta lišča v zvezi z našim  pretek lim  
delom te r  p r i tem  odpre m ožnost konstruk tiv 
ne diskusije, seveda v  zgoščeni obliki, k i p a  
naj služi za dobro in  koristno delo bodočega 
partijskega vodstva, cele organizacije in  ko
lektiva.

V današn jih  časih je  .potrebno obravnavati 
našo politiko, sta lišča in razm ere, v  katerih  
živimo, še  bolj preudarno  in  trezno, kak o r sm o 
to vajeni, in  to ‘predvsem  v  sm islu um irjeno
sti in  p lodne presoje. Tudi d anašn ja  konfe
renca naj bi im ela ta k  ton, naj p a  bi vsekakor 
opozorila na ak tualne  problem e, s 'katerim i se 
vsak dan  srečujem o.

Ob zaključku je vsekakor treb a  opozoriti na 
vprašan je  pom la jevan ja v rs t ZK. Skrb sek re
ta ria ta  je  b ila  že dosedaj, d a  se naše v rste  po
m ladijo, in  kakor je  že uvodom a povedano, 
smo v  obdobju, za katerega podajam o poročilo, 
spreje li 25 novih članov, p retežno iz  v rs t m la
dine. Ti člani so b ili sp reje ti n a  slavnosten na
čin n a  Rim skem  vrelcu  in  -menim, d a  je  po
trebno nadaljevati na vsak način  s takšno po
litiko.

V elika privrženost politiki ZK, ki jo doka
zuje naša m lad ina p rav  v  sedanjem  času, je 
porok, d a  si želi m ladina sodelovati v  naši na
predni zvezi, k a r  nas zavezuje, d a  m oram o z 
m ladino več delati in  o rganizirati sprejem e v 
vrste  ZK.

Ko se (bomo pogovarjali o bodoči politik i vo
den ja  naše organizacije, je  treb a  upoštevati 
tudi to, d a  m oram o iz v rs t ZK močno sodelo
vati tud i v  vseh ostalih  družbenopolitičnih or
ganizacijah te r  d a  m orajo b iti ravno  člani ZK 
tisti, ki v  glavnem  pom agajo ustvariti politiko 
živ ljen ja celotnega k ra ja  in  n e  samo podjetja  
te r  sm atram , da je  to  n jihova osnovna p a rtij
ska  dolžnost.

Zal m oram  ugotoviti, d a  n i čisto tako. 
Mnogo je  članov ZK, k i s svojim  delom  v  na
vedenem  sm islu n e  prispevajo  tistega, k a r  se 
sm atra  za njihovo osnovno partijsko  dolžnost

revirjev
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te r  stojijo  ob s tran i z razn im i izgovori, češ d a  
so v  službi preveč zaposleni ali d a  jim  narav 
no nagnjen je d a je  p rem alo  zavesti za družbe
nopolitično delo. M nogokrat so pripom be čla
nov ZK in tudi ostalih ljudi, tki iz javljajo , da 
je  včasih čutiti celo več prizadevnosti ljudi, ki 
niso člani ZK, kot pa od neka te rih  članov ZK.

Popolnom a razum ljivo je, d a  je  dolžnost vsa
kega člana ZK v  osnovi najprej izpolnitev n je
govih obveznosti na delovnem  mestu, sploh v 
današn ji težki gospodarski situaciji, vendar pa 
je  treba  povedati, da je  to delo plačano. Od čla
nov ZK p a  se lahko zahteva, d a  se tud i izven 
svojega delovnega obm očja angažirajo, d a  bi 
bilo družbenopolitično delo vsaj k o liko r to li
ko porazdeljeno m ed vse člane. Sm atram , da 
je  to važno vp rašan je  za razvoj pod je tja  in 
celega k ra ja  te r  družbenopolitične dejavno
sti. Zato bo m aralo  novo izvaljeno vodstvo po
svetiti pozornost tu d i tem u vprašanju .

P ra v  je, da si povemo, d a  ljud je  pričakujejo  
od ZK osnovno ak tivnost p r i vsem delu  in živ
ljen ju  te r  se  m oram o tega tu d i zavedati in  
usm eriti naše delo po tak i poti, d a  bo vredno 
zaupanja.

Novemu vodstvu želim  v  im enu sek re taria ta  
uspešno delo, ki bi ga naj op rav ljal v m iru, v 
zadovoljstvo nas vseh.

Naj živi ZK Jugoslavije s  tovarišem  Titom  
na čelu!

Osebni dohodki — akuten problem  
v železarni

2 e  n a  začetku razprave se je  pokazalo, da so 
osebni dohodki zaposlenih ozirom a natančneje  
rečeno, d a  je  problem  no tran je  delitve dohod
k a  postal v  železarni že aku ten  problem . In 
kazalo  je, po reag iran ju  članov, da bi se d i
skusija  razv ila  preveč v tej sm eri na škodo 
osta lih  vprašanj, če je  ne bi delovno predsed
stvo  p rek in ilo  s predlogom , d a  se o vprašan ju  
delitve OD organizira v k ra tkem  poseben d i
skusijsk i večer sam o n a  to temo.

P relista jm o m alo po stenografski beležnici 
s  konference.

So osebni dohodki zaposlenih tajna železarne?
P rv i se je  k razpravi p rijav il tov. A. Polanc.
V okviru  razg lab ljan j o velikih disproporcih 

m ed osebnim i dohodki (OD) zaposlenih v žele
zarn i .je navedel p rim er, d a  zaposleni v  oddel
ku  za šibki tok dosegajo le 710 d in  mesečno, 
m edtem  ko je  poprečje pod je tja  950 din. K er 
se nam eravajo  zaposleni v tem  oddelku p rito 
žiti zaradi tako nizkih OD, so se predhodno 
hoteli po d isku tan tu  p rep riča ti o višini OD ne
k a terih  zaposlenih na podobnih delovnih me
stih  v d rug ih  obratih. Ko si je  hotel po  p red
hodnem  dovoljenju  d irek to rja  GRS ogledati 
podatke o OD v oddelku za obračun OD, m u je 
to  bilo onemogočeno. Zato sedaj ponovno po
stav lja  zahtevo, d a  se m u odgovori, kdo je  dal 
takšno  prepoved ozirom a ali je  doseganje OD 
posam eznikov 'tajna železarne.

Tov. Janez Žnidar je  bil naslednji, k i je 
razpravo nada ljeval o istem  vprašan ju , t. j. 
vp rašan ju  delitve  OD v železarni. Dejal je, 
d a  je  b ila  delitev  precej obširno opisana že v 
poročilu, d a  pa je  še vedno precej odprtih  
stvari, k i bi jih  bilo po trebno  rešiti ozirom a d a  
bi se  opredelili za določena stališča glede OD 
t. j. teme, za katero  sm o vsi živo za in te resira
ni. D okler je  b ila  železarna Ravne v  neneh 
nem  vzponu, toliko časa je  naš sistem  delitve 
OD bil v sorazm erju  s  tedanjo  situacijo  še k ar 
v  redu. K er je  OD odvisen v  prv i v rsti od do
sežene realizacije, se v trenu tku , ko je  ta  za
rad i znanih posledic reform e p riče la  padati, 
akum ulira  m anj sredstev  za OD. Tako smo 
k a r  v enem  letu m orali 3 -krat poprav lja ti li
m it OD v  doseženi realizaciji, in  to  celo k ljub  
tem u, d a  sm o doseženo realizacijo mesečno 
korig irali za razliko med doseženim i izvozni
mi in dom icilnim i cenam i. V nadaljevan ju  je 
d isku tan t povedal, da naši OD še vedno padajo  
in  d a  to  povzroča nezadovoljstvo m ed kolek ti
vom. Tudi iz  tiska in televizije smo zasledili, 
d a  je črna m etalu rg ija  v prim erjav i z ostalim i 
pod je tji v  velikem  zaostanku glede OD, n a 
m esto d a  bi bila n a  čelu, kot bi si to  po d e
javnosti zaslužila. N ezadovoljstvo povzročajo 
tud i izplačani OD v sosednjih  pod je tjih  znotraj 
občine. To je  sicer n jihova sam oupravna p ra 
vica, je  ugotovil tov. Žnidar, vendar če so to 
tud i takšni, ki se financirajo  iz naših prispev

kov, potem  se upravičeno pritožujem o. Sicer 
p a  je  k ljuč  do večjih OD iska ti le  pri nas sa
mih.

Naša notranja delitev dohodka je razmeroma 
komplicirana

Ko je v  nadaljevan ju  orisal naš sistem  for
m iran ja  in  delitve sredstev  za OD, p r i čemer 
je  priznal, d a  je  naša n o tran ja  delitev  razm e
rom a kom plicirana, je  glede na predhodno d i
skusijo  pokazal n a  nekaj vplivov na nesoraz
m erja  v  OD, ko t so: doseganje ozirom a nedo
seganje norm e, 30 nonmircev z različnim i k ri
te riji, m alom arna osnovna poentaža, neizpol
n jev an je  tehnologije ipd. O rganizatorji proiz
vodnje p a  so dolžni skrbeti, d a  bodo ti vplivi 
odpravljeni, d a  bo delo bolje organizirano. In 
ker delavec n a  vse to  n im a takega vpliva kot 
organizator proizvodnje, je  p rav , d a  dobi vsaj 
zaščito v  obliki fiksne točke. S tem  je  fizične
m u delavcu zagaran tiran  vsaj m inim um  OD. 
P ri o rganizatorjih  proizvodnje ipa je  sedaj ču
titi še večji p ritisk , ko si hočejo povečati osno
ve. K om isija za OD je  sicer p ri najbolj k ritič 
n ih  res im ela nam en osnove popraviti, vendar 
so nekateri šli s predlogi p rek  10 % lim ita  in 
so >jo hoteli povečati vsem. Svojo diskusijo  je 
zaključil z apelom  n a  vse, d a  nam  n e  m ore po
m agati tra jn o  nobena prerazporeditev  sred 
stev, am pak  je  rešitev  le  v  večji realizaciji ozi
rom a dohodku.

Za rešitev problema angažirati zunanji zavod
Vsi p ritisk i in  negodovanja lahko sam o sla 

bijo  naše sile, da bomo m anj delali in  d a  bo
m o to  odlašali v daljši čas. Če bi se konferen
ca s tem  strin ja la , bi bilo najp rim erneje  a n 
gažirati zunanji organizacijski zavod, k er so se 
domači lju d je  zaradi tega dela  že preveč 
kom prom itirali. Do tega časa pa bi naj ostal 
p ri sistem u delitve s ta tu s  quo.

Ponovno se je  oglasil tov. Polanc, ki je  že
lel pojasnilo, kako je  mogoče, d a  delavci iz 
njegovega oddelka k ljub  prizadevan ju  ne p r i
dejo  n a  850 ali celo 940 din, kot je  to  prim er 
p ri nek a te rih  dakitilo-grafih (vsestransko odo
bravanje).

Odgovorili je spe t tov. Žnidar, k i je  dejal, da 
obsta ja  raz lika  v osnovi med delavci, ki delajo 
v  različnih okoljih 12%. G lede na p reb iti čas 
se izračuna določeno število  točk. Nato pa 
so uprav ičen i na odstotek preseganja norm e 
v  odvisnosti od uspeha obrata : elek trikar, ki 
dela  v m ehanični delavnici, npr. od presega
n ja  p lana m ehanične delavnice, ključavničar 
p ri vzdrževanju  livarne od uspeha liva rne  itd.

Delovni predsednik  tov. B reznikar je  p red
lagal konferenci, d a  bi se posebej organiziral 
diskusijski večer n a  tem o OD, sicer bi se 
d iskusija  preveč razv ila  v  tej sm eri. Navzoči 
so s  predlogom  soglašali.

Razpravo je  nadaljeval tov. Praznik, sekre
ta r  občinskega kom iteja  ZK Ravne, ki je v 
uvodu spregovoril o reorganizaciji ZK v  naši 
občini, k e r  je, kot pravi, p repričan , da mnogi 
član i reorganizacije še niso povsem dojeli in  
d a  obsta ja jo  celo sek re ta rji osnovnih organi
zacij, k i si reorganizacije ne znajo pravilno 
tolm ačiti. Kot vzrok za to  n av a ja  slabo in fo r
m iranost kot posledico nezadostnega b ran ja  
našega tiska. Zato po njegovih besedah ni 
čudno, d a  so nekateri sm atrali, d a  bo zdaj 
m anj sestankov, da celo ne bo več sesta jan ja  
itd. Tako so nekateri celo m nenja, je  nad a lje 
val tov. P raznik, d a  ZK p rak tično  ne po trebu
jem o več, če im am o sam oupravne organe. Pri 
tem  je  povedal, kako je  razum eti ločitev od 
oblasti in dem okratičnost v ZK.

Za delo v družbeno-političnih organizacijah 
vedno eni in isti ljudje

V nadaljevanju  se je  d isk u tan t do taknil n a
še s ta re  napake, ko se za delo v raznih organi
zacijah najdejo  vedno eni in isti lju d je  in pri 
tem  graja l tis te , ki so dolga le ta  štud ira li na 
račun družbe, sedaj p a  nam esto d a  bi bili p r i
prav ljen i sp reje ti kakšno funkcijo, iščejo le 
honorarje  In vid ijo  kvečjem u še železarno, vse 
k a r  p a  je  izven nje, n i n jihova stvar. Navedel 
je  p rim er, da je  zelo težko n a jti človeka za 
sek re tarja  osnovne organizacije, p redsednika 
sindikata, m ladine ipd., da .pa je  zelo lahko 
dobiti nekoga za potovanje v  inozemstvo.

Ko je  povedal, d a  delo v nekaterih  organi
zacijah  peša, je  opozoril tudi na pom anjkanje 
sta rih  partijsk ih  običajev, zlasti tovarištva.

Opaziti je, 'da je danes v  večini podjetij d i
rek to r le d irek to r in  ne tud i tovariš in da je  
p rav  -tako obratovodja le obratovodja, ne pa 
tudi tovariš, kot je  bil nekoč.

Nekateri gradijo socializem le zase
V nadaljevan ju  svoje razprave je  povedal, 

da je  naš družbeni razvoj šel že tako  daleč, 
d a  danes hoče že vsak zase grad iti svoj soci
alizem, drugo pa ga ne briga. P ri tem  je 
poudaril vlogo članov ZK v sedanjem  času, 
ki se  kaže zlasti v  tem, d a  sledim o -resoluciji 
in  se borim o za to  pot, za sklepe VIII. p lenu
ma, za reform o, za hum ane odnose v družbi, 
za nagrajevanje po  rezu lta tu  dela itd.

Ko >je govoril o sam ouprav ljan ju  v naši ob
čini, je  dejal, d a  je  v m nogih delovnih orga
n izacijah le-to  bistveno le  še strokovnem u 
osebju. P ri tem  je  -rekel, d a  to  seveda ne ve
lja  za železarno. Mnogi se skrivajo  za sam o
upravljan jem , če iščejo svoje osebne interese.

P ri tem  je  navedel p rim er R udnika Mežice, 
-kjer so poprečni OD lani znašali 1180 din, le 
tos so pa za skoraj 400 d in  -manjši. Tu je  nam 
reč posam ezni obratovodja bil svoj up rav lja- 
ves s svojim  DS. In  če je  delavec zahteval 
večji OD, se je tem u prid ruž il tud i on, zave
dajoč se, d a  bo p ri tem  tudi sam  imel še  več
jo  korist.

Izrazil je  -mnenje, d a  bi naj sind ika t bil šola 
sam ouprav ljan ja , zato na j ‘kom unisti, ki v sin 
d ik a tu  delajo, to  upoštevajo.

V zveži s p rek in itvam i dela  je  dejal, d a  si 
ne m orem o privoščiti razp rav ljan ja  m ed p ro
izvodnjo. Tu m ora -biti 'disciplina. P ač p a  bo
m o razprave zato vodili v  organih u p rav ljan ja  
in  v  osnovni organizaciji.

Moderna organizacija dela — ključ za rešitev 
mnogih problemov

D otaknil se je  tudi organizacije dela in  p ri 
tem  dejal, d a  m arsik je  veliko -govorijo o m o
dern i organizaciji dela, so p a  dejansko še ved
no na obrtn iški način  organizirani. P ohvalil pa 
je  p rizadevanja železarne n a  tem  področju in  
priporočal prevzem  georga-sls-tema -tudi v  d ru 
gih pod je tjih  v občini.

Na koncu svoje razprave je  tov. P razn ik  
čestital v. d. sek re ta rju  osnovne organizacije 
železarne Ravne tov. Rožancu za kvalite tno  
poročilo in  p ri tem  dejal, d a  je to  poročilo p r i
m er, kako se m ora  takšna konferenca p r ip ra 
viti (ploskanje).

Nujna bo pomoč komunistov pri reševanju 
poslovne situacije

Tov. Fale, ki se je  po daljši odsotnosti spet 
vrn il v  kolektiv, je  v  uvodu svoje razprave 
povedal, d a  se je  v  tem  času železarna zelo 
razširila  tako po  številu  zaposlenih, kapacite
tah  in  tud i po  problem atiki, k a te re  rešitev  je  
vedno bolj kom plicirana. V sedanji situaciji, 
je  rekel tov. Fale, je  osnovna naloga borba za 
tržišča, izboljšanje kvalite te  in  izpolnjevanja 
obveznosti. Le z  boljšim  delom  -bomo povečali 
OD, s  tem  bo boljša situac ija  in  problem e bo
mo lažje reševali.

Z reševanjem  vseh naših problem ov lahko 
upravičeno pričakujem o, d a  bomo napredovali 
bolj kot lan i in  v  letošnjem  I. polletju . Svojo 
diskusijo je  zaključil z apelom  na vse kom u
niste, d a  bi podprli vodstvo podjetja , sam o
upravne organe in sind ikalno  organizacijo pri 
vseh teh skupnih  problem ih.

Realizirajmo smernice izvršnega komiteja 
ZK Jugoslavije

N aslednji je  posegel v razpravo tov. Klanč
nik, d irek to r podjetja , ki je  najprej kot odgo
vor na Polančevo diskusijo povedal, d a  p ri nas 
podatki o OD niso poslovna ta jnost, kot je  to  
v raznih drugih  sistem ih, in  d a  m u ni znano, 
kdo b i takšno prepoved dal. N adalje je  pove
dal, da je  sicer p rak tično  neizvedljivo, d a  bi 
vsak od 3200 zaposlenih prišel 15. v  mesecu 
v mezdni oddelek obračat plačilne sezname, 
da pa im am o za te  stva ri p ri -nas drugačno pot, 
t. j. preko obratovodstva. Zato je  prosil tov. 
Polanca, d a  se  posluži talke poti, d a  bo stvari 
lahko potem objektivno razložil delavcem .

G lede OD je  om enil še -ugotovitev, d a  od 
sprejem a sanacijskega nač rta  ni bil n ap rav 
ljen  korak  nazaj v  odnosih OD m ed m anual- 
nimi delavci in  organizatorji proizvodnje. 
U krep o fiksiranju  vrednos-ti enote za rnanual-
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ne delavce im a v  sebi željo, da se dosežejo 
boljši m edsebojni odnosi. K om unisti m orajo 
b iti s ta lno  prisotni, da bi se naši no tran ji od
nosi v prejem kih  n e  rušili in d a  ne bi p rišlo  do 
nerazum ljiv ih  razponov. Rečeno je, da p ri nas 
n i n ikoli prev ladovala uravnilovka.

V nadaljevanju  je  tov. K lančnik dejal, da 
bi se rad  v  naslednjem  dotaknil še s  kratk im i 
dokazili sm ernic IK  ZKJ, in  sicer:

1. Izdelali sm o sanacijski n ač rt in  po n jem  
izboljšali in  povečali proizvodnjo in izboljšali 
poslovnost naše delavne organizacije.

2. Ob povečani proizvodnji sm o tu d i rea li
zacijo od ja n u arja  n a  avgust povečali za 42%. 
Res je  mesec ja n u a r norm alno nizek, vendar 
pa m oram o biti zadovoljni, d a  sm o uspeli v 
proizvodnji in realizaciji.

3. Poskrbeli smo za povečanje števila zapo
slenih. Od 1. ja n u arja  do  10. sep tem bra letos 
se je  naša skupnost povečala za 163 ljudi; to 
p a  je  že sred n je  veliko podjetje. Torej smo 
naoredovali tud i v  sk rb i za povečanje zapo
slenih.

4. Izpopolnili smo delitveni sistem  in  dali 
večjo sigurnost m anualnem u delavcu in  večjo 
odgovornost organizatorju  proizvodnje.

5. Za uveljav itev  selektivnosti sm o učinko
vito  pristopili k  s tru k tu ri zaposlenosti, delov
ni in  tehnološki disciplini. Tu m oram o b iti od
k riti: to  področje najtežje  napreduje. Neki de
lavec je  kom entiral sprem em bo delitvenega 
sistem a in  rekel, d a  to  pomeni, d a  bo vodstve
ni delavec neprim erno  več skrbel za to, d a  bo 
učinek dela večji, k er p a  to  pomeni tu d i večjo 
selektivnost strokovnega kadra, se  je  vprašal, 
kdo p ri nas si bo upal degrad ira ti delovodjo 
na m anualnega delavca? Ko je  n ad a lje  raz
glabljal o te j točki, je  tov. K lančnik dejal, da 
če hočemo večji napredek, potem  je  selektiv
nost nujna, in  nadaljeval, da nas je  po številu  
organizatorjev  proizvodnje verje tno  zadosti, 
vp rašan je p a  je, če je  naša strokovnost in p r i
zadevnost takšna, d a  sm o tako uspešni, koli
kor nas je. Sm atra, d a  bo to  dosegljivo tak ra t, 
če bomo tud i tisto  točko sanacijskega načrta  
izpolnjevali, k i govori o selektivnosti.

6. Pospešili smo delo n a  ključnih, objektih  
razširjene reprodukcije in  pričeli z obratova
n jem  v  novi topilnici, ki je  osnova za pove
čanje proizvodnje. Začeli sm o s p rvo  šaržo na 
40-t e lek tro  obločni peči. To je  zgodovinski 
dogodek brez velikega pom pa, za delovno 
skupnost p a  velika stvar. N aša 'kapaciteta je 
več ko t d v ak ra t povečana. Za našo delovno 
skupnost pom eni septem ber zelo velik  mesec.

7. Intenzivno se dela  na in teg ralnem  inve
sticijskem  program u, ‘ki pom eni dolgoročni 
razvoj slovenskega jeklarstva, o čem er je  bil 
govor že v poročilu. Naše delo n a  tem  področ
ju  bo vidno, saj sm o bili iniciatorji za in te 
g riran je  slovenski h železarn.

D alje om enja tu d i prizadevnost, d a  n e  samo 
z no tran jim i ukrepi uredim o poslovanje naše 
delovne skupnosti, tem več d a  tu d i opozorimo 
družbo n a  vse tisto, česar sam i n e  morem o re 
šiti, tj. vse tisto, k a r  zavira ‘povečanje našega 
dohodka, d a  bi ponovno postali akum ulativna 
delovna organizacija.

Skupaj v  vseh treh  železarnah so bili s to r
jen i ukrepi in  poslana posebna dem arša na IS 
SRS, k je r  je  prikazana sedanja situac ija  in 
vzroki za poslovne izgube na Jesenicah, Rav
nah in Štorah.

Svojo razpravo je nato  tov. K lančnik  za
ključil in dejal, d a  se m oram o zlasti kom uni
sti zavedati, d a  k a r  bo d ružba prispevala, bo 
le en del, glavni delež m oram o prispevati sa 
mi, s  tem  d a  bomo izvršili sanacijski načrt 
v vseh njegovih točkah. Prosi ipa vse kom uni
ste, d a  ga pri tem  njegovem  delu podprejo 
(burno ploskanje).

Pomembno je gledanje širše slovenske 
javnosti na črno metalurgijo

Član IS SRS, tov. inž. Zupan, je  pozdravil 
konferenco in  izrazil željo, d a  bi prispeval 
svoj delež ‘k  diskusiji.

V uvodu je  v  zvezi z obravnavo situacije  
naše železarne omenil, d a  je  tre b a  gledati 
s tv a r  širše, p ri čem er je  m islil na situacijo  
v  celotni slovenski črn i m etalurgiji. Ob tem  
je  om enil, d a  so ob koncu letošnjega I. po llet
ja  vse železarne izkazale izgubo in  d a  p redv i
devanja kažejo, d a  se m ora ob koncu le ta  r a 
čunati n a  ca. 3,5 m ilijarde S d in  izgube v  slo
venski črn i m etalurgiji.

D otaknil se je  našega sanacijskega načrta, 
se o n jem  zelo pohvalno izrazil, zlasti zaradi 
tega, ker se v  skoraj vseh njegovih točkah išče 
rešitev  v  pod je tju  sam em , le delno pa zahte
vam o tudi pomoč družbe. K ljub tem u p a  je  
ap liciral problem  iz Žnidarjeve diskusije, in  
sicer iz tistega dela, ko je  ta  govoril o tem, 
kako je  težko nekom u vzeti, da hi drugem u 
dal, in dejal, d a  je  p ri d a jan ju  bonitet družbe 
zadeva popolnom a enaka: kaj v  republiškem  
m erilu  kom u vzeti in  kom u kaj dati?  P ri tem  
je  dejal, da se osebno čuti dolžnega pom agati 
iskati rešitev  tega problem a, d a  p a  je  zato 
treba v  prvi v rsti spet p ri nas ustvariti pogo
je  za takšno reševanje. Omenil je, d a  je  veli
kega pom ena, kako  širša  javnost g leda na slo
venske železarne, zlasti k e r  smo v  železarnah 
vsi skupaj m alo preveč zaneseni nad železar
stvom, m edtem  ko po  diskutantovih besedah 
v ostali javnosti m išljen je  ni identično. Ta 
strain vedno bolj postav lja  zahtevo, d a  m orajo 
železarne tud i sam e intenzivneje delati n a  tem, 
da sii pridobijo  zaveznike, ki so m išljenja, če 
je  sploh treba  pom agati nadalje  graditi žele
zarne a li ne. To trd ite v  je  podkrepil s  p ri
m erom  nekega obrata, ki je  bil pred kratk im  
dan  v obratovanje in  že zah teva uvoz 1300 t 
izdelkov črne m etalurgije.

Ob zaključku je  ponovno poudaril potrebo 
po še večji afirm aciji naših izdelkov v vsej 
jugoslovanski potrošnji, da bomo znali doka
zati uporabnost naših  artiklov.

O liku komunista, štednji, osebnih dohodkih 
in integraciji

Tov. Kastelic se je  v  svoji razprav i najprej 
dotaknil vp rašan ja  lik a  kom unista, ki m ora 
b iti v  očeh članov in  nečlanov ZK človek 
predvsem  m oralnih kvalitet, sk ra tk a  vzor. 
Zadnje čase, tako je  rekel d iskutan t, p a  se 
m ed ljudm i vse bolj širtijo govorice o nemo
ralnem  živ ljenju  p a rtijsk ih  in  d rug ih  politič
n ih  funkcionarjev, k i javno  pijančujejo, se 
p retepajo  ipd. P ri tem  p a  nihče nič ne ukrepa 
in ti ljud je  ostanejo n a  svojih  položajih še n a 
prej. V nadaljevanju  svoje razprave se je  do
taknil vp rašan ja  in tegraoije občinskih sind i
kaln ih  in partijsk ih  vodstev koroške regije.

Ko je  govoril o tem , se  je  skliceval n a  raz
pravo v izvršnem  odboru sind ikata  ŽR in  n a 
daljeval, da so v  sind ikatu  postavljali celo 
vprašan je p lačevanja p lačanih  funkcionarjev 
v  občinskem  sindikalnem  svetu. Ob tem  p a  je  
naslovil n a  konferenco celo vprašanje, ali n i
m a sek re tar Občinskega kom iteja ZK Ravne 
previsoke plače. Tov. Kastelic se je  nato do
takn il vp rašan ja  in tegracije slovenskih žele
zarn  in  p r i tem  g raja l način, kako je  bila TV 
oddaja o vprašan ju  in tegracije p rip rav ljena 
brez vednosti s ind ikata  železarne, ki je  po n je
govi izjavi, zvedel zanjo šele oib g ledanju  sa 
m e oddaje. Sm atra, d a  razprave, posebno tako 
javne, ne m orejo biti s tv a r 5 ali 10 ljud i v 
podjetju , am pak d a  bi m arali pritegniti več 
ljudi. Izraža m nenje sindikata, ko pravi, da 
ta  je  za integracijo, vendar če bo tem eljila na 
enakopravnih  odnosih m ed združenim i žele
zarnam i. Skrbijo  ga nam reč težave, s katerim i 
se borijo  na Jesenicah že sedaj, in  izraža bo
jazen, d a  ne bi bili zaradi in tegracije  na Rav
nah preveč oškodovani.

N ato se je  dotaknil visokega! izmečka, k i ga 
v  zadnjem  času na R avnah vse ra je  im enu
jemo »neuspela proizvodnja«. Sm atra, d a  so 
tu  naše velike rezerve in  navaja , da bi samo 
v prim eru  50% znižanja te  »neuspele proiz
vodnje« lahko znatno povečali naše OD. Dodal 
p a  je, d a  je  vp rašan je  izm ečka zlasti akutno 
za livarno. D otaknil se je  tu d i ostalih uk re
pov štednje in p ri tem  pokazal zlasti na p r i
m er tro šen ja  sredstev  za reprezentanco, pri 
čem er je  omenil, d a  gredo nekateri sodelavci 
p ri tem  predaleč. Končno se je  tov. Kastelic 
dotaknil še vp rašan ja  OD in pokazal na ne
sorazm erje m ed OD tistih , ki so zaposleni v 
proizvodnji, in  tis tih , ki so v  upravn ih  služ
bah bodisi n a  nivoju  občine a li republike. 
P ri tem  je  izrazil stališče sindikata, da bi naj 
tud i tisti, k i »pišejo recepte«, ta  navodila upo
števali tu d i p ri sebi (burno ploskanje). Na del 
K astelčeve d iskusije je  odgovoril tov. Rožanc 
in  seznanil konferenco, d a  je  občinski kom ite 
že razp rav lja l o deprofesionalizaciji občinskih 
sek re tarjev  in d a  se p rip rav lja  ustanovitev 
m edobčinskega sveta' ZK za občine koroške 
regije, in  sicer: Ravne, Dravograd, Slovenj 
gradeč in  Radlje.

Somrak

Občinski kom ite je  že predlagal za člane 
sveta tovariše Faleta, Žagarja, P razn ika in  
Golčerja, za sek re ta rja  tega sveta pa tov. inž. 
F ranca Razdevška. V nadaljevanju  je  razložil 
tud i vp rašan je  plač plačanih  funkcionarjev, 
p ri čem er je  omenil, da je OK že podvzel za 
to  po trebne korake in  bodo OD teh  funk
cionarjev usklajeni vsaj v okviru občine. V 
zvezi s sodelovanjem  sind ikata  o  vprašan jih  
in tegracije  slovenskih železarn je  tov. Rožanc 
omenil, d a  sm o res na začetku bili vsi bolj 
slabo inform irani, d a  pa je  v zadnjem  času 
prišlo  do več sestankov m ed sindikalnim i in  
partijsk im i te r  sam oupravnim i organi vseh 
treh  železarn.

Končno je  predlagal tov. Rožanc, d a  se ob
ravnava tez za novi s ta tu t ZK J preloži n a  po
zneje, sicer obsta ja  možnost, d a  bi se konfe
renca preveč zavlekla.

Ponovno je  posegel v  razpravo tov. Praznik, 
sek re tar OK ZKS, ki je  v uvodu poudaril ve
lik  pom en m edsebojnega zaupanja, čigar po
treb a  se še zlasti kaže v  sedanji zunanjepoli
tični situaciji. Se posebej je  pohvalno to, je 
reke l tov. Praznik, d a  se je  ta  politična enot
nost med -našimi ljudm i pokazala zdaj bolj 
kot kdaj koli p red  tem  in  nadaljeval, d a  bi 
bilo zelo napačno, če bi zahtevali tud i idejno 
enotnost. Vsak tak  poizkus je  tre b a  po njego
vem  v  kali zatreti. Le program  ZK naj bo 
tisti, k i nas  bo združeval.

Odgovor na kritiko
V nadaljevan ju  svoje razprave je  odgovoril 

na diskusijo  tov. Kastelca in dejal, d a  je  prav , 
da se n a  te j konferenci pogovorimo tudi o 
tem.

Rekel je, d a  se neupravičenega obrekovanja 
ra je  izognimo. K ar p a  se OD tiče, bi tovariši 
iz kolektiva, ki so člani OK, m orali vedeti, 
kako se ti določajo in izplačujejo. N jem u kot 
sek re tarju  je  bilo določeno mesečno 180.000 
S d in  in  ne 280 ali celo 350.000, k a t so neka
te ri govorili. Razen te  osnove p a  dobiva še 
funkcijski dodatek, ki znaša 35.000 S dlin. 
Končno se je  do taknil še sind ikata  te r  ga g ra
jal zarad i neizdelanega program a. Velik del 
k rivde zaradi neusklajenosti in  nezadovoljstva 
zaradi OD je  ravno na sindikatu , ki tem u 
vprašan ju  posveča vse prem alo pozornosti.

N ato je  konferenca izvolila nov sek re taria t 
osnovne organizacije ZK, ki ga sestav ljajo  to
variši:

Franc Fale, Buro Haramija, Ivan Vušnik, 
inž. Franc Lončar, Anton Polanc, Jože Ma- 
titz, Ivan Pcpevnik, inž. Sead Karada, Ivan 
Močnik, Jože Sater, inž. Franjo Mahorčič, 
Ljubiša Topolovič, Janez Žnidar, Jože Planin
šek, Milan Butolen.

Za sekretarja je  bil izvoljen tov. Franc Fa
le, za njegova namestnika pa tov. Buro Ha
ram ija in Ivan Vušnik.
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P R E D S J E D N I t f  
SAVEZA KOMUNISTA JUGOSLAVIJE

B e o g r a d ,  1. o k t o b r a  1968.

OS N O V N O J O R G A N I Z A C IJ I
S A V E Z A  KO M UN IS T A S L O V E N I J E
Ž E L J E Z A R E  RA V N E

RAVNE
D r a g i  d r u g o v i ,
S r d a č n o  z a h v a l j u j e m  n a  p o z d r a v i m a  k o je  

s t e  m i  u p u t i l i  s a  v a š e  g o d i š n j e  k o n f e r e n c i j e  Sa veza,  
k o m u n i s t a .

U v j e r e n  s a m  d a  če  s e  k o m u n i s t i ,  n a r o č i t o  u 
p r e t k o n g r e s n i m  p r i p r e m a m a ,  s v e s t r a n o  u k l ju č i t i  u 
d r u š t v e n o - p o l i t i č k u  a k t i v n o s t  r a d n i h  l j u d i ,  o s t v a r u j u -  
č i  n a  t a j  n a č i n  s v o ju  i d e j n o - p o l i t i č k u  u lo g u  u  i z g r a d n j i  
n a š e g  s a m o u p r a v l j a č k o g  s o c i j a l i s t i č k o g  d r u š t v a .

Ž e l i m  v a m  u s p je h e  u b u d u č e m  r a d u  i  d r u -  
g a r s k i  v a s  p o z d r a v l j a m .

Maršalova zahvala

N a podlagi p redhodne obrazložitve tov. Ro
žanca, kii je  omenil, d a  so p rav  člani občin
skega kom iteja  iz zgornje Mežiške doline 
predlagali tov. G regorja K lančnika, d irek to rja  
Železarne Ravne, za delegata na IX. kongresu 
ZK Jugoslavije, je  bil k an d id a t sp re je t z b u r
nim  ploskanjem . Izvolitev p a  bo izvršena na 
občinski konferenci.

Sklepi konference
1. K om unisti ŽR, enotn i in z odobravanjem  

podpiram o z resolucijo X. p lenum a CK ZK J iz
rečeno politiko, oceno in stališče suverenih  
m eddržavnih  odnosov vodstva ZK.

2. K om unisti železarne Ravne se zavedamo 
kvalite te  našega, n a  hum anih  dem okratičnih 
odnosih zasnovanega sam oupravnega sistem a, 
zato hočemo prispevati svoj delež p ri n jego
vem  izpopolnjevanju in  uveljav ljan ju .

3. O dobravam o sm ernice predsedstva IK CK 
ZKJ, sp reje te  na seji 9. VI. 1968, in  se obvezu
jemo, d a  bomo podpirali vsa prizadevan ja  in 
akcije, ki bodo po teh  d irek tivah  težile k  po
večanju  poslovnosti in izboljšanju  -poslovnega 
rezu lta ta  v naši delovni skupnosti.

4. Podprli bomo n a  vseh področjih, v  sam o
upravnih , diružbeno-političnih in  vodstvenih 
organih p rizadevanja za popolno realizacijo 
sanacijskega načrta  naše železarne.

5. Podpiram o plodne in  načrtne  obravnave 
zasnov regionalne in tegracije slovenskega je 
k larstva. Le na podlagi dobrih analiz, izdela
nega in tegralnega razvojnega n ač rta  in  p red 
hodno obravnavanega osnutka s ta tu ta  in do
seženega soglasja v  delovnih Skupnostih žele
zarn  Jesenice, Š tore in R avne je  treb a  izvesti 
referendum , ki naj končno odloči. Delo na tem  
področju je  tre b a  pospešiti.

6. Zavedam o se naše vloge, zato hočemo 
širše obravnavati no tran jo  in  zunanjo -politič
no usm erjenost naše ZK, podprto  s povečani
m i vrstam i iz m lad ih  članov naše delovne 
skupnosti.

7. Novo izvoljeni sek re taria t osnovne orga
nizacije zadolžujem o, d a  z učinkovitim i in 
rednim i sestanki poveča vpliv  in  vlogo kom u
nistov v celotni poslovni in  družbeni d e jav 
nosti naše delavne organizacije.

Ob zaključku  konference so navzoči člani 
poslali tovarišu  T itu  nasledn jo  brzojavko:

»K om unisti Železarne Ravne, zbrani na le t
ni konferenci, Ti, d rag i Tito, pošiljam o Mcre- 
ne pozdrave.

Enotni Ti iz Koroške pošiljam o obljube, d a  
bomo -tudi vnapre j d isc ip lin irano in zavestno 
podpirali napredek  n a  dem okraciji in hum a
nizm u pod Tvojim  m odrim  in  sm elim  vod
stvom  zasnovane politike ZKJ!«

I. K.

Cista resnica

—  T ovariš doktor, a li človek lahko živi 
sam o od sadja?

—  To je  pa  odvisno od cene, po k a te ri ga 
prodaja .

KLJUB TEŽAVAM NAPREDEK
RAZGOVOR Z VODJEM  SK LO PA  TPO IN Ž. JOŽETOM BORŠTNERJEM

Kako se je sklop TPO vk lju čil v  izpol
n jevanje sanacijskega načrta železarne?

P ro izvodn ja  v v a lja rn i teče, ko t je  p red 
videno po sanacijskem  n ač rtu  po količini 
in vrednosti. Po s tan ju  naročil za 4. č e tr t
le tje  so vse m ožnosti, da po tonaži im v red 
nosti izpolnim o zahteve sanacijskega n ač r
ta. P ri količinski pro izvodnji lahko pride  
do nesorazm erja  m ed in te rn o  in  eksterno  
proizvodnjo, k er da jem o dom ačim  obratom  
več, ko t je  p lan irano . C ena izdelkov se 
zvišuje, k a r  je  delno  posledica m anjšega iz
voza, k i je  v v a lja rn i od prib ližno  29 °/o 
skupne pro izvodnje v 1. p o lle tju  padel na  
prib ližno  20 °/o v  zadn jih  m esecih. Izboljšal

Jože Borštner, dipl. inž., vodja sklopa TPO

se je  tu d i so rtim en t jeke l za dom ačo p ro 
dajo, p ri čem er se  delež leg iran ih  jekel zvi
šuje.

V kovačnici b lagovna pro izvodnja  po 
količini za m alenkost zaostaja  za p lan ira 
no, v en d ar je  v zadn jih  tre h  m esecih skup
n a  pro izvodnja  izvršena. P r i ekste rn i re a 
lizaciji zaostaja  kovačnica za planom , ven
d a r se bo po sedan jih  ocenah cena in s tem  
tu d i celo tna v rednost v sep tem bru  dvigni
la. Ce se bo posrečilo izdelati p redvidene 
količine b rzoreznega jek la , bo rea lizacija  v 
nasledn jih  m esecih še naraščala.

P r i  izm ečku v celoti smo v v a lja rn i ne
kaj n ad  postav ljen im i n o rm ativ i sanacij
skega n a č r ta  p redvsem  zato, k er je  v a lja r
na  »počistila« precej s ta rih  grehov v ju li
ju . V kovačnici je  izm eček precej pod nor
m ativom , so pa v obeh ob ra tih  n ek a te ri 
k v a lite tn i problem i, ki d irek tno  vplivajo 
na izpo ln jevan je  sp re je tih  obveznosti do 
naročnikov. Delež neuspele  proizvodnje, ki 
še ni d irek tn i izm eček, je  še vedno p rev i
sok in razna popravila , ponav ljan ja  oziro
m a p reu sm erjan je  izdelkov za druga n a ro 

čila so g lavni vzrok zaostankov. Vsaj v ko
vačnici b i b rez tega v  g lavnem  lahko  bili 
z naročili že na tekočem .

V v a lja rn i so zaostanki v zadnjem  m ese
cu pad li za prib ližno 1000 t, k a r  je  velik  
uspeh.

Z aostanke v velik i m eri pom aga odprav
lja ti  u v a jan je  sistem a georga. B rez tega v 
v a lja rn i p rak tično  v zadn jih  tre h  m esecih 
ne  b i m ogli voditi proizvodnje, k e r zarad i 
pom an jkan ja  jek la  nim am o skladišča in 
gotov. To izkušnjo bom o m orali obdržati 
tu d i vnap re j in  si u s tv a r iti  le  ta k e  zaloge 
ingotov, k i so nu jn o  po trebne zarad i p reiz
k u šan ja  ipd. S istem  nas n av a ja  tu d i k u re 
jev an ju  tehnološk ih  predpisov, k er je  u re 
jen  tehnološki proces osnova za določeva
n je  rokov.

G lede pospeševanja  cik lusa pro izvodnje 
je  treb a  reči naslednje:

s strožjo  organizacijo  dela v ad justaž i 
v a lja rn e  sm o v zadn jih  tre h  m esecih 
zm anjšali m edfazno zalogo za okoli 120 t 
mesečno. S sm otrn im  p lan iran jem  smo tu 
di sk ra jša li m en jave  valjev , ki pa še vedno 
znašajo  10— 15 %  razpoložljivega časa. 
T reba  bo fo rs ira ti izdelavo novih  ogrodij, 
k e r bom o le  z zadostnim  številom  rezerv 
n ih  ogrodij čas m enjav  lahko  bistveno 
sk rajšali.

Zasto je zarad i ogrevan ja  visoko leg ira- 
nega jek la  bo mogoče zm anjša ti z dodatno  
p redg revno  pečjo vsaj za polovico. Izpadi 
na  lah k i p rogi so v sep tem bru  pad li za 
50 °/o. Tu sta  b istvena  uvežbanost lju d i in  
red  na a rm atu rah .

V kovačnici ov ira jo  pospešitev proizvod
n je  p redvsem  prepogosta  poprav ila  s ti
skaln ic  in  k lad iv  v težki kovačnici. V ko
vačnici zelo neugodno vp liva na pospeši
tev  pro izvodnje tud i izpad posam eznih 
šarž, k i ne  p rid e jo  v kovačnico ob naroče
nem  te rm inu , posebej pa še neuspele  ana
lize, ki povzročajo veliko zmedo v p ro g ra 
m iran ju . P re težen  del so rtim en ta  v  kovač
nici je  tre n u tn o  v odkovkih in  ne v pali- 
častem  jek lu , zato tu d i p ro d uk tivnost ni 
taka, ko t bi jo  pričakovali.

V v a lja rn i in  kovačnici povzročajo p ri 
p la n ira n ju  pro izvodnje  velike  težave po
m an jk an je  jek la  te r  neuspele  šarže. To se 
izraža v p rek in itv i ciklusa, v  povečan ju  za
sto ja  in  seveda v zm anjšan i p roduktivnosti.

S troškov proizvodnje, ki so b istven i del 
sanacijskega načrta , n e  bo mogoče oceniti 
na h itro . P red en  bo mogoče podati pravo  
oceno o tem , k je  so p ren izk i in  k je  p rev i
soki, bo po trebna tem eljita  š tu d ija  razpo
ložljivih podatkov  in n a jb rž  tu d i drugačno 
zajem anje  podatkov.

Kaj si lahko obetam o od b loom inga ozi
rom a kako in kdaj se bo vk lju čil v naš 
proizvodni program ?

R ačunam o, da se bo začelo poizkusno 
o b ra to v an je  bloom inga v tre tjem  č e tr tle tju  
le ta  1969, ob koncu prihodn jega  le ta  pa bo 
m orala  ta  proga p re iti n a  redno  o b ra to v a
nje. Seveda v prim eru , če n e  bo prišlo  do 
kakšn ih  zdaj popolnom a nepredv iden ih  za
držkov.

N eposredna posledica bo sp rostitev  
1. ogrodja na sred n ji progi, k je r sedaj v a 
ljam o ingote, in  peči OFAG II, ki bo s tem



I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 9

n a razpolago za og revan je  gredic za konč
no v aljan je . S tem  bo delno omogočeno tu 
di ločeno v a ljan je  na sred n ji in lahk i p ro 
gi, delno pa končno v a ljan je  na  prvem  
ogrodju. To nam  bo prineslo  za približno 
10 do 12.000 t  večjo letno proizvodnjo pro
filov, v en d ar v celoti šele le ta  1970. P rav  
tako  bo možno dodatno izva lja ti na jm an j 
3000 t  gredic za prodajo.

Pri nas ob vsak i priložnosti poudarjam o  
potrebo po k va liteti proizvodov. Kot dol
go letn i vodja m etalurškega oddelka ste b i
li v prvi vrsti pobornikov te zahteve. Kako  
se vam  zdaj v proizvodnji kaže ta isti pro
b lem  in  kako ga rešujete?

Z ah teva  po k v a lite ti ostane, vseeno, s 
k a te re  s tra n i se gleda. P rijem i pa  so seve
da d rugačni, saj je  laže kvalite to  zah teva
ti, ko t se d rža ti zahtev.

Del sk rb i za  kv a lite to  sem  vzel iz m eta
lu rškega  oddelka v TPO s seboj in  skušam  
težave sp ro ti reševati. V endar določene 
ukrepe, k i d irek tn o  a li in d irek tn o  vplivajo  
na  kvalite to , zdaj ko t vodja  sklopa laže 
izvajam  ko t p rej. V m islih  im am  predvsem  
usk la jev an je  tehnološk ih  predpisov, izde
lavo nov ih  in  kon tro lo  n a d  izvajan jem  
predpisov. Izdelan  je  bil u strezen  n a č r t in 
izdane zadolžitve. Jasno  pa je, da tehnolo
šk ih  p redpisov  n i mogoče ne  u sk lad iti ne 
p red p isa ti čez noč, k e r je  treb a  obstoječe

Tako ob rekovan je  ko t tu d i k ritik a  sta  
človeška lastnost in  d ružben i pojav, pose
bej pa v e lja  to  še za odgovornost. Zgodo
v in a  je  družbeno  odgovornost zabeležila 
h k ra ti s človekovim  osveščanjem  in  n jego
vim  delom , prevzem anjem  dolžnosti in  
funkcij. K ljub  določeni nagn jenosti k  u re
jenosti, k i jo  nosi d ružba v sebi ko t p rv i
no, ra v n a n je  posam eznih n jen ih  č lanov  n i 
zm erom  sk ladno  in  odgovorno.

L ju d je  se  po n a rav i nagibam o k tem u, da 
sam i p reudarjam o , rad i odločam o o  s tv a 
reh , izbiram o cilje  svojih  dejan j, še ra je  iz
b iram o sred stv a  za n jihovo  uresničitev . 
D elovanje v  u re jen i in  dem okratičn i d ruž
bi pa zah teva določen red, določeno u b ra 
nost, posam ezna de jan ja  m orajo  posta ti ce
lota, d ru žb a  vendar tež i po sožitju.

K je  je  d ružba najbo lj »zain teresirana« 
n a  u re jenosti in  u b ranosti — redu? V 
pro izvodnji ko t osnovni d ružbeni fu n k 
ciji. Ne m islim  p ri tem, da izven proizvod
n je  družbi n i po treben  red  in  odgovorno 
ra v n a n je  n jen ih  posam eznikov a li in s titu 
cij, tem več da pom eni »proizvodnja« vso 
družbeno  ak tivnost —  delo pa je  osnovno 
m erilo  za človekov d ružbeni in  m a te ria ln i 
položaj.

S am oupravna družba, ki je  p renesla  ve
čino svojih  funkcij na  delovne lju d i in  jim  
zaupala  svoje posle bodisi v proizvodnji 
a li n a  d ru g ih  področjih  družbenega dela, 
je  še zlasti za in te resiran a  na  redu . Še n a j
bolj bi n a j bilo p rav  v  sam oupravn i družbi 
rav n an je  posam eznika čim  bližje obče 
družbenem u ho ten ju . Še več. O dgovorno 
delo je  v  sam oupravn i družb i naj v išje  m o
ra lno  in  m ateria lno  p riznan je , k i ga d ru ž 
ba lahko  zaupa posam ezniku. M orebiten 
brezbrižen  odnos do dela (kateregakoli) je

podatke in  dolgoletne izkušnje, k i so osno
va za izvajan je  teh  predpisov, šele zb ra ti 
in  ured iti.

A li bi h oteli še dopoln iti najin  razgovor?
P rob lem i k v a lite te  v veliki m eri izvirajo  

tud i iz tega, k er posebno v v a lja rn i nism o 
dovolj oprem ljen i za proizvodnjo vseh v rs t 
p lem enitih  jekel. M anjkajo  nam  nam reč 
določene n ap rav e  za oh lajevanje, term ično 
obdelavo, za čiščenje gredic in  ad ju s tira - 
n je. Zato je  delež navadn ih  jeke l v  proiz
vodn ji še vedno previsok, to  pa  im a za po
sledico nizko ceno valjavsk ih  izdelkov. Ne
koliko pa  sm o se zaleteli tud i p r i prevze
m an ju  naročil, npr. za brzorezno jeklo, k je r  
naše  k apac ite te  niso v celoti u re jen e  za ta 
ko velike  količine.

Z nabavo  dodatne oprem e in  p reu red i
tv ijo  n ek a te rih  obsto ječih  n ap rav  bomo v 
nasledn jem  le tu  povečali m ožnosti za iz
delavo večvredn ih  jekel, da bomo lahko 
nato  v le tu  1970 še zm anjšali delež nav ad 
n ih  jeke l in  povečali realizacijo.

Posebna sk rb  v nasledn jem  le tu  je, da 
bomo prevzeli le  tak a  naročila , k i smo jim  
k va lite tno  kos, in  le  toliko, ko likor jih  bo
mo zmogli res nared iti. K valite ta  in  roki 
bodo g lavna zadolžitev n aših  obratov za 
drugo leto.

T ovariš inženir, h va la  za razgovor!
m. k.

zato neodgovorno ravnan je , om alovaževa
n je  dela in  družben ih  norm  te r  zaupanja. 
D ružba u k rep a  vsakokrat, ko  posam ezniki 
a li skupina, k i jim  je  zaupala odgovorno 
delo, to  nem arn o  in  neodgovorno izvajajo. 
K aj je  to re j odgovornost za delo, o k a te ri 
dosti govorim o? K daj to rej p rih a ja  do od
govornosti? B rez pom islekov lahko  takoj 
odgovorim o. V sakokrat, ko g re  za neko de
lo. N ajvečk ra t govorim o o odgovornosti ta 
k ra t, ko  je  s to  zvezana n ek a  odločitev. 
O dločajo pa posam ezniki, ko lek tivn i o rgan i 
ali, ko g re  za zah tevnejšo  odločitev, celo 
več o rganov  n a  posam eznih stopnjah . 
H k ra ti z v p rašan jem  odgovornega odloča
n ja  so izredno pom em bne posledice tak e  
odločitve.

Bo torej le  res, da  sm o za delo družbi 
vsi odgovorni, čeprav  je  teža  odgovorne 
odločitve m očno vezana n a  n jen e  posledi
ce. P r i  nas  s ta  tako  m ate ria ln a  ko t tu d i ka
zenska odgovornost no rm ativno  dokaj u re 
jeni, n i pa trd n e jš ih  stališč ali celo norm  za 
neodgovornost, k i n i v posledici kazensko 
d e jan je  a li če g re  za takšno m ateria lno  
škodo, ki je  posam eznik ali celo skupina v 
vsej dobi svoje delovne ak tivnosti n iti de l
no  ne  bi m ogla povrn iti. O čitno je  p rih a ja 
lo do tak ih  odločitev (najrazličnejše g rad 
n je  z več stom ilijonsko vrednostjo  a li n a 
pačna oprem a za neko  tovarno, napačna 
o rien tac ija  v zu n an ji trgovini, neustrezen  
sistem  delitve  dohodka). Vsem tem  v rstam  
odgovornosti bi nekako  ustrezalo  skupno 
im e: strokovna odgovornost. Posledice so 
mogoče: p rem estitev  z dela, n iž ji OD ali 
celo tako jšn je  p ren eh an je  delovnega raz
m erja.

N ekaj časa je  tek la  razp rava  o zakonu o 
odgovornosti za zvezne funkcionarje , k i bi

Vedno redkejši gostje pri nas

n a j norm e za presojo odgovornosti p rene
sle  na  nivo zakona z nedvoum no predp isa
nim i posledicam i za neodgovorno delo. Za
konski iniciativ i, k i b i naj u re ja la  nekaj, 
k a r  je  nedvoum no vezano s funkcijo  — to
rej z delom  —  se d a  oporekati, nam reč: z 
odgovornim  delom  je  p revzeta  tu d i odgo
vornost in  je  z n jim  vezana. Če pa lahko 
vnese v  delo več red a  le  zakon, po tle j sm o 
zanj. Č eprav vem o, da zaupano delo n i 
eno, odgovornost p a  v  istem  delovnem  p ro 
cesu, v is ti d ružb i in  p ri istem  človeku n e 
kaj, k a r  bi bilo po trebno  posebej uzako
n iti. Edino učinkovito  družbeno u k rep an je  
je  zato  mogoče: tak o jšn ja  zam enljivost s 
položaja.

K ako je  s  ko lek tivn im  odločanjem , k i je  
p r i n as  bistvo  odločanja in  im a predvsem  
m oralno  odgovornost za m erilo? K olek tiv
no odločajo organi: DS, u p rav n i odbor, 
svet, skupščina itd. Iz p rakse  tu d i vemo, da 
večino u tem eljitev  za odločitve ko lek tiv n ih  
organov (njih  strokovno odgovornost ne  
zadeva) p rip rav ijo  posam ezni vodiln i de
lavci ali službe. O rgani odločijo to rej n a  
osnovi s trokovne u tem eljitv e  službe a li vo
dilnega delavca. P r i ko lek tivn ih  odločitvah 
n a  osnovi pop re jšn jih  predlogov posam e
zni član o rgana torej n i osebno odgovoren 
—  razen  če g re  za dem agoško nasp ro tova
n je  nekem u predlogu in  s svo jim  stališčem  
n avede organ na  napačno  odločitev. P re d 
lagate lj pa, nasprotno, vseskozi odgovarja. 
D ostik ra t je  celo p rip rav lja lec  š tu d ije  n jen  
p red lagate lj in  u tem eljite lj te r  po sp re je t
ju  celo n jen  izvrševalec h k ra ti.

V nekoliko  d rugačnem  položaju  do ko
lek tivnega o rg an a  je  d irek to r, k i tu d i po 
ustav i in  d rug ih  p redp isih  odgovarja  za iz
v a jan je  sp re je tih  odločitev ko lek tivnega 
organa. Zgodi se zato lahko, da je  kakšna 
odločitev zanj nesp re jem ljiva  a li celo v 
n a sp ro tju  z n jegovim  konceptom  poslovne 
politike. In  kaj naj to rej stori? Če ne  m ore 
jam čiti za izv ršitev  sp re je te  ko lek tivne  od
ločitve, b i m ora l odstopiti. To n i izsiljeva
nje. Z a nesm otrno  in  nepolitično odločitev 
p a  zadene odgovornost tu d i ko lek tivn i o r
gan, ko m ora n a  posredovanje  širše  druž
bene skupnosti odstop iti (v tež jih  p rim erih

Odgovornost
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sveta  pod je tja  in  p rip rav e  m a te ria la  za 
obravnavo  je  u p rav n i odbor n a  se jah  m e
seca sep tem bra  ponovno razp rav lja l o 
pred logu  p rem ijsk ih  norm ativov , izpopol
n itv i sistem a ABCD v top iln ici in  o b ravna
val d ruge zadeve iz poslovanja železarne.

U pravn i odbor je  b il seznanjen, da je  
b il p red log  no rm ativov  za obračun prem ij, 
k i je  b il n a  tem  o rg an u  odklonjen, p red 
m et razp rav e  na  tehn išk i konferenci, na 
k a te ri so sodelovali vodje  sklopov obratov  
in  n ek a te ri obratovodje. K onferenca je  
ugotovila, da teh n ičn ih  norm ativov , ne  da 
se upoštevajo  dosedanji dosežki poslova
n ja  po posam eznih obratih , n i mogoče do
ločiti. N orm ativ i, p ostav ljen i na  te j osnovi, 
pa  zarad i različnega doseganja  proizvod
n ih  rezu lta to v  ne b i b ili v celoti sp re jem 
ljivi. T ehniška konferenca se je  s tr in ja la , 
da so p ri no rm ativ ih  po trebne nek a te re  
sprem em be, m enila  pa  je, da n a j bi se za
o stritv e  no rm ativov  izvrševale  postopom a, 
s tem  da naj b i p red lag an i n o rm ativ i v ce
lo ti p ričeli v e lja ti 1. ja n u a r ja  1969. Z za
ostren im i no rm ativ i b i kazalo sp rem eniti 
tu d i korekcijsk i fak to r za obračun p rem ij. 
N jegova uporaba  pa  takoj p rav  tako  n e  bi 
b ila  spre jem ljiva , zato bi v  p rihodn jem  ob
dob ju  kazalo zasledovati njegovo delova
n je  in  učinkovitost.

V razp rav i je  bilo  rečeno, da  so b ili n o r
m ativ i že v ečk ra t zaostreni, da pa  so jih  
uprav ičenci ponovno priče li p resegati, da 
je  sicer p rav , da p red s tav lja  p re m ija  delni, 
ne  bi pa m ogla p red s tav lja ti izključnega 
reg u la to rja  osebnih dohodkov. Rečeno je 
tu d i bilo, da je  razlog za p reko račevan je  
no rm ativov  v e rje tn o  iskati tud i v dejstvu , 
da se je, če no rm ativ i na  pod lag i doseženih 
rezu lta to v  n iso  b ili doseženi, verje tn o  p r i
kazalo tu d i drugačno  s tan je  poslovan ja  in  
s tem  opravičilo  izplačilo prem ije. Iz tega 
vzroka je  že tu d i posebna kom isija, ki jo 
je  im enoval u p rav n i odbor za p reg led  n o r
m ativov, p red lagala , da je  v  železarn i sp re 
je ti ukrep , po k a te re m  naj b i se zaposlene, 
ki b i nam erno  ali iz m alom arnosti sp rem i
n ja li podatke, k i vp livajo  na  rezu lta te  za 
obračun  p rem ij, zam enjalo  n a  delovnih  
m estih . K om isija  je  p rav  tak o  m enila, da 
b i m orali vodje  sklopov obratov  ali služb 
skupno  z d rug im i p rem ijsk im i uprav ičenci 
p reg led a ti doseganje no rm ativov  in  prem ij. 
Po o b rav n av i p red loga  je  u p rav n i odbor 
odločil:

—■ Z ve ljavnostjo  od 1. o k tob ra  1968 d a 
lje  se p o trd ijo  sprem em be no rm ativov  za

je  mogoča p ris iln a  up rava , ko n eh a  sam o
u p rav n a  p rav ica  za vso delovno skupnost).

A li s ta  pojm ovno razm ejen i osebna in  
ko lek tivna  odgovornost in  ali ju  lahko po
sam ično vrednotim o, so pogosta vprašan ja?  
Če ju  hočem o razum eti, n i »skrivalnice«. 
D ružba im a dovolj sposobnosti in  dovolj 
moči, da ju  loči in  izvaja  posledice za eno 
ali d rugo  v rsto  odgovornosti. Če g re  za n e 
odgovornost, je  to  g ra ja , odstav itev  s po
ložaja ali zam enjava, pozitivno pa  lahko 
d ru žb a  u k rep a  s pohvalo, nagrado  ali n a 
p redovan jem  n a  delu.

M ilan Zafošnik

obračun  prem ij. N orm ative  je  od 1. okto
b ra  1968 dalje  postopno zaostrovati, tako 
da v  celoti p ričen ja  v e lja ti 1. ja n u a r
ja  1969.

— P o trd ijo  se ostali pred logi tek stu a ln e
ga dela dopolnitev  prem ijskega p rav iln ika  
z dopolnitvijo , da je:

a) ina prodajo  m a te ria la  iz zalog poleg 
p rem ijsk ih  uprav ičencev  p roda je  in  ko
m ercialnega d irek to rja  vezati tud i ostale 
člane strokovnega kolegija;

b) v času postopnega zaostrovan ja  p re 
m ijsk ih  no rm ativov  zasledovati delovanje 
in  učinkovitost korekcijskega fak to rja , ki 
naj bi se, če bodo ugo tov ljen i ugodni re 
zu lta ti n jegovega vpliva, p rav  tako pričeli 
u p o rab lja ti od 1. ja n u a rja  1969 dalje.

Č eprav  je  u p rav n i odbor n o rm ative  za 
obračun  p rem ije  sprejel, pa m eni, da bi na  
n jih o v i izpopolnitvi v železarn i m orali še 
n ad a lje  delati.

Za pred log  dopolnitev  prem ijskega p ra 
v iln ika  za topilce, delovodje in  asisten te  
topiln ice je  bilo povedano, da je  sprem em 
ba p o trebna  zarad i sprem em be analiznih  
predpisov  in  odprave določenih slabosti, ki 
jih  vsebuje  sedan ji sistem  ABCD. Po no
vem  pred logu  na j b i se o pustila  uporaba  
dosedanjih  in te rn ih  in  uved la  sam o upo
rab a  ek ste rn ih  analizn ih  predpisov. Seda
n ji sistem  n am reč  dopušča »pogajanja« 
m ed odgovornim i in  prizadetim i delavci, v 
ka te ro  skupino  in  k v a lite to  n a j se razv rsti 
in obračuna posam ezna šarža, čeprav  ana- 
liznim  predpisom  ne u streza. U pravn i od
bor pa se je  s trin ja l, da b i kazalo nekoliko 
k o rig ira ti določila, k i obravnavajo  penali- 
zacijo delovodij v top iln ic i za p rim ere  ne
uspele  proizvodnje. Z arad i de ljen ih  m nenj 
pred log  n i bil sp re je t, sk len jeno  pa  je  bilo:

— Da je  predlog za dopolnitev  p rem ij
skega p rav iln ik a  za topilce, delovodje in

asisten te  topiln ice dostav iti tehn iškem u d i
rek to rju  z zadolžitvijo, da ga p reg leda in  s 
svojim  m nenjem  posreduje  v odobritev  
up ravnem u  odboru.

— S edan ja  določila o penalizaciji zarad i 
neuspele  proizvodnje je  p o p rav iti tako, da 
OD delovodij v p rim eru  penalizacije  ne  
m orejo  b iti n iž ji od OD, obračunan ih  na 
štev ilo  ob računsk ih  enot, določenih za de
lovna m esta, k i jih  zasedajo.

U pravn i odbor je  b il tu d i seznanjen  z 
odgovorom  gospodarske zbornice SR Slo
ven ije  na  naše pism o v zvezi s položajem  
naše železarne, našim  odgovorom  na n jih o 
vo pism o in z vsebino pism a skupščini ob
čine R avne na  K oroškem  v zvezi z našo 
zahtevo za oprostitev  p rispevka za u p o ra 
bo m estnega zem ljišča. U gotovljeno je  bilo, 
da so naše  pism o v zvezi s položajem  n a 
še železarne z razum evan jem  obravnavali 
repub lišk i organi in  zbornica, im elo pa  je  
določen učinek  tud i p r i zveznih organih. 
Z družen je  jugoslovanskih  železarn  pa je  
p rep is našega pism a z nek a te rim i dodatn i
m i tab e la rn im i p reg led i posredovalo tud i 
ostalim  pod je tjem  — članicam  združenja, 
k je r  je  p rav  tako  sprožilo splošno akcijo za 
u red itev  razm er. O težavah, ki so b ile  n a 
kazane, in  naših  zah tevah  za n jihovo od
pravo  pa je  p re jšn ji m esec razp rav lja l tud i 
rep u b lišk i odbor s ind ika ta  ru d a rs tv a  in 
m e ta lu rg ije  v L jub ljan i, ki nas je  v naših  
zah tevah  v celoti podprl. Po podanih  in fo r
m acijah  in  razp rav i je  bilo  sklenjeno:

— O bvestiti je  gospodarsko zbornico SR 
Slovenije, da je  b il u p rav n i odbor sezna
n jen  z vsebino njihovega pism a in  n jih o v i
m i stališči do naših  zah tev  kakor tu d i z 
vsebino našega odgovora. U pravn i odbor je  
vzel na  znanje  sklepe in  stališča, ki so jih  
do posam eznih n aših  zah tev  zbornični o r
gani že spreje li, v celoti pa osvojil tud i

Med drevjem
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naše  stališče, izraženo v odgovoru gospo
d arsk i zbornici.

— Skupščini občine R avne na K oroškem  
je  na n jihovo odklonilno stališče do naše 
zah teve sporočiti, da je  za u red itev  položa
j a  podjetij č rne  m eta lu rg ije  poleg zadev, ki 
jih  bodo u red ila  sam a pod jetja , po trebna 
pomoč tu d i oblastvenih  organov. U krepi, 
k i naj bi b ili izvršeni za izboljšavo položa
ja  podjetij črne m eta lu rg ije , spadajo  tako  
v  p risto jn o st zveze in  repub like  kakor tu 
di občinsk ih  skupščin. N aša zah teva za 
u red itev  posam eznih  zadev je  zato načel
no  postav ljena  do vseh teh  organov. 
U pravn i odbor ugotav lja , da je  naloga za
poslenih  v železarni, da uredim o poslova
n je  tako, da bomo nadom estili poslovno iz
gubo, n asta lo  v  p rvem  polletju . Za u resn i
čitev  tega  pa  je  našo  železarno vsaj v  se
dan jem  položaju oprostiti n e k a te rih  druž
benih  obveznosti in  ji  tako  o la jša ti izhod 
iz sedan jega težavnega položaja.

U pravn i odbor je  b il tu d i seznan jen  s 
predlogom  koordinacijskega odbora, da naj 
b i inž. M atevž H afner, sedaj ko n i več k an 
d id a t za delovno m esto d irek to rja  železar
n e  Jesenice, delal izk ljučno  na  združitv i 
že lezarn  SRS. Inž. H afner b i b il tako  p rv i 
strokovn i delavec, ki b i delal izključno na 
tem  področju , n jem u  pa bi se  m orali k a 
sn e je  p rik lju č iti še d rug i p o trebn i s trokov
n i delavci. S prevzem om  nove dolžnosti pa 
b i m u bilo treb a  izdati pooblastilo, da  lah 
ko  p r i zd ružen ju  jugoslovanskih  železarn 
in  ostalih  asociacijah zastopa vse tr i  slo
venske železarne v  vseh  tehničn ih , kom er
cia ln ih  in  finančn ih  zadevah, k i zadevajo 
sku p n e  in terese  železarn. S prevzem om  te 
dolžnosti b i m orale  vse tr i  slovenske žele
zarne  p o kriva ti tu d i s tro ške  n jegov ih  oseb
nih  dohodkov. P r i  v išin i osebnih dohod
kov, k i bi b rem enili posam ezne železarne, 
bi se upoštevala  v išina u stvarjenega  do
hodka vsake izm ed železarn. U pravn i od
bor je  p red lagano  rešitev  in  pred log  osvo
jil in  sk len il:

— Inž. M atevžu H afn erju  se izda poobla
stilo, d a  zastopa našo železarno p ri p red 
stav n išk ih  organih  zveze in  republike, p ri 
o rganih  d ržavne oblasti zveze in  republike, 
p ri zbornicah in  p ri izvršnem  odboru zd ru 
žen ja  jugoslovanskih  železarn  v B eogradu 
v vseh organizacijskih, finančn ih  in  kom er
c ialn ih  poslih  na  reg ionaln i in  zvezni in te 
g rac iji železarstva, ki so v in te resu  vseh 
tre h  slovenskih  železarn. Pooblastilo , ki 
ve lja  do preklica, obsega pooblastila  v ena
kem  obsegu, ko t jih  im a d irek to r naše že
lezarne na  tem  področju.

— S prevzem om  nove delovne zadolži
tve  n aša  železarna za inž. M atevža H afner
ja  k r ije  del stroškov njegovih  osebnih do
hodkov v višini, k i ob upoštevan ju  u s tv a r
jenega dohodka v  posam eznih železarnah 
odpade na  našo  železarno.

V železarn i zaposlenem u Ju lij anu  Š ipku 
se s šolskim  letom  1968/69 dodeli š tipend i
ja  za štud ij na  fak u lte ti za stro jn ištvo . Š ti
pend ija  se m u dodeli s pogojem, da se m u 
za štud ij v p rvem  le tn ik u  dodeli sam o k re 
dit, k i se m u, če izpolni pogoje za vpis v 
n asledn ji le tn ik , sp rem eni v štipendijo , v 
nasp ro tn em  p rim eru  pa m ora sp re je ti zne
sek na  račun  štipend ije  v rn iti.

N ašem u štipend istu  Em ilu Jerom lu , ab
so lven tu  fak u lte te  za e lek tro tehn iko , se 
odobri podaljšan je  izplačila štipend ije  do 
31. ja n u a r ja  1969, ko naj bi opravil d iplo

mo. Znesek, k i m u bo izplačan za čas po
daljšan ja  štud ija , se m u izplačuje v obliki 
b rezobrestnega posojila v  v išin i š tipendije  
in  se m u nakazu je  redno  mesečno.

Na pred log  kom isije  za k ad re  in delovna 
razm erja  se je  s šolskim  letom  1968/69 to
varišici Š te fan iji F e rk  za čas šolanja na 
TSŠ, oddelku za stro jn ištvo , v M ariboru  
izjem om a odobrila  štipendija .

N a predlog tehniškega sek to rja  se je  v 
sm islu 25. člena p rav iln ik a  o delitv i oseb
nih  dohodkov naše železarne od 1. oktobra 
1968 dalje  uvedel ločen delovni čas za inž. 
A ntona P ra tn e k a rja , inž. Alojza Kneza, 
inž. R om ana H abra, inž. A vgusta Verčka, 
inž. Ivana  Ažnoha, inž. Seada K aradžo, 
F ranca  H rastn ika , R udolfa O rešnika in  Jo 
žeta Š aterja , m edtem  ko se predlog kom er
cialnega sek to rja  za povečanje štev ila  za
poslenih v nabavnem  oddelku, k i naj bi 
delali v  ločenem  delovnem  času, odkloni.

Na predlog vodstva VEO se je  v  s tro j
nem  rem on tu  zaposlenem u Vidu R ate ju  v 
sm islu 24. č lena  p rav iln ik a  o delitv i oseb
nih  dohodkov odobril 10% dodatek za iz
redna dela.

Za delno k r itje  stroškov prevoza v žele
zarn i zaposlenih, k i so se udeležili osrednje 
proslave v sta je  p rim orskega ljudstva  
15. sep tem bra  1968 v Novi Gorici, se p r i
speva znesek 3.000,00 din, brem eni pa p o 
stavko neinvestic ijsk ih  izdatkov za letošn je 
leto, s k a te ro  razpolaga u p rav n i odbor.

Za o p rav ljan je  dodatnega dela v  sam 
skih dom ovih se  je  tov. F ran cu  L ev arju  od
1. ok tobra 1968 da lje  odobril hon o rar v v i
šini 100,00 din. Če bo finančno  poslovanje 
sam skih dom ov letos zaključeno s pozitiv
n im  rezulattom , se m u ho n o rar s  1. ja n u a r
jem  1969 poviša od sedan jih  100,00 na
150,00 din  mesečno.

D ijak in jam  ESŠ, k i so letos m eseca sep
tem bra  b ile  v n aš i železarni na  obvezni 
šolski p raksi, se za opravljeno delo odobri 
n ag rad a  vsaki v v išin i 100,00 din.

U godeno je  bilo p rošn ji RK F užinar in  
odobreno, da naša  železarna v dom u žele- 
zarjev  izjem om a k rije  stroške enodnevne
ga penziona osem najstih  rokom etašev iz 
Češkoslovaške, ki so 15. sep tem bra  t. 1. go
stovali p r i  nas n a  Ravnah.

Na pred log  up rave  pod je tja  in  posam e
znih  sek to rjev  so b ila  odobrena službena 
po tovan ja  v  inozem stvo, in  sicer:

— Inž. Jožetu  G eršaku, Jožetu  Potočni
ku in  Jožetu  Š a te rju  enodnevno službeno 
po tovan je  v A vstrijo , k i je  bilo oprav lje
no z osebnim  avtom obilom .

— Inž. A ntonu  L eton ji štiridnevno  služ
beno po tovan je  v Zahodno Nem čijo zaradi 
rešitve  rek lam acij p r i tv rd k i Schm idt.

—  D irek to rju  G regorju  K lančniku in  inž. 
Jožetu  G eršaku  štiridnevno  službeno poto
van je  na Češkoslovaško. P o tovanje  je  bilo 
oprav ljeno  z osebnim  avtom obilom .

— Ivanu  M lakarju  štiridnevno službeno 
potovanje v Bolgarijo.

— V organizaciji pod je tja  Surovina M a
ribor je  bilo Jožetu  K otn iku  odobreno t r i 
dnevno potovanje  v Zahodno Nemčijo.

— Za o p rav ljan je  n u jn ih  operativn ih  
poslov v A v striji so bile M aksu V item iku  
odobrene š tir i  avstrijsk e  dnevnice.

— Na predlog vodstva sklopa VEO je  bi
la inž. F erdu  M edlu odobrena strokovna 
ekskurzija , k i jo k tv rd k i Voest v Linzu 
organizira  društvo  za v arilne  tehn ike  SRS, 
in s tem  odobreni stro šk i potovanja.

Mali šofer

— Na predlog tehniškega b iro ja  za v a r
stvo  p ri delu  v M ariboru  je  b ila  v okviru 
izm enjave m ed našim i varnostn im i inže
n ir ji  in  varnostn im i inžen irji Zahodne 
N em čije tov. F rancu  Č egovniku odobrena 
š tiritedenska  strokovna in  š tu d ijsk a  p rak sa  
v Z ahodni Nemčiji. P rakso  bo oprav lja l v 
n ek a te rih  železarnah  in  d rug ih  pod je tjih  
kovinske stroke.

Osvojen je  bil predlog kom ercialnega 
sek to rja  in  odobreno, da se  za p rip ravo  
gradiva, po trebnega za izdajo naših  k a ta 
logov in  publikacij, uvede honorar. G rad i
vo, ob jav ljeno  v naših  katalog ih  in pub li
kacijah , se bo honorira lo  v višini, k i je  do
ločena za avtoirske ho n o rarje  in č lanke te r 
ostali m ateria l, k i se o b jav lja  v našem  In 
fo rm ativnem  in K oroškem  fu ž in ar ju.

Na predlog kom isije za racionalizacije  in  
kom isije za varstvo  p ri delu je  b ila  v žele
zarn i zaposlenem u F rancu  P arad ižu  za ra -  
cionalizatorstvo in  soudeležbo p r i  izboljša
vi delovnih razm er p ri težk i stružn ic i 
»Hasse W rede« odobrena en k ra tn a  n a g ra 
da v znesku 150,00 din.

U pravn i odbor je  bil seznanjen  z zah te
vam i n ek a te rih  v železarni zaposlenih za 
p riznan je  odškodnin za u trp e le  delovne n e 
zgode. U gotovljeno je  bilo, da se n ek a te ri 
zah tevki že sk ladajo  s časom, za katerega  
velja  v naši železarni kolektivno nezgodno 
zavarovanje, da so posam ezni zah tevk i ne
uprav ičeni, k e r so se delovne nezgode p r i
petile  izključno po k rivd i zaposlenih, da 
pa je  neka te rim  zahtevkom  ugoditi. Odlo
čeno je  zato bilo, da se zah tevek  Alojza 
G oloba odstopi zavarovalnici v M ariboru, 
da se zah tevka Ivana  K rivograda in Ivana  
M eznerja odklonita, m edtem  ko je  zah tev
k u  Jožeta  Vasla za p riznan je  odškodnine 
ugoditi.

Posam ezni v železarni zaposleni, ki so že 
dalj časa v bolniškem  staležu, so naslovili 
na u p rav n i odbor vloge za izplačilo reg re 
sa na račun  pripadajočega letnega dopu
sta  za le tošn je  leto. K er obstaja možnost, 
da bodo posam ezniki v  preostalem  obdobju
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le tošn jega  le ta  še lahko  redno nastop ili de
lo  in  tako  izkoristili red n i le tn i dopust, je  
bilo odločeno, da se bodo m oreb itne  p ro š
n je  za izplačilo reg resa  ob ravnavale  šele 
po zak ljučku  le tošn jega leta.

O dklonjena je  b ila  vloga šolskega cen tra  
R avne na K oroškem , da bi naša  železarna 
ko t n jih o v  soustanovite lj izdala soglasje, 
da  pouk in  delo na  MIŠ v celoti p re ide  na  
petd n ev n i tednik . U pravn i odbor je  odklo
n ilno  sta lišče  sp re je l iz vzroka, k e r v  že
lezarn i ob sedanjem  težavnem  položaju  n i
m am o izgledov in  m ožnosti, da bi lahko 
p rešli na  ponovno sk ra jšan je  delovnega ča
sa, zato m eni, da n jegova uvedba k ljub  
u tem eljitv i tu d i za šolski cen ter ni v celoti 
sp re jem ljiv a  in  k e r je  šolski cen te r za so
glasje  zaprosil šele potem , ko je  sk ra jšan i 
delovni tedn ik  na  M IŠ dejansko  že uvedel.

S sp re je tjem  p rav iln ik a  o delitv i s tano
van j je  b ila  de litev  stan o v an j v  celoti 
p renesena  na  ob ra te  in  o rgane u p rav ljan ja  
v  sk lop ih  obratov . P r i  le to šn ji d e litv i p ro 
stih  stan o v an j pa je  p ričelo  p r ih a ja ti  na  
u p ra v n i odbor čedalje  več pritožb, v  k a te 
r ih  se p rito ž ite lji z odločitvam i o razde li

tv i ne  strin ja jo . U pravn i odbor n jihovim  
pritožbam  n i mogel ugoditi, k e r  ne m ore 
sp rem in ja ti že sp re je tih  odločitev, zato je  
v vseh  p rim erih  odločil, da se  pritožbe v 
obravnavo posredu jejo  za to  p risto jn im  
organom . R azprava o p ritožbah  pa je  n a 
čela problem  izdaje  zagotovil za dodelitev 
stanovan ja . Po členu 7 p rav iln ik a  o deli
tv i s tanovan j je  u p rav n i odbor p risto jen , 
da za nam ene, navedene v prav iln iku , iz 
razpoložljive kvo te  reze rv ira  stanovan ja . 
T udi na  tak a  p redhodna  zagotovila je  bilo 
sliša ti v  železarn i več pripom b. U pošteva
joč iznesena m nen ja  je  u p rav n i odbor zato 
načelno odločil, da bo v  bodoče izdajal za
gotovila za stan o v an je  sam o v p rim erih , 
da je  s tanovan je  z razglasom  ali razpisom  
prostega delovnega m esta  že v n ap re j za
gotovljeno, m edtem  ko je  stanovan jske  
problem e že zaposlenih v  železarn i načelo
m a reševati po red n i poti.

U pravn i odbor je  poleg tega m oral ob
rav n av a ti še n ek a te re  vloge in  prošn je , o 
re š itv i k a te rih  p a  so b ili prosilci osebno 
pism eno obveščeni.

-e t

Svečano proslavljanje jubileja
V soboto, 28. sep tem bra , so se  n a  R av

n ah  začele p rired itv e  v čas t 720-letnice 
R aven. S sto lpn ice na  Čečovju so rdeče za
žarele  v  noč velike š tev ilk e  obletnice, do
poldne pa  je  p red  dom om  železarjev  za
ig ra la  godba n a  p ihala  m arib o rsk ih  p o š ta r
jev, k i je  n ad a ljev a la  s koncertom  n a  T rgu  
svobode te r  za ig ra la  tu d i p r i o tv o ritv i nove 
pošte in  av tom atične  te lefonske cen tra le  v 
G ram oznici.

D irek to r PT T  p o d je tja  M aribor M artin  
P revo rčn ik  j e v  svojem  govoru izčrpno  p r i
kazal ra s t  in  razvoj p o šta rs tv a  n a  R avnah  
(prva pošta  je  b ila  p r i nas le ta  1872), nato  
p a  je  opisal p rednosti novega ob jek ta  PTT 
n a  R avnah, k i bo po n ap rav ah  in  funkcio
n a ln o sti u streza l vsaj nekaj desetle tij. Ni 
pozabil om en iti tu d i vseh pod je tij, k i so 
pom agala, da so R avne dobile novo pošto,

in  se jim  zahvalil za sk rb n o  oprav ljeno  
delo.

Novo poštno poslopje je  odprl p redsed
n ik  občinske skupščine R avne to v ariš  Jože 
K ert, n a k a r  je  s led il ogled prostorov.

Ta dan  je  šlo  im e R avne še  posebej po 
vsej državi, saj je  pošta  žigosala p ism a s 
posebnim  priložnostn im  žigom, pa tud i 
o tv o ritv en e  svečanosti so se udeležili PTT 
delavci iz vse Slovenije.

Bolj in tim na  je  b ila  slovesnost nasled 
n jega dne, v  nedeljo , 29. sep tem bra, v š tu 
d ijsk i knjižnici, ko so se n a  slavnostn i seji 
v  š tu d ijsk i kn jižn ici zb ra li č lan i m estne 
konference SZDL in  k ra jev n e  skupnosti 
Ravne.

P red sed n ik  m estne  konference SZDL 
A nton  V ušnik  je  v  svojem  nagovoru  na  
k ra tk o  p rik aza l zgodovinski razvoj R aven

Pred novo pošto

od začetkov do danes, p r i čem er je  poseb
no poudaril veliko  in  vsestransko  ra s t  n a  
področju  gospodarstva, k u ltu re  in  te lesne  
k u ltu re . Š tevilke, k i skopo pa  vendar tako  
nazorno kažejo  naš napredek , so b ile  že 
m nogokrat ob jav ljene, zato  jih  ne  bomo 
ponav lja li. V ušnikovo poročilo in  fo tog raf
ska razstav a  sta nazorno p rikaza la  ves n a 
p redek  iz m alo pom em bnega n em šk u ta r- 
skega trg a  v  m oderno ind u strijsk o  m esto, 
k i še n i končalo svo je  rasti.

S ledila  je  podelitev  spom inskih diplom  
podjetjem , ustanovam  in  društvom , k i so 
največ  pripom ogla k  tem u, da so R avne 
danes to, k a r  so.

O ju b ile ju  k ra ja  bom o še kaj n ap isa li v  
novem brsk i štev ilk i, ko bom o im eli p re 
g led  n a d  celoto in  bodo tu d i v tisi že u re -
j en i- oa.

NOVE K NJIGE  
V  STROKOVNI KNJIŽNICI

4537/1094 K oniger A., E. Pfeil, V ersuche 
zur E ntw ick lung  von K o rro - 
sions — P riifm ethoden  1962.

4537/1190 S chulte  O., E influss k le iner F o r- 
m anderungsgeschvvindigkeiten 
auf die F o rm anderungsfestig - 
k e it 1966.

4538 H enning H., R egelung in  d e r  
e lek trischen  E nerg ieverso rgung  
1961.

3338 1968 Book of ASTM  S tan d ard s
P a r t  4, 30, 31. 1968.

4539 VDI —  W arm eatlas, B erech- 
n u n g sb la tte r ftir den  W arm e- 
ubergang  1963.

4540 Schm itz H., Stahl-ELsen-Liste 
1967.

4541 G ew ichtstabellen  fiir m eta lli- 
sche W erkstoffe  1964.

4542 G rand jean  E., Physiologische 
A rbeitsgesta ltung  L e itfaden  d e r 

Ergonom ie 1967.
4543 A anonsen A., S h ift W ork and  

H ealth  1963.
4545 Rockley J . C., A n In tro d u c tio n  

to  In d u stria l R adiology 1964.
4546 Dr. G ablers, W irtschaft — L e- 

x ikon  I. II. 1967.
1210/2/2 F oerst W ilhelm , U llm anns E ncy- 

k lopadie d er technischen C he- 
m ie 1968.

4547 B enser E., K leine W erksto ffkun- 
de S tah l und  E isengussleg ierun- 
gen B and I. II. 1967.

4548 R icken T., W erkstoffe  I. Teil 
S tah l und  E isen Folge 7 1959.

4549 V orkapič S., K om ercija lno -p rav - 
n i i b an k arsk i poslovi p r i kupo- 
v in i oprem e 1967.

4550 čeperkov ič  M., P riru č n ik  o za- 
š titi  p r i podzem nom  ru d a ren ju
1967.

4551 Š arlan  A., P rak tičn i p riru čn ik  
za vododnstalaterstvo 1966.

4552 Pavlovič V., Radič S., Tehnički 
rečn ik  nem ačko-srpskohrvatsk i
1968.

4553 Z aštita  vazduha od zagaden ja  i  
zaštita  od b uke  u  gradovim a I. 
in  II. 1968.

4554 Ross R., M etallic M ateria ls 1968.
4555 P ajič  D., K onstrukc ija  i  p ro ra 

čun  m ern ih  a la ta  (m erila) 1968.
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Nova avtobusna postaja
V p rv i polovici sep tem bra  smo dobili na 

R avnah  novo avtobusno postajo. Ob n av 
zočnosti vodiln ih  dom ačih gospodarstveni
kov te r  d ružbenih  in  političn ih  delavcev, 
po tn ikov  in  cicibanov je  inovo postajo  dal 
v  p ro m et p redsedn ik  obč. skupščine R avne 
tov. Jože K ert.

V svojem  govoru je  povedal m ed drugim  
tu d i naslednje:

Povod, da se je  sp loh  p ričelo  z n ačrto v a
n jem  te  postaje, je  bil ta, da je  pod je tje

»L jubljana transport«  iskalo prim erno  lo
kacijo  za gradn jo  tu rističnega  b iro ja, ki 
na j bi bil v bližini s tarega  postajališča av
tobusov.

T urističn i b iro  je  vse doslej' deloval v 
gasilskem  dom u skupaj s poslovnim  zdru
ženjem  V ektor, ki op rav lja  za svoje  člane 
posredniško delo prevoza s tovorn im i vozi
li, m edtem  ko je  tu ris tičn i b iro  nam enjen  
za d a jan je  tu ris tičn ih  inform acij, izda jan je  
po tn ih  dovoljenj, rezervacij, p rire ja n je  iz
letov itd . Z arad i dislokacije p rostorov  se 
tu ris tičn a  dejavnost mi m ogla razv ija ti ta 
ko, ko t bi bilo zaželeno, zato se je  pod je tje  
»L jub ljana -  transport«  odločilo za novo 
gradnjo . K ljub  p rizadevan ju  odgovornih ni 
b ilo  mogoče n a jti  p rim erne  lokacije  n iti 
p ro sto ra  za m oreb itno  adaptacijo , zato se 
je  pod je tje  skupno z zavodom  za u rb a n i
zem ma R avnah  odločilo Izdelati dokum en
tac ijo  za novo av tobusno-postajo . P r i iz
delav i idejnega p ro jek ta  se je  pokazalo, da 
b i bilo v ob jek t koristno  vk lju č iti še n ek a
te re  d ruge  dejavnosti, k e r b i s tem  postala 
p osta ja  popolnejša in po svoji funkciji tudi 
ustreznejša . Z ato  je  bilo po trebno  poiskati 
še so investito rje , k i bi b ili p rip rav ljen i in 
v e s tira ti s red stv a  v  ostale prostore. Po 
v ečk ra tn em  sesta jan ju  so se tako  investi
to r ji  odločili, da zgrad ijo  ta  objekt, k i je 
v reden  80 m ilijonov S din. P r i tem  odpade 
na  trgovsko pod je tje  »M era« C elje ca. 55 %> 
od skupne vrednosti, pod je tje  »L jubljana - 
transpo rt«  je  dalo 20 °/o, sklad za po trebe

kom unalne dejavnosti p r i SO R avne na 
K oroškem  13 °/o, iin frizersk i salon ca. 12 °/o 
od skupne vrednosti.

Pom em bnosti av tobusne postaje, k i je  
ena najlepših  in  na jveč jih  v Sloveniji, v e r
je tn o  n i  potrebno posebej poudarja ti. Po
leg funkcionalne pridob itve  pa bo objek t 
tud i p rispeval k lepšem u vtidezu k ra ja .

Z novo avtobusno postajo bo možno 
u sm erja ti p rom et tud i v največjih  konicah 
in  to  p rim erno  in  sodobno. Pokazatelj, k i 
označuje, koliko prog je usm erjen ih  prek  
te  av tobusne postaje, nam  pove, da je  le- 
- teh  166 dnevno in  da se na tem  m estu 
dnevno m enja  1800 potnikov v  eno in  prav  
toliko v drugo sm er. Za tako veliko fre- 
kvenoo prog in  po tnikov je  brez dvom a 
novi o b jek t svojo g radn jo  opravičil. V ob
jek tu  sam em  je  tud i sodobna točilnica s 
p rim ern im i san ita rijam i, in k a r je  na jvaž
nejše, po tn ik i bodo im eli zavetje  pred  v re 
m enskim i neprilikam i.

A vtobusna posta ja  naj bi b ila  sicer do
g ra jen a  že v ju liju , v en d ar se je  delo po
daljšalo  zarad i a sfa ltiran ja , p restav itve  
e lek tričnega om režja itd.

K ljub  velikim  težavam , k i so nasta ja le  
p r i tak i združeni investiciji, je  izg radn ja  v 
popolnosti uspela.

Z ahvala g re  vsem , ki so sodelovali od 
začetka načrtovan ja , od urbanistov , p ro
jek tan tov , izvajalca, predvsem  pa investi
torjem , da lahko ponosno predam o to lepo 
postajo  svojem u nam enu.

Na koncu je  tovariš predsednik  zaželel 
potnikom  dobro počutje in varno  vožnjo, 
tej želji pa se prid ružu jem o tud i mi.

o.

TELESNA VZGOJA —  VAŽEN ClNITELJ 
PRI KREPITVI OBRAM BNE MOCl

O bčinska zveza za telesno k u ltu ro  je 
skupaj s p red stav n ik i SZDL, rad io am ater
jev  in  taborn ikov  n a  eni svojih  zadnjih  sej 
razp rav lja la  o telesni vzgoji v vlogi narod 
ne obram be. P r i tem  je v obravnavi akcij

skega p rogram a koordinacijskega odbora 
za narodno  obram bo p ri obč. konferenci 
SZDL, znanih  dogodkov v ČSSR in jav n e
ga stališča naše v lade te r  Z K J po trd ila , da 
je  p ri vseljudski obram bi brez dvom a n a j
bolj važna n arodna  zavest, p riv rženost 
svobodi in  enotnost v akcijah.

Za uspešno izvajan je  vseljudske ob
ram bne p rip rav ljenosti pa  so zelo važni 
nasledn ji čin itelji: telesna kondicija, re 
fleksi, h ladnokrvnost, vešče rav n an je  z 
orožjem , sam oprem agovanje  in  sam oodpo- 
vedovanje, zdravo in  izurjeno  telo  in  še 
d rug i čin itelji, k i pa jih  lahko da v glav
nem  zdrava in n ač rtn a  te lesna vzgoja, ki 
je  p rav  zato izredno važna p ri ob likovanju  
človeka tud i za obram bno moč ljudstva.

Vloge te lesne vzgoje to rej n ik ak o r ne 
g re  podcenjevati, am pak ji je  treb a  dati 
polno podporo in  jo  postav iti na  p ravo  m e
sto, k i si ga zasluži. P rav  v  zadnjem  času 
m ora  dokazati uprav ičenost te  zahteve. Se
veda pa g re  tu  v p rv i v rs ti za telesno vzgo
jo širok ih  ljudsk ih  množic od p ion irjev  do 
odraslih, to re j ne samo za tiste , k i gojijo 
tekm ovaln i šport.

N a osnovi take  razprave  je  občinska zve
za za telesno k u ltu ro  sp re je la  nasledn je  
sklepe ko t svoj akcijsk i program  za na
d a ljn je  delo:

1. V pravilno in načrtno telesno  vzgojo  
je  treba vk lju čiti čim več pionirjev in m la
dincev, k čem ur obvezujejo tudi rezu ltati 
ankete po šolah v  naši dolini. Pri tem  je 
treba upoštevati težnje in  hotenja šolske  
m ladine in u stan ov iti čim več šolsk ih  šport
nih društev ter tem  društvom  organizacij
sko in finančno pom agati pri delu . Prav  
tako je treba organizacijsko in finančno  
u trjevati že obstoječa telovadna in šport
na društva.

2. Z avzem ati se je treba za pravilno re
kreacijo zaposlenih  v naši dolin i in skupaj 
z d elovn im i organizacijam i in občinskim  
sindikaln im  svetom  organizirati delavske  
športne igre, kjer pa m ora priti do izraza  
pravilna pripravljenost nastopajočih .

3. Skupno s svetom  za narodno obram 
bo, vojnim  kom itejem , ZROP in SZDL je 
treba urediti vse potrebno, da dobijo vsi 
kraji v  naši dolin i prim erna strelišča, ki so 
nujno potrebna za urjenje m ladine in  vse-

Prvi avtobus je z nove postaje popeljal cicibane po mestu

Ob otvoritvi
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Odkritje spomenika v Dachauu

Koncentracija

ga p reb ivalstva  v elem en tarn i prvin i ob
ram be in s tem  v  zvezi oživ iti in u trditi 
delo  strelsk ih  družin v vseh  naših  krajih.

4. U stvariti je  treba tesn ejše stike m ed  
občinsko zvezo in n jen im i organizacijam i 
s pripadniki JL A  na našem  obm očju ne sa 
m o v oblik i m edsebojnih  tekm ovanj, am 
pak tudi z razgovori, predavanji in  po
svetovan ji.

5. V  občinsko zvezo je treba vk lju čiti tu 
di taborniško organizacijo kot sam ostojen  
strok ovn i odbor te zveze.

6. S pom očjo konference SZDL in  občin 
sk e skupščine je treba uzakoniti p rispevke  
za te lesn o  kulturo, kar pom eni, da m ora  
b iti telesn a  kultura financirana iz občin 
sk ega proračuna. Sam o s praviln im  in red
n im  finan ciran jem  bo m ožno realizirati 
važn e naloge, ki jih  m orajo občinska zveza  
in  n jene organizacije izvrševati v  korist 
zdrave rasti naših  otrok in sp lošne ljudske  
obram bne p rip ravljenosti naših  občanov.

S tem  program om  je  občinska zveza za 
te lesno  k u ltu ro  seznanila vse delovne o r
ganizacije, vse šole in  družbenopolitična 
vodstva  te r  p ris to jn e  svete  na  ra v n i obči
ne, k i so dolžni p r i u resn ič itv i teh  sklepov 
z d e ja n ji pom agati. To pa tem bolj, k e r je  
p ro g ram  občinske zveze v ob ravnav i m ed 
fu n k c io n arji osnovnih telesnovzgojnih  in  
špo rtn ih  d ruštev  v vseh k ra jih  naše  doline 
nale te l na široko odobravan je  in vso pod
poro. Še več: ta  akcijsk i p rogram  je  bil 
tu d i p redm et razp rav e  na n a jv išjem  p a r
tijskem  vodstvu naše doline, n a  konferenci 
ZK ravenske  občine, in  tud i na tem  viso
kem  in odgovornem  forum u žel vse p r i
znan je  in  polno podporo.

P ričaku jem o  to re j lahko, da bo te le sn a  
k u ltu ra  ob resn ičn i pomoči vseh d ružbenih  
č in ite ljev  dobila tis to  m esto v naši družbi, 
k i ji  p ripada . Čas je  veliko preresen , da bi 
se  ig ra li sam o z resolucijam i, ob ljubam i in  
besedam i, pa če zvenijo še tako  lepo. Sedaj 
je  čas; rek e l b i celo: sk ra jn i čas, da besede 
sp rem enim o tud i v dejan ja . To obvezuje 
n as  vse, p redvsem  p a  tiste , k i so im eli do
slej p rem alo  a li skora j nič posluha za vse 
težn je  in  ho ten ja , n am en jena  p lem enitem u 
cilju: zd rav i in  z ravnan i ra s ti naše m lad i
ne  in  sp lošn i k rep itv i naše ob ram bne moči.

D ne 7. sep tem bra  letos smo odpotovali 
na  slovesno o d k ritje  spom enika ž rtvam  fa 
šizm a v D achau. K ot p red stav n ik i železar
ne  smo bili določeni: A vgust M latej, F ranc 
P ožarn ik  in  Jakob  Rožej.

P o t nas je  vodila skozi Celovec in  B eljak  
m im o M alln itza do Salzburga, k je r  smo si 
m ed k ra tk im  postankom  ogledali m esto te r 
n a to  nad a ljev a li po t do M iinchna, k je r  smo 
prenočevali.

N aslednji dan  smo se odpelja li v  tab o ri
šče D achau, k je r  smo prisostvovali sloves
nem u o d k ritju  spom enika te r  obu jali ža
lostne spom ine.

V arnost fašistične d ik ta tu re  je  te r ja la  od 
H itlerja , da je  takoj po prevzem u oblasti 
z najbolj nehum anim i sredstv i za tira l vsa
kršno  svobodom iselno in  dem okratično  gi
ban je  v la s tn i deželi in  pozneje v o k up ira 
n ih  obm očjih. Od le ta  1933 dalje  so b ili v 
N em čiji na  dnevnem  red u  um ori, pob ija
n ja  in  d eportac ije  kom unistov, socialnih 
dem okratov  in  Židov. M ed značilne in s ti
tu c ije  fašizm a spadajo  koncen trac ijska  ta 
borišča, k i so b ila  ne  le k ra j fizičnega iz
tre b lja n ja  n a jn ap red n e jš ih  družben ih  slo
jev, m arveč  tu d i veliko  delovišče m odern ih  
sužnjev in  k ra j, k je r  so se poro jevale  zam i
sli in  izvaja li ek sperim en ti za m edicinsko 
znanost. V n jih  so tu d i o p rav lja li razne 
m edicinske eksperim en te  ma živih ljudeh. 
B rezvestn i nacističn i zd ravn ik i so n a  za
po rn ik ih  dela li k iru ršk e  poskuse, poskuse 
z m alarijo , p re izkušali so človeško vzd rž lji
vost s stisn jen im  zrakom  in  v leden i vodi 
te r  še m nogo drugega.

Nemogoče je  v  k ra tk em  n as lik a ti resn ič
no podobo taborišč. O n jih  im am o številne 
dom ače in  tu je  knjige, k i podrobno opisu
je jo  odlom ke iz taboriščnega živ ljen ja . V 
S loveniji je  izšlo nekaj del znanih  av to r
jev, npr. d r. Loj za K ra igherja , F ran a  A l
b rech ta , C eneta V ipotnika, Igo rja  Snudna, 
L udv ika  M rzela, Iv an a  B ra tka , Lojzeta 
K rak a rja , F ran ce ta  F ilipiča, Borisa P ah o r
ja, Em e H usarjeve, A lojza G radnika, Ju ša

Kozaka, Iv an a  P o trča  in  Igorja  T o rk a rja . 
M nogi od n jih  so šli skozi dachauske b a ra 
ke. P rev ed en ih  pa  je  tu d i več del tu jih  av
to rjev , m ed k a te rim i je  posebno zan im iva 
kn jiga  Č eha dr. F ran tišk a  Blahe, zd ravn i
ka, k i je  nastop il k o t p riča  na  n u rn b e r-  
škem  procesu. Ta posebej opisuje ž iv ljen je  
Jugoslovanov, k i jih  š te je  m ed najbo lj o r
gan izirane in  m oralno  neoporečne skupine.

Ko sem  že p r i im enih, naj osvežim  še  
im ena n ek a te rih  znanih  tu jih  politikov, k i 
so šli skozi dachausko m očvirje: F rancoza 
Leon B lum  in  D aladier, av strijsk i k an c le r 
Sušnik, dr. K onrad  A denauer, P o ljak  L a
dislav G om ulka, Čeha B ilek in  Cisar, o k a 
te r ih  je  p rav  sedaj b il večk ra t govor. Z  
D achauom  p a  je  povezano tu d i v n eslav 
nem  pom enu besede im e W ern erja  von 
B rauna, k i je  vodil kozm onavtske poizkuse 
v D ori — pom ožnem  taborišču  D achaua. 
N jem u se im a kozm onavtika zahvaliti, d a  
je  že le ta  1942 poletelo  prvo  reak tiv n o  le
talo; on  je  tu d i oče orožja V -l in  V-2.

D achau je  m esto s 50.000 preb ivalci, 
zgrajeno n a  m očvirnem  območju, 2 km  od 
n jega pa  leži taborišče. K lim atsk i pogo ji 
so n arav n o st u s tv a rjen i za taborišče, saj je  
p re težn i del le ta  v  m egli, pozim i pa  p ri
tisne tem p era tu ra  tu d i n a  —40 stopinj Cel
zija.

K oncentracijsko  taborišče D achau je  bilo  
u stanov ljeno  22. m arca  1933 in  je  p rv o  
nem ško taborišče. Z grajeno  je  bilo za 9000 
ljudi, pozneje pa  so n a trp a li van j tu d i do
100.000 ljudi. K aj pom eni n a trpanost, vedo 
p reživeli taboriščniki. 30 b a ra k  je  bilo n a  
razpolago, v saka  b a rak a  je  im ela po 4 
spalnice, vsaka spalnica pa površino 80 m 2. 
Na teh  80 m 2 se je  včasih gnetlo  tu d i po 
500 ljudi.

Okoli taborišča so b ili postopom a zgra
jen i in d u strijsk i in  d ru g i objekti, p red 
vsem  za vo jaške potrebe. V n jih  so delali 
izključno taboriščn ik i. V D achauu je  b il se
dež SS divizije  Totenkopf in  g lavna o b ra 
čunska cen tra la  za vso SS. Tu je  im el

Glavna cesta v taborišču Dachau
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G oring svoje zajčje farm e. Tu so ub ija li tu 
d i zato, da  so pu lili zlate zobe in  stro jili 
človeško kožo za lestence, ov itke  za knjige 
in  podobno. Posebna znam enitost D achaua 
so b ile  poskusne postaje, v k a te rih  so de
la li  poskuse neposredno n a  naj cenejšem  in 
najbo lj b rezpravnem  ob jek tu  —  človeku s 
tekočo številko v cebrasti obleki.

O pisovati zgodovino in  dogodke iz tab o 
rišča  človeku, k i n i doživ lja l vsega tega, 
je  p rav zap rav  težko, k er je  v k ra tk ih  o r i
sih  n iirn b eršk i proces na široko razk ril ja v 
nosti resnico o nem ških  znanstvenik ih , ka
k ršn i so b ili prof. d r. Schilling in  drugi, ki 
so se pogreznili tako  globoko, da so z vsa
k im  poskusom  na je tn ik ih  p r i po ln i zave
s ti m orili in  s tem  sram otno  z lorab ili in  
onečastili zdravniško vedo.

N edohran jen i je tn ik i, od k a te rih  so im e
l i  m nogi m anj ko t 35 kg, so b ili esesovcem 
p rik lad n i p rim erk i za »znanstvene« posku
se, h k ra ti pa so tak o  je tn ik e  počasi likv id i
rali. K ljub  vsem u n asilju  se vodstvu  SS ni 
posrečilo  un ič iti in  psihično iznakaziti veli
k e  m nožice jetn ikov. To je  p reprečevala  
ilegalna  m ednarodna organizacija v  tabo
rišču, k i si je  tu d i p rizadevala  obdržati 
množico nezaščiten ih  lju d i p r i  vo lji do 
ž iv ljen ja  in  vzbud iti n jihovo željo po ak
tiv n em  odporu. N aposled je  p rešla  v  orga
n iz iran o  obram bo, k i je  pripom ogla, da so 
tisoči v en d arle  ostali živi.

Tako je  b ilo  ob osvoboditvi 29. ap rila  
1945 v  taborišču  D achau 31.515 ljudi, od 
teg a  9100 Poljakov, 4200 Sovjetov, 3900 
Francozov, 3100 Jugoslovanov, 2700 Zidov, 
2100 Ita lijanov , 1600 Čehov. O stali so p r i
padali narodnostim  skoraj vseh dežel Ev
rope, nek a j pa je  bilo tu d i Azijcev in  A fri
čanov. S ta tis tik a  ugotav lja , da je  bilo v 
D achauu pobitih  okoli 200.000 ljudi.

Po ogledu tega žalostnega k ra ja  je  sledil 
še  ogled m ilijonskega m esta M iinchen, t r e 
t j i  dan  pa sm o se v rn ili domov.

Vsi im enovani, ki sm o šli n a  proslavo v 
D achau, se naj lepše zahvalju jem o u p ra v 
nem u odboru železarne Ravne, da nam  je 
omogočil to  pot.

A vgust M latej

V šoli

—  Tako sem u tru je n  in  zaspan, k er sem 
sinoči keg lje  in  a ta  pobiral.

Odkritje spomenika 
žrtvam

VRTANJE IN  M INIRANJE ŠT. 2

Ob otvoritv i jesenskega zagrebškega ve
lesejm a je  b ila  do tiskana  2. št. naše  ob
časne rev ije  V rtan je  in  m in iran je , k i p r i
naša gradivo z ravenskega posvetovanja 
ru d a rjev  in gradbenikov  decem bra lan sk e
ga leta. O bjav ljen i so nasledn ji re fe ra ti:

R udolf G ruber, Podzidava z jeklenim i 
zagozdami, inž. A ndro B ertapelle , Ekono
m ika v r ta n ja  s perkusijsk im i k ladivi, Š te
fan  O tt, Pnevm atično  v rta ln o  k ladivo z ve
lik im  učinkom  RK 28. Sledijo  povzetek 
razp rave  s posvetovanja in  sklepi z de
m onstrac ije  pnevm atičnega orodja, dodana 
pa sta  še  članka, k i o b ravnavata  sorodno 
snov, v en d ar n is ta  b ila  p redm et obravnave 
na  ravenskem  posvetovanju , in  sicer inž. 
M ehm eda B abiča Površinsko m in iran je  po 
m etodi BM te r  inž. L je rk e  K ra lj-E šk in je  in 
inž. D avora Daževiča T rde kovine za ru 
darstvo.

Vsi članki so izredno bogato ilu striran i, 
oprem a rev ije  pa je  p rav  gotovo reprezen
ta tivna . N am en te  izdaje je  dvojen: n a j
pre j p ro p ag ira ti naše v rta ln o  orodje, potem  
pa tu d i s s trokovnim i razpravam i, p ri k a 
te rih  g re  strokovnjakom  naše  železarne 
častno m esto, dokazati našo  aktivno  ude
ležbo p r i nap redku  te  veje tehnike.

Inž. A ndru  B ertapelli, k i je  in iciator in 
u red n ik  te  izdaje, je  treb a  iskreno čestitati, 
upam o pa, da bomo v eni nasledn jih  šte 
vilk  uspeli ob jav iti poljuden  sestavek o 
kom pletnem  proizvodnem  program u in 
p lasm aju  naših  pnevm atičn ih  v rta ln ih  k la
div izpod peresa tega prezaposlenega s tro 
kovnjaka. Iz kom ercialn ih  razlogov je 
nam reč  izšla ta  štev ilk a  le v srb o h rv a t- 
skem  jeziku. n

MALI KOROŠKI VELESEJEM

V drug i polovici sep tem bra  so p rired ila  
pod je tja  koroške k ra jin e  v slovenjegraški 
um etnostn i g a leriji razstavo industrijsk ih  
in obrtn ih  izdelkov, precej uspelih  artik lov  
pa so pokazali tud i zasebniki.

Iz naše  občine so se razstave  udeležili: 
In š ta la te r  in T ovarna  rezilnega orodja  
P rev a lje  te r  R udnik  Mežica. Seveda pa so 
bili za poprečnega obiskovalca bolj p r i

v lačn i oddelki, k i so kazali sodobno po
hištvo, predvsem  pa vzorci b laga tekstilne  
to v arn e  v O tiškem  v rh u  in  obleke pod je tja  
K roj .v R adljah .

Posebej v e lja  om eniti oprem o poročne 
sobe za p rev a ljsk i k ra jev n i u rad , k i je  n a 
s ta la  po n a č rtu  ravenskega u rban ističnega 
b iro ja, z orig inaln im i, v  les vžganim i koro
škim i m otiv i F ranca  B oštjana v  izdelavi 
m izarja  L av re ta  iz Podgorja.

R azstav ljen i so b ili tu d i te lev izijsk i in  
rad ijsk i sprejem nik i, p ra ln i s tro ji te r  po
soda in  d rug i uporabn i p redm eti v gospo
d in jstvu . Ti so sicer dopolnjevali podobo, 
niso pa  povsem  sodili na  razstavo, saj jih  
n a  našem  obm očju pač prodajam o, ne  pa 
tu d i proizvajam o.

Če dodam o še, da s ta  u red itev  oddelkov 
in  razpored  eksponatov delo izkušenih  
aran že rjev  in  da s ta  tu d i de ta jla  z m ladim i 
n a tak aricam i — »rdečim i kapicam i« v spod
n jih  p rosto rih  te r  z m anekenkam i v oble
kah  iz tk a n in  tek stiln e  tovarne  v O tiškem  
v rh u  zgoraj posrečeni ideji, potem  lahko  
zaključim o, da  je  b ila  razstava  uspel p r i
kaz tis teg a  dela proizvodnje p r i nas, ki je  
n am en jen  d irek tn i uporab i po trošn ikov  in  
je  zato zan je  tu d i zanim iv.

Upamo, da bo razstav a  postala trad icio 
nalna. V tem  p rim eru  bo pom enila za raz
stav ljavce  in  p rired ite lje  tud i obveznost, da 
iz le ta  v le to  boljšajo  kvalite to  in  izpopol
n ju je jo  asortim ent.

H U M O R  

Trden značaj

— S teboj je  pa res križ, V ojteh, ves dan 
te m oram  kregati.

— Nič ne de, m am ica, saj še nisem  ob
čutljiv .

Šolska

U čitelj je  govoril o velik i škodi, k i jo n a 
p ra v lja  rja , potem  pa reče D rejčku, naj pove 
kako stvar, k i se je  ne prim e rja .

— S ta ra  ljubezen! se odreže D rejček.

Oddelek tekstilne industrije Otiški vrh je bil 
zelo privlačno urejen
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S T R O K O V N A  P O S V E T O V A N J A  IN R AZ I S K AV E
POSVETOVANJE EOQC V MADRIDU

Evropsko združenje za kvalite to  (EOQC) p r i
red i v  sodelovanju z am eriškim  in  japonskim  
združenjem  vsako leto  redno posvetovanje v 
en i od d ržav  članic 'združenja. N a teh  posve
tovan jih  se zberejo člani om enjenih združenj 
z vsega sveta. S tem  je  d an a  možnosit p ren a
šan ja  izkušenj v  neposrednih stik ih  m ed ude
leženci. S p redavan ji izb ran ih  svetovnih s tro 
kovnjakov in  vodilnih podje tij razn ih  strok  je 
podana s lik a  s ta n ja  novosti in sm eri razvoja, 
predvsem  p a  p rikazan  napredek  v  m etodiki 
dela  p ri uk repan ju  za izboljšanje k v alite te  ali 
ekonom ike proizvodnje.'

600

-200

Posveto  vanja

<o 2o> s O.

Vsako leto im a posvetovanje poseben moto 
in  v  okvira tega so zbrana p redavan ja  v  sku
p ine po sorodnih tem ah.

Udeleženci prejm ejo  že p red  posvetovanjem  
knjižice z izvlečki posam eznih referatov, tako 
da se lahko  s tem o že vnaprej seznanijo  in  se 
p rip rav ijo  n a  diskusije. P redavatelj poda vse
bino re fe ra ta  v nekoliko sk ra jšan i obliki in  po 
skupini refera tov  s sorodno vsebino se prične 
diskusija. Predsednik, ki vodi skupino p red a
vanj, dopušča d isku tiran je  le  v  splošnejši oz. 
načelni obliki, k i zanim a vse poslušalce. Koli
kor p rid e  do  podrobnosti, k i bi poslušalce d ru 
gih stro k  dolgočasile, p redsedn ik  diskusijo 
prek ine in  vsi in teresenti za nadaljevan je  po
d robne deba te  se  za neom ejen čas skupno s 
p redavate ljem  zberejo v  posebnem  prostoru.

R eferati se v  celoti in  skupno s povzetki d i
skusije  kasneje razm nožijo in  razpošlje jo  ude
ležencem. To je  zelo obširen  m ateria l, k i obse
ga več k o t 20 precej obširn ih  predavanj. Zato 
se razm noževanje navadno močno zavleče in 
udeleženci čakajo  n a  re fe ra te  več kot pol leta. 
M im ogrede naj omenim, d a  sem  letos n a  osno
vi neugodnih  izkušenj p re jšn jih  le t našel k a
nal, po k aterem  sem  m ed redkim i udeleženci 
že m ed posvetovanjem  dobil kom pleten  m ate
r ia l in  vse re fe ra te  v  celoti prinesel s  seboj. S 
tem  sem  posebno zadovoljen, k e r bi iz  Š pani
je  še posebno težko dobil v  Jugoslavijo to lik 
šen paket.

Letošnji kongres EOQC je  bil že devetna jsti 
po vrsti, zam e pa je  bil to  tre tji,  k i sem  se  ga 
udeležil. O posvetovanjih  1966 in  1967 sem  z 
več članki poročal v  Koroškem  in  v  Inform a
tivnem  fužinarju .

Z anim anje za ta  posvetovanja, ki so se za
čela le ta  1957, je  v  začetku zelo počasi n a ra 
ščalo, saj je  p ri nas in  po  svetu  razn ih  posve
tovanj več ko t preveč in  tu d i niso vsa dobra. 
Bilo je po trebn ih  celih devet le t izboljševanja 
vsebine in  organizacije teh  posvetovanj, d a  se 
je  po svetu  vzbudilo  resno zanim anje in  d a  je  
p ridobljeni sloves teh posvetovanj povzročil 
skokovit porast udeležbe. Zelo ak tua lne  tem e 
in  renom irani p redavate lji, k i usm erjajo  raz
voj, p rivab lja jo  vedno več poslušalcev, ki se 
vedno bolj bo jijo  zaostanka v  kvaliteti, zanes
ljivosti, ekonom iki, konkurenčnosti itd.

D iagram  kaže udeležbo n a  dosedanjih  po
svetovanjih . Vidi se, d a  j e l .  1966 prišlo do sko
kovitega povečanja udeležbe. V Stockholm u sita

bili organizacija in vsebina posvetovanja tako 
odlični, d a  je  skoraj razum ljivo, d a  se je  n a  
naslednjem  posvetovanju udeležba podvojila.

Letošnje posvetovanje je  bilo poverjeno 
Špancem, ki so se dobro izkazali, vendar se po 
m ojem  m nen ju  z uglašenostjo in  izkušenostjo 
švedskih organizatorjev  še ne m orejo p rim er
jati.

O rganizacija takega posvetovanja, k je r  se 
zbere skoraj tisoč udeležencev iz vseh delov 
sveta, p a  n i lahka. Tu so ljudje, k i so navajeni 
poslovnega živ ljen ja v  am eriškem  in  evrop
skem  vrhu, to so organizatorji in  vodstveni 
ljud je  največjih  svetovnih firm . Taki ljud je  
im ajo tu d i najrazličnejše po trebe in  zahteve 
zunaj posvetovanja. O rganizator posvetova
n ja  m ora b iti p rip rav ljen  n a  vse mogoče uslu 
ge od bančnih do  potovalnih in  izletniških in 
m ora organizirati vse mogoče kontakte. Za te 
stva ri je po trebno ras zelo veliko izkušenj, si
cer začne organizacija že prv i dan  močno šk ri
pati, nezadovoljstvo udeležencev vzbuja n e r
vozo te r  vedno bolj n es trpne  in  neupravičene 
zahteve do organizatorjev. Če p ride  do takih  
večjih spodrsljajev, je  lahko  p rav  blizu po
lom, ki p a  b i pom enil velik  udarec ugledu d r 
žave organizatorice. D obra organizacija pa po
m eni močno afirm acijo  d ržave v  poslovnem 
svetu. Tega se organizatorji dobro zavedajo, 
zato sk rb ijo  za organizacijske p rip rav e  v lada 
ozirom a -ustrezna m inistrstva.

Na teh  posvetovanjih so vedno v sa  p redava
n ja  in d iskusije  sim ultano  p rev a jan e  v  štiri 
ali pet jezikov — angleščino, nemščino, fra n 
coščino in jezik d ržave priredite ljice. P reda
vate lji in  disfcutaniti lahko govorijo v katerem 
koli od teh  jezikov.

Sedaj p a  nekaij o vsebini letošnjega posveto
van ja  in  o najzanim ivejših  tem ah.

O kvirni m oto posvetovanja je  imel naslov:
»Učinkovitost in delovanje sistemov za do

seganje in  zagotavljanje kvalitete«.
R azne m etode s ta tis tičn ih  ana liz  in  opera

cijskih raziskav  so bile dokaj podrobno obde
lane že n a  p re jšn jih  posvetovanjih. Letos že 
sam  okvirni moto, še bolj p a  vsebina posam e
znih referatov, jasno kaže, d a  je v vsem  svetu 
osnovna težn ja  po izpopolnjevanju organizacij
sk ih  sistem ov, k i omogočajo optim alno proiz
vodnjo in  doseganje ekonom ske k v alite te  te r  
predstav lja jo  tu d i osnovni pogoj za učinkovi
to  uporabo vseh om enjenih  m etod statističn ih  
in operacijskih raziskav, p rogram iran ja , te r- 
m in iran ja  itd.

2 e  lansko posvetovanje je  b ilo  v  precejšnji 
m eri usm erjeno k  tem am , 'ki so obravnavale 
izpopolnjevanje organizacije proizvodnje in  
vodenja podjetij. T ak ra t sem  si m islil: »K je 
sm o še mi!« L etošnje re fe ra te  sem  poslušal z 
večjim  zadovoljstvom  in  boljšim  občutkom. V 
železarni smo sicer še p ri Skromnih začetkih, 
vendar sm o n a  p rav iln i poti. Razm ere so nas 
prisilile, da sm o se — sicer nekoliko pozno, a  
vendar — zavedeli, k je  je  n aša  šibka točka in  
kako važna je  organizacija podjetja . Z u vaja
njem  sistem a GEORGA oprav ljam o pom em b
no delo n a  področju organizacije poidjetja in  
to  nam  zagotavlja uspeh, če bomo delo p ri 
uv a jan ju  in  izpopolnjevanju sistem a uspešno 
in predvsem  dosledno opravili.

Naj navedem  naslove glavnih refera tov  z ne
kaj pripom bam i.

Riordon (ZDA) — Tehnologija s kvalitetnimi 
sistemi. — R eferat je  p redstav lja l nekako 
uvodni pregled tem atike  celotnega posvetova
nja. A vtor je  govoril o konceptih  sistem ov, o 
perspektivah razvo ja sistem atike, o odvisnosti 
kvalite te  od vodenja in  organizacijskega siste
m a in  splošno o kontro li kvalitete, ki m ora 
služiti p ro izvajalcu  in  potrošniku.

Crosby (ZDA) — Združena kontrola kvalite
te. — R eferat je  obravnaval problem  vodenja 
kontrole kvalite te  v  velikem  koncernu, ki im a 
tovarne v  m nogih državah  in  celo n a  različnih  
kontinentih .

Mizuno (Japonska) — Analiza kvalitetnih si
stemov. — P redavan je  je  zelo zanim ivo in  ga 
bo treb a  podrobneje p reštud ira ti. O bravnava 
organizacijski sistem  kontrole in  sistem atsko 
analizo delovanja. V ključuje tud i m režno pla
niranje.

Heuer (Zah. Nemčija) — Planiranje projek
tov z metodami mrežnega planiranja. — Refe

r a t  je  obravnaval m etodi PERT in  CPM m rež
nega planiranja^ upoštevanje kapacitet, odkri
v an je  ozkih grl in  -način reševanja po fazah.

Martinez (Španija) — Kontrola novih pro
jektov. — A vtor je  obravnaval specifične p ro 
blem e proizvodnje in  kontrole m agnetov.

Bar (Italija) — Planiranje kvalitete. — P re
davanje zelo zanim ivo obravnava možnosti 
usk la jevan ja kvalite te  izdelkov z zahtevam i 
tržišča. Če poznam o -značilnosti lastnega teh 
nološkega postopka, lahko  proizvodnjo in  teh 
nologijo učinkovito prilagajam o zahtevam , k a r 
vodi k  pom em bnim  ekonom skim  prihrankom . 
Ta sistem  zahteva brezhibno organizacijsko 
povezavo kom erciale, proizvodnje in  kontrole.

Cardoux (Francija) — Povečanje učinkovi
tosti kontrolorjev. — V re fe ra tu  je  av to r  ob
ravnaval problem e kontro le  v  velikoserijski 
proizvodnji — v  avtom obilski industriji.

Hrabak (ČSSR) — Učinkovitost merilnih na
prav. — R eferat je  obravnaval razvoj m erilne 
avtom atske naprave z regulacijo  n a  osnovi 
sta tistično  ohdelanih podatkov. A vtor je  p r i
kazal m atem aitičnodeoretično in  konstrukcij
sko rešitev  naprave.

Trincado (Španija) — Optimalizacija razvo
ja in dela laboratorijev za kontrolo materia
lov. — A vtor je  obravnaval delo 'laboratorijev 
za kontro lo  m aterialov v avionski industriji. 
K er v p recejšn ji m eri obravnava m etalurške 
laboratorije, je  članek tudi za nas zanimiv.

Sieben (Nizozemska) — Učinkovitost stati
stičnih metod. — A vtor je  v  svojem  p redava
nju  kritično obravnaval d ilem o m ed izbiro n a 
tančnosti sta tističn ih  m etod in  prav ilnostjo  
zaključkov. P roblem  je zelo zanim iv dn izhaja  
iz p rak tičn ih  izkušenj. A vtor daje  tud i kon
kretne  predloge za uporabo sta tističn ih  kon
tro ln ih  k a rt, ki da je jo  bolj pregledno sliko in  
om ejujejo  nevarnost neprav iln ih  zaključkov.

Mas (Španija) — Operacijske raziskave v 
kontroli kvalitete. — Ta re fe ra t je  za naše 
prihodn je  delo posebno zanimiv. Posega nam 
reč p rav  na področje, k i ga začenjam o p ri nas. 
O bravnava sistem  uporabe elektronskega r a 
čunaln ika (daje tud i okvirni potek p rogra
mov) v povezavi s kontrolo kvalitete, razisko
valnega d e la  in operacijskega raziskovanja. 
Osnova p ri nas je  sistem atsko u re jan je  doku
m entacije  na -tak način, d a  bo uporabna za 
visoko m ehanografsko obdelavo. Ko bo to  delo 
opravljeno, nam  bo prav  ta  e laborat p recej po
magal, k e r  d a je  prak tično  napotke na osnovi 
izkušenj.

Evsejenko (ZSSR) — Optimalizacija kvalite
te proizvodnega procesa. — R eferat je  po vse
bini zanim iv in  obravnava predvsem  vlogo 
standardizacije, tip izacije  in sta tistične an a li
ze v  proizvodnji in  doseganju kvalitete. Na po
svetovanju  je  re fe ra t izzvenel z nava jan jem

Med montažo
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industrijsk ih  dosežkov im s številnim i podatki 
o izdajan ju  standardov  nekoliko preveč pro
pagandistično in  zato zanim iva vsebina refe
ra ta  m  p rišla  toliko do izraza.

Torretta (Italija) — Avtokontrola. — Avto- 
kontro la je  že več le t p redm et živih razprav  
na  različnih  posvetovanjih. Mnogi so zanjo, a  
mnogi v  uspehe avitokomitrole niso prepričani. 
Zato je  'bila tu d i po tem  refera tu  d iskusija  iz
redno živa. A vtor je  obravnaval študijo  kon
kretnega prim era v  'kvalitetni kontro li F ia t — 
Torino. R eferat je  obsežen, zelo .zanimiv in  ga 
bomo iz  ita lijanščine v  celoti prevedli te r  raz
množili. Z nekaterim i ugotovitvam i je  av to r 
zelo prepričljiv .

Pala (Španija) — Teorija vrst in optimaliza- 
cija kvalitete v proizvodnji. — Poleg teoretič
nih osnov je  av to r v svojem  refera tu  sistem a
tično obdelal tud i m etodiko v rednoten ja kva
lite te  in  nač ina  kontro le po fazah:

— p ro jek t prototipa,
— prevzem  m ateriala,
— pregled  polproduktov,
— sistem  kontrole poteka proizvodnje in  

montaže,
— kon tro la končnih izdelkov.
Vse te  faze z metodo na osnovi teo rije  v rst 

poveže v  celoti in  jih  v  povezavi analizira.
Morrison (Anglija) — Optimalizacija proda

je  in nabave. — V zelo zanim ivem  refera tu  je  
av to r  obravnaval razm erja  produktivnosti, 
kontro le kvalitete, ekonom ike in  prodaje. Po
sebej vk ljuču je  v  optim alizacijo analizo vred
nosti in  odgovornost za kvaliteto , ohravnava 
vlogo pogodibe in cene, dobave, vrednotenje 
prodajn ih  organizacij in  'kriterije za učinkovi
tost prodaje.

Garcia del Valle (Španija) — Kvalifikacija 
dobaviteljev. — Vsebina 'tega re fe ra ta  je  bila 
nam enjena predvsem  reševanju  problem ov v 
kooperacijski proizvodnji.

PROSLAVE OB 720-LETNICI RAVEN

Takoj n a  začetku m oram o povedati, da 
ta  zapis ne bo zajel vseh  p rire d ite v  slav
nostnega  tedna, k e r bo redakc ija  oktobrske 
štev ilke  zak ljučena in  o p rav ljen  tu d i p re 
lom, še p reden  bo p ro slav ljan je  končano. 
Z nan ih  pa je  v en d arle  že nekaj k u ltu rn ih  
dogodkov tra jn e jše  vrednosti, za k a te re  se 
m oram o zahvaliti p ra v  jub ile ju , zato  z n ji-

Zgodovinska podoba kraja pri Lečniku

Hebert (Francija) — Učinkovitost kvalitet
nih sistemov. — R eferat je  dopolnjeval neka
tere ugotovitve drug ih  avtorjev , k i so preda
vali o is ti temi.

Deming (ZDA) — Statistične metode kot po
moč in objektivno sredstvo za kontrolo vode
nja proizvodnje v industriji. — Avtor, ki je  
profesor yalske univerze in  svetovalec za kva
liteto  v  'industriji, je  z ogrom nim i izkušnjam i 
v re fe ra tu  pokazal, kako uporabne so s ta tistič
ne m etode in  kakšna je  n jihova moč v  rokah 
vodstva p ri n adz iran ju  in  u sm erjan ju  proiz
vodnje za doseganje boljše kvalitete. Ta refe
ra t  bomo v celoti p revedli in ga bom o podrob
no obravnavali n a  enem  od ožjih strokovnih 
posvetovanj v železarni.

Cantarelli (Francija) — Metode za vredno
tenje kvalitete. — Isto kot za p rejšn ji re fe ra t 
velja  tu d i za tega. M etode vrednoten ja kvali
te te  in  analize vrednosti so najnovejše v raz
voju  m etodike tega področja.

To so referati, k i so  v  celoti n a  razpolago v 
našem  dokum entacijskem  centru.

Tem e so za nas zelo zanimive. Na posveto
vanju  so bili re fe ra ti podani le  v  skrajšanem  
obsegu. Precej so k  referatom  prispevale d i
skusije, za katere  bodo udeleženca — člani — 
prejeli povzetke kasneje. Sedaj bo treb a  celo
ten m ateria l p reštud ira ti in ga posredovati 
prizadetim .

Povzetek celotnega posvetovanja je  podal 
znani strokovnjak  JURAN, ki ga po  njegovih 
delih poznajo p rav  vsi, k i se  s kvaliteto  kakor
koli ukvarja jo . To je  bil na osnovi vseh refe
ratov p ravzaprav  povzetek in k ritičn i pregled 
dosedanjega deda in program  vnaprej.

P rihodnje leto bo posvetovanje v  P ragi z 
okvirnim  motom:

»Vzgoja za doseganje kvalite te  in zanesljivo
sti«.

To bo veliko priznan je ak tivnosti čeških 
strokovnjakov.

Jože Rodič, dipl. inž.

hovim  opisom  ne  bom o čakali do novem 
bra, ko bodo ak tu a ln e  že druge stv ari.

D voje je  tak ih  tra jn ih  pridobitev :
— knjižica »720 le t R avne n a  K oroškem « in
— velike fo tog rafije  R aven  nekdaj in  

danes.
R ecenzijo knjižice bo sicer priobčil K o

roški fužinar, povem o pa lahko o  n je j že 
zdaj, da je  po oblik i in  vseb in i več ko t le 
ob ičajna priložnostna izdaja. P rv ič  v zao
kroženi obliki p red s tav lja  naše  k ra je  od 
p rad av n in  do 1848, to rej skoraj do praga 
dobe, v k a te ri se je  razbohotil kapitalizem , 
z njiim v red  pa tu d i delavsko gibanje. K n ji
ga p red stav lja  to re j že  sam a zaključeno 
vrednoto , n ič  m anj pa  n i pom em bna kot 
n a  novo odkrita  m ožnost za izdajan je  del 
dom ačih strokovn jakov  — zgodovinarjev 
in  d ru g ih  —  te r  spodbuda k takem u delu.

Iluzije  bi si delali, če b i  m islili, da lah 
ko kdaj razširim o lokaln i tisk  n a  lokalno 
založništvo. R ealno pa b i bilo tu d i v  o kv i
ru  sedan jih  zelo om ejenih d enarn ih  v irov 
izdati od časa do časa knjižico z deli dom a
čih strokovnjakov , d a  bi tako po eni 
s tra n i raziskovali dom ačo p re tek lo st in 
bogatili naša  spoznanja  o n je j, po d rugi 
s tra n i pa  d a ja li m lajšim  akadem ikom  p ri
ložnost za  p u b lic iran je  te r  jim  s tem  u ti
ra li pot v svet znanstvenega u stv a rjan ja .

Fotografska razstava, k i jo je  dom ači fo
tok lub  p rired il v š tu d ijsk i knjižnici, je  po
kazala na tem  področju u s tv a rjan ja  v  več 
sm eri. N ajp rej to, da je  fo tografija  ob 
um etn išk i še zm eraj o h ran ila  tu d i izredno 
pom em bno dokum entarno  funkcijo , potem  
drugo, da vse p re v e č k ra t ostajam o k ljub  
m nožici ljudi, ki fo tografira jo , p r i  fo rm atih

—

Ivan Večko, Mini II (tempera)

razglednic, k i sicer za silo zadovoljijo  oko, 
k i p a  n iko li ne  m orejo  p riča ra ti razsežno
sti in  lepot p o k ra jin e  te r  m otivov nasploh, 
p rav  tako  pa tud i ne  sposobnosti fotografa, 
in  zadnjo, da  b i nam reč v ideli v razstav lje 
n ih  delih  več ko t le  p redm ete  za en k ra tno  
uporabo  in  b i jih  znali v k lju č iti m ed druge 
dekora tivne  sestav ine naših  javn ih  zgradb 
in  prostorov.

Če n am reč  vemo, da so um etn iške  slike 
za p rep rostega  človeka še zm eraj p red rage  
in  bodo p red rag e  tu d i ostale, če  je  »grafič
n a  akcija« N aših razgledov še zm eraj za
je la  le  m an jše  število  ljudi, bi m orda kaza
lo vsaj razm isliti o tem , a li n e  b i m ogla 
um etn iška  fo tog rafija  n a  p rim ern em  fo r
m atu  in  v  p rim ern em  okviru  vendarle  vsaj 
do neke m ere  pom agati izpodrivati kič.

Tu se odp ira  vodstvu fo tokluba, ra v e n 
skega likovnega salona in  u rban ističnem u 
b iro ju  ozirom a arh itek tom , k i svetu jejo  
glede n o tran je  oprem e, lepa m ožnost za 
usk la jeno  k u ltu rn o  akcijo  na  področju  li
kovnega osveščanja naših  otočanov.

S e  e n  s l i k a r  v  n a š i  Že l e z a r n i

Od 17. sep tem bra do 4. o k to b ra  je  raz 
s tav lja l v  D elavskem  k lu b u  v  V elenju 
Ivan  Večko — M attersdorfer, s tru g a r  ingo
tov v  naši železarni, k i živi v  M islinji.

R azstava je  obsegala nad  40 tem per m a
lega form ata , s likan ih  v tistem  ab s trak t
nem  stilu , k i ne priznava nobenih  ob lik  
človeka in  ž iv ljen ja , kako r jih  v sak  dan  v i
dim o okoli sebe, tem več le barve  ozirom a 
kom binacije  b a rv , raz trosen ih  a li nanese
n ih  v najraz ličnejših  vzporedjih , p loskvah  
in  črtah .

Ta po jav  je  v  s likarstvu  znan že dolga 
desetle tja . R azlagam o ga bodisi k o t eksplo
zijo čustev  v vse bolj in d u stria liz iranem  in  
m ehaniziranem  sve tu  ali pa k o t razk ro j 
oblik po razum ski po ti vedno bolj dosled
nega odm išljan ja  nebistven ih  podrobnosti 
in  isk an ja  b istva stvari. P r i  m nogih u m et
n ik ih  je  pom enil le neko  obdobje, fazo 
iskanja , k i ji  je  sledila nova faza. P ra v  ta 
ko je  ab strak tn o  slikarstvo  v zgodovini li
kovne um etnosti ena od stopenj razvoja, k i 
so ji  sled ili novi stili, nove s tru je .

Podobe Ivana  V ečka so večinom a n asli
kane  v žarečih, ognjenih in  k rv av ih  b a r-
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Staro in mlado je obiralo hmelj

vah. N ekam  g rozljive so in  tu d i če pustim o 
ob s tra n i posam ezne naslove (D antejev  p e 
kel, G roza itn .), kažejo  n ek o  napetost, 
vznem irjenost in  razdvo jenost s lik arja . A li 
g re  tu  za v izijo  ognja ko t počela ž iv ljen ja  
a li bolj konkre tno  za ogenj naših  železar
sk ih  ta liln ih  in  žariln ih  peči, k i žge m noge 
naše delavce tre tjin o  n jihovega ž iv ljen ja  
—  teg a  ne  b i m ogli razč len iti n it i  to n i naš 
nam en.

Po n ek ih  nep isan ih  zakonih  u stv a rja lc i 
n e  o sta ja jo  tra jn o  p r i zan ik an ju  oblik. 
U m etn ina je  v v eč ji m eri zm eraj s tv a r  ču
stva, izpovedi, to re j in tim n a  zadeva, k i naj 
b i v zbu ja la  podoben odm ev tu d i p r i g le
dalcu. Če p a  d e lu je  n a  občinstvo  bolj ko t 
posrečena kom binacija  barv , to re j ko t de
koracija , ko t nov, svež vzorec, k i b i ga člo
vek  k a r  rad  p renese l n a  p reprogo  a li oble
ko, m ora  ta k a  reak c ija  u stv a rja lca  nu jn o  
zm otiti.

P a  tu d i če  ta  m om ent n e  b i nastop il ali 
ne  b i b il odločilen, smo lju d je  bolj n ag n je 
n i k  u s tv a r ja n ju  novega ko t k  razb ijan ju  
starega, bolj k  p r itr je v a n ju  ko t k  n eg ira 
n ju  obstoječega, zato  običajno sledi ru še
n ju  g rad n ja , opojenosti o d  b a rv  pa strez - 
n je n je  ob oblikah .

Z anesljiv  občutek za barvo  Večko izp ri
čuje, p rav  tak o  um etn iško  občutljivost, je  
p a  v fazi v re tja , ko b i b ila  kak ršn ak o li sod
ba  o moči a li nem oči te r  u sm eritv i n jego
vega ta le n ta  in  n jegovih  ho ten j p re u ra n je -

SLO VARČEK  TU JK

ab alineacija  —  o d tu jitev , odstop 
abdikacijsk i — odpoveden, odstopen 
alogičnost —  nelogičnost, nespam etnost, 

nedoslednost 
am uzičcn —  brez č u ta  za glasbo in  u m et

nost
A v g ijev  h lev  —  zan em arjen  prostor, velik  

nered , v e lika  sv in ja rija  (im. po bajeslov
nem  gr. k ra lju  A vgiju , k i je  im el 3000 
krav , izpod k a te rih  30 le t n i d a l sk id a ti 
gnoja)

cenzus —  p o p is  in  o cen itev  p rem o žen ja , 
do ločena v iš in a  d av k a , k i d a je  p osebne  
p o lit ič n e  p ra v ic e ; občasn i pop is p re b iv a l
s tv a  a li p ro iz v o d n je  

ciza —  sa m o te žn i voziček  n a  d v e h  k o le sih  
defravdacija  —  p o n ev e rb a , ta tv in a , p re v a 

ra , g o lju fija , u ta ja  
degradacija  —  o d v zem  a li z m a n jš a n je  s lu ž 

b en e  s to p n je , p o n iž a n je  
dem agogija —  z a v a ja n je  lju d s tv a , za p e lje 

v a n je  l ju d s tv a  s p ra z n im i o b lju b am i, 
p o d p ih o v a n je , s le p lje n je  lju d i 

ekspozicija —  1. ra z s ta v a , iz ložba; 2. zasn o 
va, za sn u te k , o sn u te k ; 3. uvod , p rik az , 
raz lag a , o b raz lo ž itev ; 4. o sv e tlitev

PA  ŠE ROŽE

Ne vemo, kaj vse nam  bodo še p rinesli 
nasledn ji meseci, zato b i bilo  jalovo ugiba
ti, po čem  nam  bo le to šn je  le to  najbolj 
ostalo v spom inu. Na R avnah  vsekakor ne  
bom o m ogli m im o pridobitev , n a  k a te re  
smo čakali zares dolgo: nova sam opostrež
na  trgov ina  na  Čečovju, n o v a  av tobusna 
postaja , nova pošta z av tom atično  te lefon
sko cen tra lo  in  še — nova cvetličarna.

Od šopka do venca, za vse je  bilo treb a  
le ta ti n a  P reva lje , zdaj pa  im am o speciali
z iran  lokal, okusno oprem ljen  in  a ranžiran , 
da k a r  vleče lju d i k  vstopu  dn nakupu .

A d ap tira l je  p rosto re  n a  P a rtizan sk i u li
ci p rev a ljsk i S tavben ik , po  n ač rtih  a rh i
te k ta  inž. K ra lja  pa je  pohištvo izdelal 
podgorski m izar M iha L avre. Če povemo 
še, da cvetličarno  (poleg tega  pa  tud i še 
v r tn a r ijo  n a  P rev a ljah ) vodi poslovodkinja 
S livnikova, k i že 20 le t dela v v rtn a rs tv u , 
po tem  bo razum ljivo , da ta  lokal ni sam o 
p ro d a ja ln a  vencev in  vaz, cvetličn ih  lonč
kov in  sveč, gnojil, šopkov in  lončnic, sve
žega in  suhega cvetja , tem več da tu  člo
veku  tu d i svetujejo , kako  im kd a j naj sadi 
in  n eg u je  posam ezne v rs te  cvetlic.

P ra v  m alo je  tu d i še znano, da v naši 
cvetličarn i a ran ž ira jo  (zavijejo  v  celofan in 
dodajo  nagelj, vejico asparagusa  ali kaj 
drugega) d arila  od k n jig  do servisov.

N a vp rašan je , kako  »gre posel«, je  p r i

ja z n a  to v a riš ic a  S liv n ik o v a  p o v ed a la , d a  
n a  R a v n a h  dobro , v r tn a r i j i  n a  P re v a l ja h  
p a  se » k o n k u ren ca«  sev ed a  pozna.

Bo zd a j v  n a š ih  d o m o v ih  res  več c v e tja ?

k.

RACIO NALIZACIJA N A D  VSE

K om isije za racionalizacijo  po vsej d ržav i 
p re jem ajo  na jraz ličn ejše  predloge — zelo 
koristne, ko ristne  im m anj koristne, včasih  
pa celo zabavne. Enega tak ih  zabavnih  ob
jav ljam o, k a jti  če že n i uporaben, je  p a  

vsaj duhovit.

U redništvo
P. n.
K O M ISIJA  ZA RACIONALIZACIJO, TU

Od štirih  godbenikov našega o rk e s tra  
dva n im a ta  kaj de lati; n jihovo štev ilo  je  
treb a  reducira ti, zaposlenost pa  razp o red iti 
m ed celim  koncertom , tako  da me bo p ri
šlo do p reob rem en itve  n it i  do nezaposle
nosti članov orkestra .

V seh d v an a js t p rv ih  v io lin  ig ra  popolno
m a identične no te  — to je  nepo trebno  d u -  
p liran je . Š tev ilo  članov  v  tej g ru p i je  tre 
ba d rastično  reducira ti. Če m oram o dob iti 
velik  volum en zvoka, potem  lahko  to  do
sežemo tu d i z elek tronsk im  ojačevalcem .

P reveč  napora  se v laga v  ig ra n je  polto
nov in  č e trtin sk ih  tonov —  to  p a  je  p re ti
rano  fo rs iran je  fines. P ripo roča  se, da se  
vse no te  zaokrožijo na  na jb liž je  cele tone. 
Če bom o n ap rav ili tako, bo mogoče še bolj 
ang až ira ti p riučene  in  m anj k v a lific iran e  
godbenike.

Za naš o rk este r je  tu d i značilno odvečno  
p onav ljan je  n ek a te rih  m uzika ln ih  p a r t i j .  
To je  treb a  znatno  poenostaviti. N im a 
sm isla p o n av lja ti s p iha ln im i in s tru m e n ti 
p a rtij, k i so jih  godala že odigrala.

A naliza je  pokazala, da  bi se t r a ja n je  
k oncerta  lahko  sk ra jša lo  od dveh u r  n a  
vsega 20 m inut, in  to brez po trebe  po pav
zi, ko likor b i izpustili vse odvečne p a r tije .

N aš d irigen t, k i sem ga s to svojo racio
nalizacijo  že v  grobem  seznanil, se v  g lav
nem  s tr in ja  z m ojim  predlogom , izraža pa

Cvetlice vabijo
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ŠPORTNE VESTI
TUDI N A  MIŠ ŽE IMAJO  

ŠOLSKO ŠPORTNO DRUŠTVO

Zelo smo veseli, k e r lahko zapišemo, da 
so se tu d i n a  m e ta lu ršk i in d u strijsk i šoli 
na  R avnah  odločili za u stanov itev  svojega 
šolskega športnega  d ruštva. To je  zopet do
kaz več, da večina šolskih vodstev razum e 
in  upošteva že lje  svojih  učencev, na  drugi 
s tra n i p a  po trju je , da šolska šp o rtn a  d ru 
štva  le p redstav lja jo  pom em bno o rgan iza
cijo p r i  p rav iln i in  n a č r tn i telesni vzgoji 
tu d i zunaj obvezne telesne vzgoje na  šo
lah. P rav  zato vodstvu  šole n a  čelu z rav 
nate ljem , telesnovzgojnim  delavcem  in 
vsem  učencem  k ustanov itv i šolskega d ru 
š tv a  iskreno  čestitam o z edino željo, da bi 
svoje delo p rav ilno  zastav ili in  ga tud i u re 
sničili.

V odboru so sam i učenci. P redsedn ik  je  
Jan ez  G renko, ta jn ik  A lb ert Polenik, b la
g a jn ik  A ndrej E rjavec, re fe ren ti pa so 
S tanko  Vožič, P avel V altl, Boris Kos, M ir
ko D retn ik , P e te r  M etulj, D anilo Golob, 
S tanko  Z ib ert in D rago V inkler, ki odgo
v a rja jo  za nogom et, rokom et, nam izni te 
nis, p lavanje , s tre ljan je , šah, odbojko in  
sm učanje. M entor d ru štv a  je  prof. K ecerin, 
k i bo zanesljivo m očna opora m ladem u 
vodstvu.

Ko smo že p r i šolskih šp o rtn ih  d ru štv ih , 
je  p rav , da povem o tu d i to, da se na  m eži
ški šoli, sedaj ko im ajo dva u čite lja  telesne 
vzgoje, p ridno  p rip rav lja jo  n a  ustanov itev  
svojega športnega  d ruštva . T reba je  pose
bej p o u d ariti veliko p rip rav ljen o st obeh 
telesno vzgojnih delavcev in  razum evanje  
ra v n a te lja  šole. Vse kaže, da  bomo km alu  
im eli še eno šolsko špo rtno  d ruštvo  več, saj 
bo m ežiško že četrto  v naši dolini. P rav  bi 
bilo, da  bi se po n jih  zgledovale tu d i o sta
le šole, ki d ru štev  še nim ajo, so pa n jihov i 
učenci in  d ijak i v an k e ti p rav  tako  izrazili 
željo po šolskih špo rtn ih  d ruštv ih .

ALI JE BILO TO RES POTREBNO

Naši o dbo jkarji so se v p rv ih  dveh  kolih  
jesenskega tekm ovan ja  v II. zvezni ligi res 
zelo dobro postavili in  nam  v lili precej 
upanja , da bodo letos eni od g lavn ih  k an 
d idatov  za p rv ak a  v svoji skupini. Že p rv a  
tekm a na  tu jem  pa je  za ravenske lju b i
te lje  odbojke pom enila precej h laden  tu š  
— z Jesen ic  so se naši v rn ili poraženi. Ve
mo, da je  žoga okrogla, vendar m oram o ob 
tem  porazu le postav iti osnovno vprašan je : 
a li so Jesen ičan i res boljši od  naših? Ce so,

bojazen, da bi ta  m oja racionalizacija  vp li
vala  na zm anjšan je  obiska in  s tem  v zvezi 
na  dohodke.

V tem  redkem  p rim eru  pa je  spet d ru g a  
m ožnost: izključim o lahko posam ezne dele 
koncertne  dvorane, s čim er bi spet p r ih ra 
n ili p r i režijsk ih  stro šk ih  — osvetlitev , 
k u rjav a , čiščenje in  red ite lji.

V p ričakovan ju  h o n o ra rja  Vas tovariško 
pozdrav ljam  in beležim

S r e č n o !

R atio Anza
I. K.

potem  za naše s p rv im  m estom  ne bo nič, 
k ljub  tem u da Jesen ičanov n iti m alo ne  
m islim o podcenjevati. Če pa niso, potem  
m orajo  naši odbo jkarji sam i odgovoriti na 
vprašan je , ali je  za poraz k riv a  neborbe- 
nost, neresnost te r  se lahko odraža v  ne
p rip rav ljenosti, podcen jevan ju  ali še v k a 
te r i  d rugi n e lju b i p rv in i, s  k a te ro  im am o 
v športu  v ečk ra t opraviti. Da vsaka  šola 
n ek a j stane, vem o vsi. Če pa tud i kaj nauči, 
bodo naši odbojkarji pokazali v n ad a ljev a 
n ju  p rvenstva.

Golob je  n a  Jesen icah  odigral poslovilno 
tekm o pred  odhodom  v JLA . P rav  je, da se 
m u v im enu lju b ite ljev  odbojke na  R avnah 
zahvalim o za n jegove dobre igre in  m u že
limo, da bi tu d i po v rn itv i zaigral s pole
tom  za F užinarja . To pa bo seveda odvis
no tud i od tega, kako se ga bodo m ed od
sotnostjo  spom injali njegovi šp o rtn i to v a
riši te r  vodstvo k luba  in  društva.

Precej oddaljeno  je  že, a vendar m ora
mo zabeležiti, d a  je  naša  m lad inska odboj
k arsk a  ekipa letos osvojila 3. m esto na  d r
žavnem  prvenstvu . Za ta  zelo lep uspeh 
čestitam o našim  m ladincem  in n jihovem u 
tre n e rju  Š tefanu  Filipančiču.

ŽELEZARNA RAVNE TUDI PRI ŠPORTU  
N A JBO L JŠA

N aš In fo rm ativn i fuž inar je  sicer dober 
in  p riznan  pa  tu d i b ran  list, v en d ar vsaj 
za po trebe  športa  vse p reredko  izhaja. T a
ko skoraj vedno zam udim o ali pa p reh ite 
vam o, k a r z drugo besedo pom eni, da n i
koli ne  m orem o b iti na  tekočem . K ljub  te 
m u naslednje:

L etošnje m eta lu rške  športne  ig re na R av
nah  so pokazale, da ne p redn jačim o samo 
p ri delovnih uspehih, am pak tu d i na šp o rt
nem  področju, k a r  je  v  današn jem  času še 
posebno važno in  p red stav lja  zm aga nad 
dobrim i n asp ro tn ik i uspeh več za n aš  ko
lektiv . Tudi na  tak e  uspehe sm o lahko  po
nosni, zato vsem  športnikom , ki so nas za
stopali, naše isk rene  čestitke!

R ezu lta ti so znaini in  jih  ne bi ponavljali. 
Važno pa se nam  zdi pogledati, k a te ra  p a 
noga je  prispevala  več ko t d ruga in  mogo
če p ri tem  prim erjam o (vsaj na  tihem ) tud i 
v lag an ja  v posam ezne športe.

Brez dvom a so  b ili letos kegljavci tisti, 
k i so lahko najbolj ponosni in  zadovoljni. 
Zm agali so p ri ženskah in  m oških. Sledijo 
odbo jkarji in  rokom etaši, potem  m orda n a 
m iznoteniške ig ra lke  pa  atle ti, k i so nas in  
sam i sebe p resenetili, predvsem  v  b a lk an 
sk i štafeti.

Od nam iznoten išk ih  igralcev smo p riča
kovali več in  se ne  m orem o znebiti vtisa, 
da so se  prem alo  p rip rav lja li, k a r  ve lja  se
veda tud i za druge. M enili pa smo tudi, da 
se bodo nogom etaši bolje  odrezali. Taka 
razm išljan ja  naj bodo p riso tn a  tud i p ri od
govornih  šp o rtn ih  delavcih in  vseh špo rt
n ik ih . Ne zato, da b i po toči zvonili, am pak 
zato, da bi se za nasledn je  igre, ki ne bodo 
na dom ačem  terenu , bo lje  p rip rav ili in  da
li vse od sebe za svoj kolektiv .

Z m agali smo res in  te  zm age n e  m orem o 
podcenjevati, p rav  pa je  le, da se zaveda
mo, da dom ači te ren  le  veliko pom eni.

P ra v  bo, če ob teh  razm išljan jih  pouda
rim o tu d i veliko sk rb  vodstva našega po
d je tja  za prav ilno  rek reacijo  naših  delov
n ih  ljudi. N astav itev  re fe ren ta  za rek reac i
jo m oram o pozdrav iti p rav  vsi, pa  čeprav 
bo kdo m islil, da današn ji čas borbe za go
spodarsko reform o ni p rim eren  za take  
službe in  da tak a  v lagan ja  n iso  potrebna. 
Vsem, ki tako m islijo, je  tre b a  povedati, da 
se b ridko  m otijo, k er g ledajo  zelo k ra tko . 
P rav iln a  rek reacija  je  v  današn jem  času 
več ko t n u jnost ne sam o za u tr je v a n je  te 
lesa in  razvedrilo , am pak tu d i ko t p ripo
m oček za doseganje večjih  delovnih uspe
hov in  ne nazadn je  tud i za k rep itev  obram 
bne sposobnosti vseh delovnih ljudi.

Delo re fe ren ta  za rekreacijo  vsaj v za
četku  n e  bo lahko in tud i rezu lta ti ne  bodo 
p rišli k a r  čez noč. Veliko h itre je  pa se bo
do pokazali, če se bo vsak  član  našega ko
lek tiv a  ak tivno  vključil v rek reacijo  in  s 
tem  sam em u sebi pom agal u tr je v a ti zd rav
je  te r  k rep iti delovno sposobnost.

Tako pa bo v erje tn o  tu d i naša ekipa za 
n asledn je  m eta lu rške  igre bolje p rip rav lje -

Otvoritev metalurških iger Foto: J. Sater
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O BRATNE NEZGODE  
V M ESECU SEPTEM BRU 1968

P eter P šen ičn ik , v a lja rn a  — na poti v 
v a lja m o  ga je  srečal avtom obil, k i je  zbil 
kam en  s ceste n jem u  v  oko.

P eter  K vasn ik , vzm etarna  — p ri b ru še 
n ju  vzm etn ih  listov  si je  poškodoval palec 
desne roke.

Ivan  S irovina, v a lja rn a  — gredica ga je 
oplazila po stegnu  in  g ležnju  leve noge.

Jožef B uhvald , kovačnica — gredica m u 
je  poškodovala desno nogo v gležnju.

A lojz A rih , s tro jn i rem on t — p r i  p re n a 
šan ju  vozička z jek lenkam i je  končno s ti
k a lo  n a  pogonu dviga zatajilo , zarad i če
sa r  se je  od trgala  jek lena  v rv  te r  pad la  s 
šk ripčevn ikom  in  jek lenkam i na tla  te r  ga 
p r i  tem  oplazila po glavi.

Ivan  K arničnik , v a lja rn a  — vroči v a lja -  
nec ga je  opekel po stegnu  desne noge.

Jožef Vrabič, e lek tro rem on t —  p r i  tran s-  
p o r tira n ju  s tik a ln e  plošče si je  poškodoval 
p rs te  n a  lev i roki.

Rom an K ranjc, top iln ica  — u litek  se  m u 
je  sko ta lil n a  desno roko in  m u poškodoval 
sredinec.

Jožef G ole, v a lja rn a  — p ri p rehodu  sko
zi v ra ta  kopalnice v  garderobo je  dobil 
sred inec leve roke  m ed v ra ta .

Ivan  Sm olak, čistilnioa —  jek len i u litek  
se  m u je sko ta lil na kazalec desne roke.

Ivan  R otovnik , kovačnica — p ri obrača
n ju  ingota  je  dobil sred inec desne roke 
m ed verigo  in  klešče.

S tanko C apelnik, m ehanska obdelovalni- 
ca —  odkovek se m u je  sko talil na  golen 
leve noge.

V iktor M arzel, kovačnica — p ri kova
n ju  gredic ga je  nastavno  d ržalo  udarilo  
po p od lah ti desne roke.

Ž ivko G ičič, topiln ica —  kos odpadnega 
železa m u je  p adel na  n a r t  desne noge.

Jožef Poderčnik , žariln ica  —  p ri dv iga
n ju  odkovka z žerjavom  so klešče zdrsnile

na, saj b i želeli, da nam  tu d i z n jih  p rin e 
se pokal, n a  k a te rem  piše, da  je  železarna 
R avne najbo ljša . - a te -

Spomin na poletje

Marija Jakopič, ro
jena 25. marca 1917, 
v železarni od 1. sep
tembra 1952 kot kon- 
trolorka v kalilnici. 
Invalidsko upokoje
na 19. sept. 1968

Ivan Gostenčnik, 
rojen 26. aprila 1910, 
v železarni od 1. 
marca 1939 s pre
sledki kot zidar po- 
novc v topilnici. In
validsko upokojen 
vključno 23. septem
bra 1968

Mihael Kocjančič, 
rojen 29. septembra 
1919, v železarni od 
4. januarja 1952 s 
presledki kot kurjač 
parnih kotlov v 
energ. obratu. Oseb
no upokojen vklj.

30. septembra 1968

in  m u je  odkovek padel na n a r t  desne 
noge.

M arjan D ežm an, top iln ica —  tekoče je 
klo ga je  opeklo po n a r tu  desne noge.

Ivan G osnik, top iln ica —  p r i  seg revan ju  
ponovce ga je  p lam en  oplazil po obrazu.

D rago Franc, vzm etarna  — p r i  ra v n an ju  
vzm etn ih  listov  si je  zarad i prelom a lista  
poškodoval čeljust.

SEPTEMBRA SO NASTOPILI DELOVNO 
RAZMERJE

Rado Pongrac — PK, E rnest T andler — KV, 
F ranc G utm an — KV, F ranc Ropič — NK, Ed
vard  K ralj — KV, Ivan Kosel — KV, A lbin 
S trm šek — NK, Em il M akan — NK, Alojz 
K revh — NK, Ivan Kokalj — NK, Z latko Ki- 
vač — KV, Ivan  M lačnik — NK, Savo Peulič
— NK, P ete r Tomaž — NK, Anton Ošlovnik
— NK, Ciril Konšak — NK, F ranc K ričej — 
NK, Jože K uzm a — NK, Iztok Flis — NK, Ro
m an V ališer — NK, F ranc Tone — NK, Jože 
Sedar — NK, A vgusta M latej — NK, M arsel 
C vern jak  — PK, A lbin Ja n o ta  — NK, Honst 
K asper — KV, M irko Čegovnik — KV, A ndrej 
Jezern ik  — PK, Drago Kokal — PK, M iroslav 
L orber —- KV, Aniton B rum nik  — PK, Slavko 
S uler — NK, Ignacij E rjavec — KV, Vinko 
Herceg — NK, Feliks Rožič — KV, Jože Bric- 
m an — PK, M arjan  Š tern  — PK, M iran 
K rajnc — KV, F ranc Tomaž — PK, Jože Ve
trih  — PK, K ata rina  Čebulj — SS, M ihela P ri- 
keržnik — SS, Zdenka G renko — SS, Cvetka 
Koželnik — SS, M arija  Božič — SS, M arija 
Vaša — SS, M arija  Rus — SS, M arija Kadiš
— SS

ODŠLI SO IZ PODJETJA

Vlado Jurovič — NK, A ngela Pfeil — NK, 
M ihael H ribern ik  — KV, M arija  K olar — PK , 
M arjan  Podpečan — KV, F erd inand  Črnodol- 
sky — KV, M arija Jakopič — PK, M ilan Mi
helič — KV, Ivan G ostenčnik — PK, K ristjan  
P epevnik  — KV, S tanislav  L egat — NK, K a
re l Šitruc — KV, Jože M ravljak  — KV, Ivan 
U rbanci — PK, A nton Ošlovnik — KV, Jože 
Onter — KV, Ferdo Rožen — PK, M aks Hov- 
ndk — KV, A nton Knez — KV, F ranc Golob
— KV, Alojz Cifer — KV, Š tefan Večko — 
KV, S tanko K rau tberger — KV, Zvonim ir Ve- 
nek — KV, Rom an Šopar — KV, F ranc G ošar
— KV, Jože G rabner — NK, Jože Sedelšak — 
SS, inž. Em il Rodič — VSS, M arija Sedelšak
— NSS, M ihael Kocjančič — KV, Jože Hov- 
n ik  — PK, M atija Ruidl — PK.

P rija te ljic i m ed seboj

—  Moj mož tako  zelo visi na s ta r ih  p red 
m etih.

—  A zato te  im a tako  rad.

Lepa žena

— Lepo ženo im aš, hard igata!
—  Lepo že, toda raztreseno : včera j sem  

ji dal d en ar za novo srajco, pa je  p rin esla  
kom binežo.

Igra

— Ig ra jv a  se a tk a  in  mamico!
— Dobro, jaz začnem : žena, sezuj m i 

čevlje!

Naši
u p o k o jen c i

Marija Kolar, roje
na 5. avgusta 1918, v 
železarni od 17. ok
tobra 1951 kot bru- 
silka v mehanični 
delavnici. Osebno 
upokojena vključno 

31. avgusta 1968

Matija Rudi, rojen 
21. februarja 1911, v 
železarni od 28. ja
nuarja 1942 kot ra- 
famist v čistilnici. 
Osebno upokojen 30. 

septembra 1968

Jožef Hovnik, rojen 
29. marca 1915, v že
lezarni od 18. junija 
1945 kot pomočnik 
kurjača v energet
skem obratu. Inva
lidsko upokojen 
vključno 30. septem

bra 1968


